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Aktuální informace:
Modlitba za domov: MAS
a církve společně na Řípu
o spolupráci pro venkov

Netradiční oslavu státního svátku 28. říj-
na připravily místní akční skupiny a křes-
ťanské církve sdružené v Ekumenické radě
církví. Pod bájnou horou Říp v obci Krabči-
ce uspořádaly církve čtvrtý ročník ekume-
nické pouti Modlitba za domov. K akci se již
podruhé připojily také místní akční skupiny
z celé republiky. Odborná i laická veřejnost
se tak mohla dozvědět o práci MAS z České
republiky, ale také Finska a Německa a o roz-
vojových plánech pro venkov na konferen-
ci pořádané MAS Říčansko v partnerství
s MAS Vladař a MAS Aktivios. Na venkov-
ním pódiu v Krabčicích proběhly rozhovory
o venkovu a spolupráci, MAS a církevní or-
ganizace se prezentovaly stánky s regionál-
ními výrobky a občerstvením, a nechyběl ani
program pro děti. Odpoledne patřilo kom-
ponovanému pořadu Modlitba za domov,
který živě vysílala ČT2.

Více informací na straně 23

ROZHOVOR:
Anna Čárková z Kyjovského
Slovácka: Hlavním pojítkem
v kraji je víra, tradice a víno

Zpravodaj venkova přináší vůbec první
rozhovor s ženou – Annou Čárkovou, ma-
nažerkou MAS Kyjovské Slovácko v pohybu,
která se stala v nedávném prvním hodno-
cení místních akčních skupin v České re-
publice nekorunovaným vítězem. Na vyso-
kou školu Annu Čárkovou za totality ne-
vzali, protože rodiče jí odmalička vštěpovali,
že je třeba žít v pravdě a pravdu také říkat.
Takže i když nestudovala, výchova rodičů,
víra k Bohu, ale také snaha pomáhat dru-
hým jí vždy pomohla uskutečnit to, co si
přála. „Snažíme se uskutečňovat sny dru-
hých lidí. Když usoudíme, že by bylo dobré
dělat, co chtějí, poradíme jim, jak a kde se-
hnat peníze.“ V předvečer jedenadvacáté-
ho výročí „sametové revoluce“ jsme si po-
vídaly nejen o MASkách, LEADERu, ale také
o tradicích, vínu, lidech na Kyjovsku a o tom,
jaké to je být dvacet let ve vedení obce.

Více informací na str. 15–18

TÉMA:
Venkov 2010: Metoda LEADER
do všech programů, nová aliance
spolupráce a fond pro venkov

Na Národní konferenci VENKOV 2010
v Lázních Bělohrad zaznělo mnoho nových
myšlenek a byla nastolena řada témat, kte-
ré hodnotily současné postavení venkova
a zamýšlely se nad budoucností venkovské
politiky po roce 2013. Nebo spíše politik pro
venkov, protože pestrost regionů by se měla
opírat zejména o místní aktéry a jejich spo-
lupráci. Konference nastolila hlavní trend,
který by měl směřovat k rozvoji venkova me-
todu LEADER na všech úrovních a do všech
budoucích programů a vyslovili se pro nový
samostatný evropský fond pro podporu
místní ekonomiky a občanské služby na ven-
kově. Na konferenci zazněl také apel k vy-
tvoření „aliance užší spolupráce tří partne-
rů“ – Agrární komory, Spolku pro obnovu
venkova a Národní sítě MAS pro prosazení
nové politiky venkova a zemědělství po roce
2013 na vládní i evropské úrovni.

Téma začíná na straně 4

TA R

Národní konference VENKOV 2010. První náměstek ministra zemědělství Juraj Chmiel promlouvá na konferenci Venkov 2010 ve spor-
tovní hale v Lázních Bělohrad, kterou pořádalo Krajské sdružení NS MAS v Královéhradeckém kraji. Na snímku je dále předseda Národní
sítě MAS František Winter a moderátorka závěrečného bloku konference Libuše Růčková z MAS Broumovsko+. Foto: TSu



Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.153 • 11/2010

A A k t u á l n í in f o r m ac e S P OV / N S M A S 2

Vydavatel:
Spolek pro obnovu venkova ČR (www.spov.org)
Odpovědný redaktor:
Tomáš Šulák, tel.: 775 949 142, tomas.sulak@smarv.cz
Redakce:
Pošta: Veselíčko 196, 751 25, tel.: 773 299 817
marie.sulakova@seznam.cz / zpravodaj.spov@seznam.cz
Grafika:
Ondřej Havlík, tel.: 774 724 774, info@studiomatrix.cz
Uzávěrka zpravodaje je vždy týden před koncem mě-
síce. Nejbližší uzávěrka vašich příspěvků je v pondělí
3. ledna 2011. Distribuce je v neděli 9. ledna 2011.

Pozvánka na valnou hromadu
Spolku pro obnovu venkova, která se bude konat v úterý 7. prosince 2010 od 9.00
hodin v prostorách zasedací místnosti Ministerstva zemědělství ČR – 4. poschodí, Těš-
nov č. 17, Praha 1.

Program:
1. Schválení programu jednání
2. Schválení složení návrhové komise
3. Jmenování zapisovatele
4. Schválení ověřovatele zápisu
5. Zpráva předsednictva o činnosti SPOV ČR za rok 2010, včetně zprávy o plnění

usnesení přijatých na předchozí VH – Mgr. Kavala
6. Zpráva pokladníka o plnění rozpočtu – Ing. Harnová
7. Zpráva revizní komise – Ing. Krušková
8. Termínový kalendář jednání a návrh plánu činnosti SPOV ČR v r. 2011 – Mgr. Kavala
9. Rozpočet na rok 2011 – Mgr. Kavala

10. Diskuse
11. Usnesení VH
12. Různé S pozdravem

OBSAH (číslo 11/2010):

Aktuální informace SPOV / NS MAS str. 2 – 3
• Titul Oranžová stuha za rok 2010 získala obec

Francova Lhota ze Zlínského kraje

Téma: Venkov 2010 str. 4 – 14
• Venkov 2010: Metoda LEADER do všech progra-

mů, nová aliance spolupráce a nový fond pro ven-
kov

• Konference otevřela nové obzory ve směřování
rozvoje venkova a jeho ekonomiky po roce 2013

Rozhovor str. 15 – 18
• Hlavním pojítkem v našem kraji je víra, tradice

a víno. Rozhovor s Annou Čarkovou, manažer-
kou a zakladatelkou MAS Kyjovské Slovácko
v pohybu

Z činnosti SPOV str. 19 – 22
• Spolek doporučil posunutí výzev, ale ne zúžení

nabídky opatření PRV
• Zástupci SPOV Olomouckého a Zlínského kraje

jednali na Rusavě o politice venkova na úrovni
krajů: Rusavská výzva

Z činnosti NS MAS str. 23 – 25
• MAS a církve podruhé společně na Řípu oslavo-

valy spolupráci pro rozvoj venkova
• Seminář v projektu olomouckých MAS přilákal do

Moravské cesty na Bouzov zájemce o památky
• Výbor Národní sítě MAS v listopadu jednal o hod-

nocení nevybraných i volební valné hromadě

Aktuálně o venkovu str. 26 – 31
• Evropská komise představila plán pro společnou

zemědělskou politiku po roce 2013
• Ministerstvo zemědělství: Zastropování plateb

vyváženější zemědělskou politiku nepřinese
• Sdružení samospráv vítá, že ministr Kalousek ob-

novil práce na přípravě nového zákona o finan-
cování obcí

• Konference Asociace regionálních značek v Po-
děbradech

• Česko má novou koncepci protipovodňové
ochrany

Akce v regionech str. 32 – 33
• V Hostětíně se diskutovalo o energii
• Unikátní projekt podporující řemesla uspěl v sou-

těži Dobrá rada nad zlato

Dotační programy str. 34 – 41
• Informace SZIF o připravovaných změnách v IV.

ose pro rok 2011
• Možnosti vývoje v Ose IV. LEADER – navrhova-

né změny pravidel od roku 2011
• V 10. kole PRV získalo podporu pouze 14 pro-

jektů spolupráce ze 72 žádostí
• Alokace pro schválené místní akční skupiny na

rok 2011

Nový harmonogram příjmu žádostí
do Programu rozvoje venkova 2011

Monitorovací výbor Evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova (EAFRD), kte-
rý řídí Program rozvoje venkova (PRV), rozhodl na svém jednání 11. listopadu mj. o har-
monogramu výzev na rok 2011. Tento harmonogram je jiný oproti minulým letům.

• Jarní kolo příjmu žádostí – únor/březen 2011 (12. kolo PRV)
• I.1.1.3 Založení porostů rychle rostoucích dřevin pro energetické využití
• I.3.2 Zahájení činnosti mladých zemědělců
• I.1.3.2 Spolupráce při vývoji nových produktů, postupů a technologií v potravinářství
• III.2.2 Ochrana a rozvoj kulturního dědictví venkova

• Letní kolo příjmu žádostí – červen 2011 (13. kolo PRV)
• I.1.1 Modernizace zemědělských podniků
• I.1.3 Přidávání hodnoty zemědělským a potravinářským produktům
• I.3.1 Další odborné vzdělávání a informační činnost
• II.2.4 Obnova lesního potenciálu po kalamitách a podpora společenských funkcí lesů
• III.1.1 Diverzifikace činností nezemědělské povahy
• III.1.3 Podpora cestovního ruchu
• IV.2.1 Realizace projektů spolupráce

• Podzimní kolo příjmu žádostí
– říjen 2011 (14. kolo PRV)
• I.1.2 Investice do lesů
• I.1.4 Pozemkové úpravy
• I.3.4 Využívání poradenských služeb
• III.1.2 Podpora zakládání podniků

a jejich rozvoje
• III.2.1 Obnova a rozvoj vesnic

a občanské vybavení a služby

Ve všech třech kolech bude v běhu také
opatření LEADER IV.1.2. Realizace místní
rozvojové strategie.

TSu

Juraj Chmiel
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Titul Oranžová stuha za rok 2010 získala
obec Francova Lhota ze Zlínského kraje

Valašská obec Francova Lhota ze Zlínského kraje získala oceně-
ní Oranžová stuha České republiky 2010 v rámci soutěže Vesnice
roku 2010 v Programu obnovy venkova. Slavnostní vyhlášení se us-
kutečnilo v Senátu v Praze. Ocenění převzal z rukou ministra ze-
mědělství Ivana Fuksy bývalý starosta obce Karel Matůš, za jehož
působení obec ocenění získala.

Obec dostala ocenění za vytváření podmínek pro plnohodnot-
ný život na venkově v součinnosti místní samosprávy a zeměděl-
ských subjektů. Ocenění je spojeno s finanční odměnou až do vý-
še 800 tisíc korun.

Letošní ročník soutěže Vesnice roku byl rekordní, do soutěže se
přihlásilo 361 obcí a ocenění Oranžová stuha bylo uděleno ve
všech třinácti krajích. Celorepublikového vítěze následně vybrala
celostátní hodnotitelská komise. Ocenění Oranžová stuha se udě-
lovalo letos již počtvrté, kdy je ministerstvo zemědělství jedním
z vyhlašovatelů soutěže Vesnice roku. Soutěž probíhá na dvou
úrovních, nejprve se ocenění udílí na krajské úrovni, poté na celos-
tátní. Třinácti obcím, které uspěly v krajských kolech a dostaly se
tak do celostátního kola, náleží šek do výše 600 tisíc korun českých
a celorepublikový vítěz získá šek do výše 800 tisíc korun českých.

„Podpora rozvoje venkova je klíčovým úkolem ministerstva ze-
mědělství. Sám říkám, že se cítím být víc ministrem venkova, než
výhradně zemědělství. Podporuji a budu podporovat dobré příkla-
dy toho, kde funguje partnerství mezi zemědělci a obcemi, kde
společně rozvíjejí venkovský prostor jako celek a vytvářejí z něj ješ-
tě lepší místo pro život,“ řekl ministr zemědělství Ivan Fuksa.

Obec Francova Lhota jednoznačně prokázala, že spolupráce ze-
mědělských subjektů a místních organizací s obcí je na vynikající
úrovni. Komplexní spolupráce funguje ve všech hodnocených ob-
lastech: při péči o krajinu a veřejná prostranství v obci, při propaga-
ci místních produktů a jejich marketingu – vítěz soutěže Perla Zlín-
ska, v oblasti využití netradičních zdrojů energie či dalších nezemě-
dělských aktivitách. Komisi ve Francově Lhotě zaujala nejen vzorná
spolupráce zemědělských podnikatelů s obcí, ale i jednota mezi ze-
mědělskými subjekty a také velké množství mladých farmářů, kteří

navazují na tradice svých předků. Podle hodnocení komise bylo v ob-
ci patrné, že samosprávě, místním spolkům, zemědělcům, živno-
stníkům i všem občanům jde o jednu společnou věc – vytvořit si pro-
středí, ve kterém se jim bude krásně žít, a budou hrdí na to, v jakém
stavu předají vesnici a okolní krajinu dalším generacím.

CENU ČESKÉ KRAJINY ZÍSKAL
POZEMKOVÝ ÚŘAD PROSTĚJOV

Zároveň ministr zemědělství Ivan
Fuksa převzal Cenu české krajiny,
která byla udělena Pozemkovému
úřadu Prostějov. Cena české krajiny
je soutěž, která má za cíl ocenit po-
litiky nebo opatření týkající se udržitelného rozvoje, správy nebo
plánování krajiny, které mají efektivní a měřitelný výsledek, a tak
podpořit povědomí občanů o významu krajiny pro jejich kvalitní ži-
vot a posílení jejich účasti na rozhodování o obsahu krajinných po-
litik. Soutěž je vyhlašována Ministerstvem životního prostředí, dal-
šími vyhlašovateli jsou ministerstva kultury, zemědělství, místního
rozvoje a ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy.

Vítěz postupuje do soutěže Landscape Award of the Council of
Europe – Ceny Rady Evropy za krajinu. První ročník soutěže Cena
české krajiny byl vyhlášen 1. dubna 2010. Organizaci soutěže zajiš-
ťuje v roce 2010 Výzkumný Ústav Silva Taroucy pro krajinu a okras-
né zahradnictví, v.v.i. v Průhonicích.

Tereza M. Dvořáčková, tisková mluvčí MZe

Ministerstvo zemědělství,
Krajská agentura pro zemědělství a venkov Zlínského kraje,

Vás co nejsrdečněji zve na
setkání Krajského koordinačního centra Celostátní sítě pro

venkov ve Zlínském kraji ve Francově Lhotě

Místo konání: Družstevní dům v areálu ZD Francova Lhota
Termín: 10. prosince 2010 v 9:00 hodin (prezence od 8:30)

Program:
Zahájení (ředitel KAZV, předseda ZD Francova Lhota)
Zhodnocení plánu akcí CSV ve Zlínském kraji za rok 2010
(Ing. Plachý)
PRV – předpokládaný výhled na rok 2011 (Ing. Lubomír Faltýnek)
Projednání a schválení plánu akcí CSV ve Zlínském kraji pro rok
2011 (Mgr. Bernatík)
Seznámení s realizovanými projekty PRV v roce 2010 a připra-
vovanými projekty v roce 2011 (Bc. Tomáš Šulák)
Ukázka některých realizovaných projektů v rámci Místní akční
skupiny Hornolidečska (Ing. Vojtěch Ryza)
Vesnice roku 2010 – vítěz Oranžové stuhy ČR 2010 – prezentace
obce Francova Lhota a Zemědělského družstva Francova Lhota
Prohlídka obce a ZD Francova Lhota
Ukončení a závěr setkání partnerů CSV ZK

Občerstvení je pro účastníky zajištěno.

Z důvodu omezené kapacity žádáme o potvrzení Vaší účasti nej-
později do 8. 12. 2010 na e-mail: petr.bernatik@mze.cz !!!

Ing. Stanislav Skála, KAZV Zlínský kraj

mailto:petr.bernatik@mze.cz
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Na národní konferenci VENKOV 2010 v Lázních Bělohrad v Královéhradeckém kraji zaznělo ve dnech 23.–25. listopadu 2010 mno-
ho nových myšlenek a byla nastolena řada témat, které hodnotily současné postavení venkova a zejména se zamýšlely nad budouc-
ností venkovské politiky po roce 2013. Nebo spíše politik pro venkov, protože pestrost regionů, kde žijí venkované je rozmanitá, a stej-
ně takový by měl být i přístup k podpoře venkova, který by se měl opírat zejména o místní aktéry a jejich spolupráci. I když se výstupy
konference budou ještě upřesňovat, tak její aktéři nastolili hlavní trend, který by měl směřovat k podpoře venkova metodu LEADER na
všech úrovních a do všech budoucích programů a vyslovili se pro nový samostatný evropský fond pro podporu místní ekonomiky a ven-
kovské obce a spolky vedle fondu pro zemědělce a potravináře. Na konferenci zazněl také například apel předsedy Agrární komory
Jana Veleby k vytvoření „aliance užší spolupráce tří partnerů“ – Agrární komory, Spolku pro obnovu venkova a Národní sítě MAS –
pro prosazení nové politiky venkova a zemědělství po roce 2013 na vládní i evropské úrovni.

Letošní konference pořádaná Krajským sdružením NS MAS Královéhradeckého kraje navázala na loňskou národní konferenci, která
se uskutečnila s podporou Celostátní sítě pro venkov v Holešově (více na http://www.mas-mostenka.cz/index.php?menu=80). Tato akce
zase navázala na národní konference, které se odehrály v minulých letech v klášteře Teplá u Mariánských lázních a v Boskovicích. TSu

Venkov 2010: Metoda LEADER do všech programů,
nová aliance spolupráce a nový fond pro venkov
Národní konference v Lázních Bělohrad se zúčastnily více než tři stovky aktérů z celé země

Prezentace Petra Sušanky z MAS Vladař Radim Sršeň z MAS Šumperský venkov na semináři Život na venkově

Zahájení konference ve sportovní hale v Lázních Bělohrad

http://www.mas-mostenka.cz/index.php?menu=80
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Jak by měl vypadat venkov v roce 2020 se
zamýšleli zástupci obcí, zemědělců, regionů,
odborných institucí a místních akčních sku-
pin za účasti klíčových představitelů minister-
stva zemědělství, ministerstva pro místní roz-
voj a Královéhradeckého kraje. Jen týden po
zveřejnění prvního návrhu směrnic Společné
zemědělské politiky Evropské unie se nad
zkušenostmi ze současného stavu a vývoje
situace na venkově i nad výzvami ke změ-
nám pojetí rozvoje regionů účastníci pokou-
šeli hledat odpověď a navrhli priority pro prá-
vě se formující politiky pro venkov.

VENKOV MÁ SVÉ MINISTERSTVO
Na programu konference byla jednání

u několika pracovních stolů, u nichž účast-
níci společně diskutovali o návrzích řešení
budoucnosti venkova. Po celou dobu se nej-
různějších jednání a seminářů účastnil i ná-
městek ministra zemědělství Juraj Chmiel.
Ten uvedl, že je osobně velkým zastáncem
přejmenování našeho úřadu na ministerstvo
zemědělství a venkova.

VENKOV BY MĚL BÝT SPOLEČENSTVÍM
ZDRAVÝCH A ŠŤASTNÝCH LIDÍ

Návrhy a příspěvky zástupců zahraničních
sítí rozvoje venkova, českých a moravských
expertů a odborníků a zástupců zahraničních
regionů ve třech tematických workshopech
a ve společném jednání hodnotily současné
neudržitelné trendy ve směřování společné
zemědělské politiky i rozvojové záměry krajů
a hrozící úpadek ekonomické i sociální úrov-
ně venkovských oblastí. Hledání lepších ná-
strojů a cest k udržitelnému rozvoji venkova
bylo hlavní náplní celého záběru jednání.

Na hlavním společném zasedání účastníci
vyslechli návrhy evropských nevládních orga-
nizací ELARD a PREPARE, zástupců Spolku
pro obnovu venkova, místních akčních skupin
z ČR i zahraničí, Agrární komory a Národní sí-
tě MAS. Zástupci těchto organizací kriticky
hodnotili trendy nerovnosti evropských poli-
tik, slabé finanční nástroje i globální trendy
zasahující venkov a představili své návrhy na
změnu, lepší správu i zacílení příštích progra-
mů, promyšlené propojení financování s le-

gislativní podporou udržení a zlepšení života
venkovského prostoru jako základního bo-
hatství a zdrojnice naší evropské identity, kte-
rá by za rovných podmínek pro venkovské
obyvatele měla mít sílu vzdorovat unifikaci
odcizení v globálním společenství. Venkov by
měl zůstat místem pro plnohodnotný život,
místem spolupráce, vyváženého komplexní-
ho rozvoje místem se srovnatelnou avšak své-
bytnou kvalitou života.

PROGRAMY SE MUSÍ
PŘIZPŮSOBOVAT REGIONŮM,
NE REGIONY PROGRAMŮM

Ve třech tematických pracovních skupi-
nách pak účastníci navrhli priority pro další
konání ve prospěch venkovských oblastí, je-
jich kulturního bohatství, sounáležitosti
místních obyvatel na venkově, rozvoj regio-
nálních ekonomik, pro udržení středoe-
vropské kulturní krajiny a venkovského
osídlení jako nástroje pro udržení kvality ži-
vota. Specifickým tématem je v posledních
letech inovativnost projektů, určení, co je to
vlastně inovace, spolupráce regionů a její
kvalita a podněcování pro venkov dříve ty-
pické dobrovolné angažovanosti v rozvoji
místa či obce. Těmto tématům byly věno-
vány speciální semináře a účastnící zformu-
lovali další úkoly k řešení.

VENKOV POTŘEBUJE
INTEGROVANÁ ŘEŠENÍ

Závěrem konference je zcela jistě požada-
vek, aby podpora rozvoje venkova byla lépe
koordinována, evropské fondy byly více po-
dřízeny jednomu rámci, ale zejména se pru-
žně podřizovala potřebám regionů a ne re-
giony podmínkám programů. Stále více za-
znívá hlas pro posílení spolupráce městských
a venkovských oblastí, vzájemný respekt sa-
mospráv a udržení správy v malých obcích.
Silně také převažuje volání po opravdové
změně Společné zemědělské politiky, aby po-
máhala rozvíjet kvalitní života a ekonomickou
sílu venkova i evropskou kulturní krajinu mo-
derními nástroji, podporou spolupráce a chyt-
ré provázanosti, podporou aktivních a zejmé-
na, aby pružně reagovala na současný stav

světa a globální trendy, klimatické změny i kri-
tický úbytek biodiverzity a efektivně přispíva-
la k dlouhodobé udržitelnosti.

Organizátoři a účastníci konference po-
važují za užitečné, aby v příštím období
vznikly pro zemědělství a venkov dva oddě-
lené rozvojové koncepty. První zaměřený na
ochranu udržitelné produkce, krajinu, potra-
viny a zemědělství. Druhý rozvojový koncept
by se pak orientoval na ekonomiku venkova
a na rozvoj spolupráce, soudržnost venkov-
ských regionů a komunit a mobilizaci míst-
ních zdrojů, inovace a modernizaci venkov-
ského životního stylu. Právě druhý koncept
by pak měl být realizován přednostně meto-
dou LEADER, tedy na základě iniciativy ze-
spoda, se zapojením místních komunit, pod-
nikatelů i neziskového sektoru.

LEADER – NADĚJE NA LEPŠÍ
BUDOUCNOST VENKOVA

Pro období 2014–20 silně znějí převažující
návrhy, aby se právě metoda LEADER stala
součástí všech programů, které budou své cí-
le realizovat ve venkovském prostoru. Jednot-
livé místní akční skupiny také volají po samo-
statnosti, budoucí program by jim měl více dů-
věřovat a více než poslem opatření by měly
být správci globálních grantů pro své regiony.

„Konference Venkov 2010 byla zcela jis-
tě významným příspěvkem k diskusi o lepším
přístupu k venkovu a o jeho naději na lepší bu-
doucnost,“ řekl v závěru předseda Národní sí-
tě místních akčních skupin, František Winter.

Organizátorem konference bylo Krajské
sdružení Národní sítě Místních akčních sku-
pin ČR, o.s. v Královéhradeckém kraji s pod-
porou Ministerstva zemědělství ČR, Spolku
pro obnovu venkova ČR, Národní sítě Míst-
ních akčních skupin ČR, o.s., Agrární komo-
ry ČR, Královéhradeckého kraje a význam-
nou dobrovolnou pomocí jednotlivých lidí
z MAS v Královéhradeckém kraji.

Kontakty: Mgr. Petr Kulíšek,
předseda Krajského sdružení NS MAS,

petr.kulisek@nadorlici.cz
Bc. František Winter, předseda

Národní sítě Místních akčních skupin ČR,
f.winter@nsmascr.cz
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Konference otevřela nové obzory ve směřování
rozvoje venkova a jeho ekonomiky po roce 2013
Účastníci třídenní Národní konference Venkov 2010 diskutovali o budoucnosti venkova

Hlavní organizátor Petr Kulíšek v úvodní den konference Posluchači na semináři v hotelu Grand

mailto:f.winter@nsmascr.cz
mailto:petr.kulisek@nadorlici.cz
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Seminář Život na venkově po roce 2013:
Posílení odpovědnosti k místu, kde žijeme
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• Pro potřeby našeho výzkumu (zejm. zjiš-
ťování statistických dat) zpravidla obce
do populační velikosti 3 000 obyvatel

Pluralita venkova
• Přes relativně malou rozlohu Česka mů-

žeme na základě dosavadního historic-

kého vývoje, charakteru hospodářských
vazeb, sociálních a kulturních charakte-
ristik rozdělit zdánlivě homogenní ven-
kovský prostor na různé, navzájem od-
lišné oblasti. na různé venkovy.

• Diferenciace venkovského prostoru z hle-
diska nejrůznějších aspektů

V V ý b ě r z p r e z e n t a c í l e k t o r ů :

Výzkum rozvoje venkova
(Radim Perlín, UK Praha)

Zaměření výzkumu
– VaV MMRČR č. WD-01-07-1 navazuje

na předchozí výzkumy transformačních
procesů na českém venkově, teoretické
otázky polarizace prostoru, rozvoj prob-
lémových a pohraničních oblastí

– základní teze projektu: venkovské obce
v Česku mají rozdílné předpoklady lo-
kální rozvoje, které závisí na poloze ob-
ce (horizontální i vertikální) a na velikos-
ti jednotlivých místních částí

– projekt vychází z dlouhodobé potřeby
sledovat regionální disparity v poměrně
nehomogenní skupině venkovských ob-
cí a sledovat výchozí podmínky pro zajiš-
tění kvalitního života obyvatel venkova

– je zaměřen na podporu rozhodování de-
cizní sféry s důrazem na přípravu pro-
gramových dokumentů EU a národních
programových dokumentů � výsledky
umožní podrobnější a přesnější specifikaci
jednotlivých typů podpory venkova a jed-
notlivých činností na venkově, a to jak pro
podnikatele v zemědělství, tak i pro pod-
nikatele v nezemědělských činnostech

Vymezení venkova
• Co je venkov? Venkovské obce?
• Mnoho kritérií (např. urbanistická struk-

tura, architektonické znaky, sociální zna-
ky, ekonomické znaky, veřejná správa,
velikost sídel či obcí)

Žít na venkově...
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Vize českého venkova
• Postupná a prohlubující se diferenciace

jádro – periferie
• Diferenciace stabilní a nestabilní ven-

kov: periferní Čechy – jádrová Morava
• Diferenciace lidských zdrojů (příjmová,

vzdělanostní)
• Postupné zpomalení suburbánní ex-

panze
• Pokračující ztráta pracovních příležitostí na

venkově – venkov jako ubytovna města
• Zachování současného modelu veřejné

správy = brzda rozvoje venkova

Veřejná správa na venkově
• Požadavek:

Nutnost razantního zjednodušení výko-
nu činnosti veřejné správy ve venkovských
obcích

a) Snížení administrativní náročnosti – sní-
žení byrokracie

b) Snížení rozsahu kompetencí veřejné sprá-
vy na venkově

• Důsledek:
Dvoustupňová VS na venkově – fran-

couzský model:
a) základní obec – základní kompetence
b) společenství obcí – rozšířené kompetence

i samosprávy – Nutnost profesionalizace
a zajištění odborného aparátu (1000–1500
jednotek)

• Řešení:
Změna je nepřijatelná pro představitele

VS ve venkovských obcích.

Podnikání na venkově
• Omezený dopad rozvoje cestovního

ruchu a turistiky na venkov – pouze ve

vybraných a úzce vymezených lokalitách
– Krkonoše aj.

• Zanedbatelný význam zemědělské vý-
roby pro rozvoj venkova, převážně vel-
kovýroba, omezený rozvoj lokálních trhů

• Problémy se zajištěním základních slu-
žeb pro obyvatele, především pro spe-
cifické skupiny (staří lidé – zdravotnictví)

• Rozvoj práce z domova – možnost
uplatnění pro specifické skupiny

Dopravní a technická infrastruktura
• Kanalizace a plynofikace a další velké in-

vestice nezajistí rozvoj obcí
• Důraz na alternativní a levnější mož-

nosti likvidace splaškových vod pro
vesnice do 300–500 obyv. a přechod na
vytápění dřevem a dalšími přírodními ma-
teriály

• Vhodné investice na venkově :
Do posilování soudržnosti, lidských zdro-

jů, sociálních sítí, aktivit, veřejné zeleně a čis-
toty, pořádku, pocitu bezpečí

Do odstranění starých zátěží (jak je ale
definovat ?), doplnění infrastruktury na nut-
né minimum

Diskuze co je důležitější: plynofikace a roz-
bité ulice nebo čistota a pořádek, škola?

Výhody venkova
• Sociální prostředí – fenomén sousedství
• Jiný životní standard
• Blízkost přírodní prostředí – dostatek

zeleně
• Nutnost orientace rozvoje venkovské

obce na:
posilování výhod venkovského prostředí
odstranění starých zátěží – ne ale vyrov-

návání s městem

Dilema podpory venkova
• Je podpora venkova součást regio-

nální politiky EU (do 2006) nebo sou-
část Společné zemědělské politiky
EU (2007–2013)?

• Regionální politika: přirozená forma
podpory, ale po roce 2013 pouze vyme-
zené regiony; podpora pro velké projek-
ty a nikoliv pro malé dílčí akce; obtížná
soutěž s městy a jinými velkými aktéry re-
gionálního rozvoje; širší záběr podpo-
rovaných činností

• Společná zemědělská politika – II. pi-
líř: možnost posílení rozvoje venkova,
ale vždy větší důraz na rozvoj zeměděl-
ského podnikání nebo nezemědělského
podnikání zemědělců než rozvoj venko-
va (viz rozdělení prostředků v současném
PRV mezi osu I, II a III, IV); není omezení
dané úrovní HDP (75 % prům. EU); prav-
děpodobně vyšší objem prostředků

• Rozhodnutí o formě podpory pro ven-
kov v dalším programovacím období
(2014–2020) určí rozsah a charakter
podpory venkova

Radim Perlín: perlin@natur.cuni.czRadim Perlín (vpravo)

mailto:perlin@natur.cuni.cz
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Budoucnost venkova – jak ji vidí
Ing. arch. Kamila Matoušková, CSc., MMR

Situace venkova:

Názorové extrémy:
• Venkov = zemědělství a lesnictví, pracovní příležitosti a služby

jsou ve městě, obyvatelé mohou dojíždět
• Venkov = místo pro rekreaci a sport – možná pro obyvatele vel-

kých měst, ale co místní obyvatelé
Cíl: Venkov má být místo pro plnohodnotný život

Produkce veřejných statků:
• Zemědělství a lesnictví – potraviny, péče o krajinu
• Venkov – služby veřejného zájmu, vzdělání dětí a mládeže, pé-

če o staré lidi, prostředí sídel, infrastruktura
Cíl: Venkov má být místo spolupráce, ne soutěže

Situace venkova podle EK:
• Pro komplexní rozvoj venkova není dostatek zdrojů
• Demarkační čára EAFRD-ERDF rozděluje venkov
• Fondy nemají společné cíle
• EAFRD nepřispívá k územní soudržnosti

Cíl: Rozvoj venkova musí být vyvážený a komplexní

Tendence v EU
• Kohezní politika: sociální, ekonomická a územní soudržnost
• Územní soudržnost znamená sociální, ekonomický, environ-

mentální a kulturní rozvoj se vzájemnými synergiemi
Cíl: Soudržný venkov je venkov dlouhodobě stabilní, bez drama-

ticky horší kvality života, bez ohrožení vylidňováním a opouštěním
půdy, s vlastní dynamikou a kulturou.
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• Zelená kniha o územní soudržnosti:
– každý má právo na srovnatelnou kvalitu života
– bez ohledu na to, kde bydlí
– učinit z rozmanitosti území potenciál rozvoje

• Sektorové politiky mají přispívat k územní soudržnosti
Cíl: Venkov má být rovnoprávný kvalitou života s městem, ale for-

my života může mít jiné

• Barcova zpráva: „place-based“ přístup – místní rozvojové strate-
gie, zdroje na strategii, místní partnerství je rozděluje

• Integrované plány rozvoje měst IPRM – města
• Strategické plány Leader – MAS (v ČR strategie krajů, strategic-

ké plány měst)
Cíl: Venkov by si měl vládnout sám na podkladě územních roz-

vojových strategií

• Minimální standard služeb pro venkov
• Kvalita života

– Zdravotní péče
– Sociální péče
– Školy
– Mobilita
– Dostupnost informací
Cíl: Venkov má být místo pro zdravý a spokojený život různých

skupin obyvatelstva

• Strategie 2020
– Chytrý růst – znalosti, inovace, vzdělání, digitální společnost
– Udržitelný růst – konkurenceschopnost ale s úsporami zdrojů
– Začleněný růst – zaměstnanost, dovednosti, boj s chudobou
Cíl: Venkov má být místo vzdělaných lidí, s pracovními příleži-

tostmi a příjmy

Jak na to?
Řešení EK pro 2013+

• Strategie 2020
– Chytrý růst – výzkum, školy na venkově, ICT, high-tech
– Udržitelný růst – zelená ekonomie, úspory energie, obnovitel-

né zdroje, regionální mobilita
– Začleněný růst – pracovní příležitosti, rozmanité formy práce z do-

mova, pro matky s malými dětmi, zdravotnictví a sociální péče
Cíl: Venkov je místo s úspornou formou života

• Governance = postup jak si vládnout
– Informace a analýzy
– Paměť místa
– Přání a schopnosti místních lidí
– Veřejná správa spolupracuje s občany
– Místní organizace pomáhají veřejné správě
Cíl: Venkov je místo spolupráce veřejné správy s občany a podniky

• Rozmanitost kulturní
– Rozmanité regionální typy vesnické architektury – inspirace

pro soudobé formy bydlení
– Rozmanité kompozice vesnických sídel – inspirace pro nava-

zující obytné soubory
– Harmonické zasazení sídel do rozmanité české krajiny – inspi-

race pro sepjetí nových sídel s přírodou
Cíl: Venkov má být místo s rozmanitou, historií inspirovanou for-

mou bydlení (Provence nebo Beskydy?)

Víme jak na to!
• Spolupráce měst a venkova – nikoliv soutěž, pomoc venkovu se

městům zákonitě vrátí
• Spolupráce venkovských a městských regionů, úspěšných a za-

ostávajících regionů – nikoliv soutěž
• Spolupráce venkovských regionů napříč Evropou

Cíl: Český a moravský venkov je HODNOTOU, a proto zde sto-
jí za to žít a pracovat (např. Izrael) www.mmr.czKamila Matoušková

www.mmr.cz
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Co bude dál? Po roce 2013?
PhDr. Oldřich Čepelka, Tima Liberec

Kdo má sílu ovlivňovat budoucí zemědělskou a budoucí ko-
hezní politiku EU v otázkách venkova? Kromě veřejné správy (mi-
nisterstva, vlády, EK) to jsou silné mezinárodní mimovládní asocia-
ce. Budu stručně prezentovat stanoviska dvou z nich a připomenu
další postup a možnosti této konference

ARC – Agriculture and Rural Convention
(Konference o zemědělství a venkovu)
ARC je mimovládní platforma, která shro-

máždila desítky významných mezinárodních
a národních organizací k přípravě návrhů na
Společnou zemědělskou politiku (SZP) po ro-
ce 2013.

Proč je zapotřebí nová SZP?
Musí reagovat na:

• úbytek biodiverzity a přírodních zdrojů
• klimatické změny
• růst globální potravinové nejistoty
• sociální a ekonomická soudržnost venkovských oblastí

Co říká ARC?
Žádáme radikální změnu strategií jak pro rozvoj zemědělství,

tak pro rozvoj venkova.
Tuto politiku by měly implementovat dva fondy:

• Evropský zemědělský fond (EAF) – zaměřený na potraviny a ze-
mědělství

• Evropský fond venkova (ERF) – zaměřený na ekonomiku ven-
kova a územní rozvoj.

• Evropský zemědělský fond by měl obsahovat hlavně horizon-
tální opatření, které se dají použít ve všech regionech, zatímco

• Evropský fond venkova by měl nabídnout opatření, která bu-
dou vyhovovat potřebám konkrétních oblastí.

Evropský fond venkova
Fond venkova by měl být navržen a také realizován pod strategic-

kým principem mezisektorových územních partnerství, jejichž složení
a zásady fungování budou založeny na metodě LEADER – ale s širším
záběrem, než který je dosud místním akčním skupinám umožněn.

Tématické zaměření fondu
Navrhuje se podporovat:

• posilování a diverzifikaci ekonomiky venkova
• regionální a místní produkci a zpracování potravin
• posilování venkovských komunit, jejich služeb a infrastruktury
• subregionální partnerství a zapojování občanské společnosti

Evropská aliance pro venkov – ERA
(od 2005) – sdružení hnutí venkova ze 16 zemí
ERA: Rozvoj venkova potřebuje nové paradig-

ma a nový strategický přístup.

Požaduje se zřízení 3. pilíře SZP
• Ten by měl mít vlastní evropskou legislativu a oddělený zdroj fi-

nancování.
• Nesmí být kompromisem mezi zemědělskou a environmentální

politikou, balancováním mezi prvním a druhým pilířem.

Co je – podle ERA – třeba:
• přijímat a podporovat venkovské oblasti, jako individuální a spe-

cifická území a jako místo, s vysokou kvalitou života
• umožňovat realizaci různých opatření na základě integrované-
ho a zdola založeného řízení

• zavést přístup založený na novém, mnoha úrovňovém a mezi-
sektorovém řízení a dát stejnou příležitost všem relevantním
subjektům

Příprava budoucí kohezní politiky
„Jízdní řád“:

• červen 2010 – schválení Strategie EU 2020: inteligentní růst (vzdě-
lávání …), růst pro všechny (soudržnost...), udržitelný růst

• 10. 11. – zveřejnění hlavních rysů kohezní politiky po roce 2013
– tzv. Pátá zpráva … veřejné konzultace do 31. ledna 2011

• 22. – 23. 11. setkání ministrů
• 29. 11. konference MMR ke kohezní politice
• konec prvního pololetí 2011 – finanční plán, poté předložení

návrhů na legislativu
• konec roku 2012 přijetí nové legislativy a nového rozpočtu
• 2013 – finalizace nových programových dokumentů

Hlavní témata kohezní politiky
Mezi hlavní témata kohezní politiky bude patřit:

• silnější zapojení regionů a měst, plnění cílů soudržnosti
• inovativní finanční nástroje včetně revolvingových fondů, riziko-

vého kapitálu atd.

Posílení řízení:
• posilování partnerství – místních regionálních subjektů, občan-

ské společnosti
• nová dimenze: územní soudržnost – větší spolupráce mezi re-

giony, ambiciózní městská agenda, soustředění na oblasti se
specifickými geografickými nebo demografickými rysy

Barcova zpráva:
• Hlavní přidanou hodnotou politiky soudržnosti by měla být mo-

bilizace místních subjektů, podpora experimentování a posilo-
vání institucí.

• To výborně vyhovuje zastáncům metody Leader!
• Metoda Leader ve všech OP? Na venkově i ve městech?

Tři scénáře
I. Všechno víceméně zůstane jako v současném PRV.
II. Leader se prosadí jako univerzální způsob financování rozvo-

je venkova ze zdrojů EU … buď v rámci jediné SZP a jediného ev-
ropského fondu, anebo s oddělením programů a fondů pro ze-
mědělství a pro venkov.

III. Venkov se oddělí od SZP zpět do kohezní politiky a bude fi-
nancován ze strukturálních fondů (buď uvnitř, nebo mimo MZe)

Ale hlavně: ani jeden scénář se nenaplní sám od sebe!
oldrich.cepelka@tima-liberec.cz

Jiří Krist prezentoval na konfe-
renci Národní strategický plán
LEADER 2014–2020. K němu se
určitě ještě ve Zpravodaji venko-
va dostaneme. Je k dispozici na
web. stránkách www.nsmascr.cz
a http://konferencevenkov2010.
nadorlici.cz/. Oldřich Čepelka
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Vzpomínky na budoucnost:
LEADER po roce 2013
PhDr. Oldřich Čepelka

• Co dnes funguje ve Finsku, Irsku, Španělsku, Slovensku?
• Co z toho můžeme převzít a co ne? A proč ne?
• A co se vlastně děje u nás a co si přejí MASky?
• Stanovisko Evropského sdružení MAS – ELARD

Poroste to rovně nebo zase šikmo?
Zásadní nedostatky z hlediska IV. osy v tomto období:

• financování venkova, řešení specifických problémů a realiza-
ce příležitostí v regionech, bylo vinou trvajícího resortismu roz-
bito do řady vzájemně izolovaných finančních zdrojů (PRV,
ROPy a nejen krajské granty, ale také OP LZZ, IOP aj.) – to brá-
ní integrovanému přístupu a dosahování synergických efektů…

• SPL místo ISÚ
• MAS zůstaly z hlediska schopnosti plnit různé úlohy nedi-

ferencované a neproběhla jejich certifikace na počátku období
• víra, že stačí financovat MAS a místní žadatele a tím že

bude dosaženo cílů PRV – bohužel se tak nezajistilo a) řádné
uplatňování principů Leader ve všech MAS, b) propojení přís-
tupu Leaderu s řízením venkovských oblastí veřejnou sprá-
vou na úrovni krajů a ORP

• a bohužel, venkov zůstal i nadále spíš přívěškem PRV a ce-
lého resortu (a není to vidět jen z názvu) než rovnocennou
součástí celé agendy – a viděli jsme to už v přípravě PRV, v roz-
dělování finančních prostředků pro jednotlivé osy a opatření

Co dnes funguje jinde?
• V zemích EU (Irsko, Finsko aj.) se strategií místního rozvoje ro-

zumí většinou obsahově a institucionálně komplexní, té-
maticky širší programový dokument, než je strategický plán
Leader (SPL) v ČR.

• V Anglii se počítá s metodou Leader v podpoře vývoje a uplat-
nění inovativních záměrů v rámci II. OSY.

• Metodou Leader se implementuje celá OSA nebo její pod-
statná část v Anglii, Portugalsku, Dánsku, Irsku, Slovensku, Itá-
lii (Sardinie), Belgii (oblast Flandry) a v řadě dalších zemí. Větši-
nou jde o III. OSU, výjimečně o I. a II.

• Všechny prostředky švédského PRV, alokované pro OSU IV, 105
mil. eur, jsou určeny na podporu účinné implementace PRV na
místní úrovni a uplatňují se v celé zemi (MAS působí téměř na
celém území Švédska).

• V Rakousku nebo Švédsku se opatření III.4.1 stalo klíčo-
vým nástrojem pro rozšiřování metody Leader, resp. politik,
které jsou postaveny na přístupu „zdola nahoru“, na místních
mezisektorových partnerstvích, na zapojování občanů do údrž-
by a rozvoje obcí, do rozvoje místní ekonomiky atd.

• MAS v některých zemích (Finsko, Irsko, …) přebírají řadu
kontrolních a administrativních úkonů, které v ČR vykoná-
vá SZIF, samostatně rozdělují část pomoci (např. v Irsku MAS
mohly distribuovat hned v prvním roce nového období národní
prostředky, aby nedošlo k opoždění ve financování MAS).

• Ve Finsku až 20% celkové alokace OSY IV je věnováno aktivaci
a nabývání dovedností na místní úrovni (tedy IV.1.1) a zbývají-
cích 80 % implementaci místních rozvojových strategií.

• Na Slovensku (a patrně i v dalších zemích) se uplatnilo pravidlo,
že žadatelé, kteří chtějí získat podporu z opatření os I, II nebo III,
musí žádat prostřednictvím MAS, pokud v místě, kde chtějí pro-
jekt realizovat, existuje MAS se schváleným SPL a v tomto SPL je
fiše daného opatření. Toto jednoduché pravidlo zásadně
mění postavení MAS v regionech.

• V Irsku celý PRV neadministruje jediné ministerstvo: OSY I
a II zajišťuje Ministerstvo zemědělství a potravin, kdežto osu III/IV
Ministerstvo komunit, venkova a životního prostředí. To však
předalo některé odpovědnosti náležející platební agen-
tuře místním akčním skupinám.

• Řídící orgán samostatného PRV ve španělské Andalusii uznal,
že mají-li se na celém území uplatnit cíle a opatření I.– III. OSY, pak
všude musí působit i IV. OSA, která je horizontální a má funk-
ci metody řešení a financování potřeb venkovských území. Proto
jsou opatření os I.–III. přeneseny do OSY IV ve všech regionech,
v nichž působí MAS. MAS však pokrývají celé území země.

Na příkladech PRV Anglie, Irska, Švédska, Finska, Estonska, Rakous-
ka a Andalusie se ukazuje, jak lze chápat mainstreaming metody
Leader a její zapojení do systémů řízení venkovských oblastí.

Dotazování v 89 MAS (2010):
Co byste doporučoval(a) pro další období?
Nakolik souhlasíte s těmito náměty?

Stanovisko ELARD
• V roce 2007 dosáhla iniciativa LEADER

po zkušenostech z předchozích tří pro-
gramových období stupně vyspělosti.

• To umožnilo přístupu Leader, aby se stal součástí programová-
ní rozvoje venkova ve všech zemích EU pomocí procesu main-
streamingu.

• Výsledkem často je, že potřebné aktivity jsou „přemoženy“ příliš
složitými a často zbytečnými pravidly, jejichž důsledkem je ztráta
flexibility a autonomie MAS.

• LEADER byl sice mainstreamován, ale leaderovský přístup „zdo-
la nahoru“ je administrativními procedurami ohrožen či dokon-
ce likvidován.

Potřebujeme především:
• zjednodušení, která by vytvořila větší prostor pro inovace
• uznání projektů mimo zaměření současných opatření
• komplexní, integrované projekty
• projekty malého rozsahu

ELARD – Co po roce 2013:

MAS potřebují velkou míru samostatnosti
• jsou zapotřebí zvláštní pravidla uznatelnosti výdajů a jed-

nodušší procedury, které zásadním způsobem přispějí k ob-
nově, k návratu skutečného přístupu LEADER

• MAS by měly mít možnost pružného řízení rozpočtu v rám-
ci své rozvojové strategie

• ELARD chce vidět přístup LEADER jako ústřední prvek politiky
rozvoje venkova po roce 2013.

• „Proto navrhujeme, aby se programy, integrované a zalo-
žené na specifikách jednotlivých regionů a na zkušenostech
z LEADERu, staly obecným pravidlem pro nové období.“

• ELARD také požaduje, aby v rámci přístupu LEADER mohly MAS čer-
pat peníze nejenom z EAFRD, ale také z ostatních veřejných fondů

Tři scénáře
I. Všechno víceméně zůstane jako v současném PRV.
II. Leader se prosadí jako univerzální způsob financování rozvo-

je venkova ze zdrojů EU … buď v rámci jediné SZP a jediného ev-
ropského fondu, anebo s oddělením programů a fon-
dů pro zemědělství a pro venkov.

III. Venkov se oddělí od SZP zpět do kohezní poli-
tiky a bude financován ze strukturálních fondů (buď
uvnitř, nebo mimo MZe)

oldrich.cepelka@tima-liberec.cz

(v %, zbytek do 100 byly odpovědi „nevím“) ne ano
Pomocí metody Leader a prostřednictvím MAS by se měla realizovat
celá III. osa PRV.

21 73

MAS by měly být stále podporovány, avšak mimo resort zemědělství
(např. z MMR, MŽP, krajů).

28 58

MAS by měly být příjemci v dalších OP, které budou aspoň zčásti za-
měřeny na obnovu a rozvoj venkovských měst a obcí (tzn. i mimo PRV).

6 93
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Konference Venkov 2010: Stovky příležitostí
k výměně zkušeností na pozadí velkých témat
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Aktéři venkova využili nabídky konference na
více místech i exkurzí do zajímavých míst regionu
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Závěry Národní konference VENKOV 2010:
Návrhy tematických pracovních workshopů, jichž se účastnilo celkem 290 účastníků:

Blok A: Regionální produkce, spotřeba a místní ekonomika
POSÍLENÍ KLADNÉHO VZTAHU K MÍSTU BYDLENÍ, PODNIKÁNÍ A TRADICÍM
1. Odstranění překážek
• Zjednodušení legislativy
• Omezení byrokracie
• Přátelská „pravidla pro drobné podnikání“
2. Podpora místních řešení
3. Posílení rolí MAS = rozhodování na místní úrovni
• Role: – vzdělávání

– poradenství
– propagace
– propojování, partnerství, spolupráce ekonomických subjektů

4. Podpora malých podnikatelů
• Pobídky
• Venkov = atraktivní místo k bydlení a následně i k PODNIKÁNÍ (stěhování firem na venkov)
5. Ekonomická, ale i sociální motivace
• Otevřít možnost vzniku regionálních podnikových „družstev“
6. Posílení soběstačnosti regionů
• Podpora regionálního trhu, poptávky a nabídky
• Pracovní trh – práce místních v obci = odpovědnost za dílo a život v obci

Blok B: Život na venkově po roce 2013
POSÍLENÍ ODPOVĚDNOSTI K MÍSTU, KDE ŽIJEME
1. Odstranění bariér pro kvalitní projekty v legislativě a dotační politice
2. Zachování dotačního systému metodou LEADER (tvrdé i měkké projekty; rozšíření do oblastí MŽP, MPSV, MMR, MŠMT)
3. Daňový systém přátelský k venkovu – Rozpočtové určení daní a vyřešení uznatelnosti DPH v rámci Programu rozvoje venkova
4. Zachování malých obcí a jejich svéprávnosti
5. Uplatňování metod komunitního projednávání na všech úrovních
6. Udržení / zachování školství na venkově a podpora vzdělávání všech věkových skupin
7. Zajištění základní občanské vybavenosti a sociální infrastruktury

Blok C: Ochrana klimatu a zemědělská krajina střední Evropy
VŽDY RESPEKTOVAT IDENTITU MÍSTA A ZACHOVAT ROZUMNÉ MĚŘÍTKO A HARMONII
1. Stav krajiny JE výsledek lidské činnosti a probíhajících klimatických změn.
• Chceme zlepšit její stav a navrhnout využití všech jejích funkcí: estetická, protierozní a protipovodňová, ovlivňující kvalitu živo-

ta místních obyvatel, energetická, rekreační
2. Máme tyto nástroje:
• Komplexní pozemkové úpravy, Správná zemědělská praxe, Dotační politika
• Klíčoví hráči jsou: Vlastníci pozemků, Uživatelé pozemků, Hospodařící zemědělci, Stát
3. Co je třeba:
• Osvěta a vzdělávání!!!
• Příklady dobré praxe
• Iniciace společenské objednávky (údržba krajiny jako pracovní příležitost)
• Vyjasnění a ujednocení DP ve vztahu ke krajině
• Zapojit veřejnost do plánovacích procesů (Územní plán, Komplexní pozemkové úpravy a další rozhodování – vyhlašování chrá-

něných krajinných prvků a lokalit)
• Krajinné plánování za účasti veřejnosti ukotvit legislativně jako povinnou součást KPÚ
• Posílit roli MAS a využít jejího potenciálu při formování územního rozvoje

Organizátoři a účastníci konference považují za užitečné, aby v příštím období vznikly pro zemědělství a venkov dvě
oddělená pojetí, avšak ve společném a koordinovaném rámci: první zaměřené na ochranu udržitelnou produkci, kra-
jinu, potraviny a zemědělství, a druhý rozvojový, zaměřený na ekonomiku venkova a na rozvoj spolupráce, soudržnost
venkovských regionů a komunit a mobilizaci místních zdrojů, inovace a modernizaci venkovského životního stylu.

Pro období 2014–20 silně znějí převažující návrhy, aby se právě metoda LEADER stala součástí všech programů, kte-
ré budou své cíle realizovat ve venkovském prostoru. Jednotlivé MAS také volají po samostatnosti, budoucí program
by jim měl více důvěřovat a více než poslem opatření by měly být správci globálních grantů pro své regiony.

EVROPSKÝ ZEMĚDĚLSKÝ FOND PRO ROZVOJ VENKOVA:
EVROPA INVESTUJE DO VENKOVSKÝCH OBLASTÍ

Materiály, prezentace, závěry a vše o kon-
ferenci Venkov 2010 je k dispozici na webu
http://konferencevenkov2010.nadorlici.cz

http://konferencevenkov2010.nadorlici.cz
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Studentský vůdce Šimon Pánek v ne-
dávném rozhovoru pro MF Dnes řekl na
otázku, zda ho nemrzí, že po listopa-
dových událostech přerušil studium na
vysoké škole, kterou ani později ne-
dostudoval, že někdy je lepší věci ne-
dodělat než je dodělat za každou cenu.
„Nejdůležitější je, co člověk dělá a ne ja-
ký má titul,“ řekl a věru se nemá za co
stydět, svoje životní poslání v organi-
zaci Člověk v tísni pojal jako pomoc
druhým. Něco podobného by se dalo
říct také o Anně Čarkové, manažerce
MAS Kyjovské Slovácko v pohybu, kte-
rá byla v nedávném hodnocení všech
MAS v republice nekorunovaným vítě-
zem. Na vysokou školu Annu Čarkovou
za totality nevzali, protože rodiče jí od-
malička vštěpovali, že je třeba žít v prav-
dě a pravdu také říkat. Takže i když ne-
studovala, výchova rodičů, víra k Bohu,
ale také snaha pomáhat druhým jí vždy
pomohla uskutečnit to, co si přála.
„Snažíme se uskutečňovat sny druhých
lidí. Když usoudíme, že by bylo dobré
dělat, co chtějí, poradíme jim, jak a kde
sehnat peníze.“ V předvečer jedenadva-
cátého výročí „sametové revoluce“ jsme
si povídaly nejen o MASkách, LEADERu,
ale také o tradicích, vínu, lidech na Ky-
jovsku a o tom, jaké to je být dvacet let
ve vedení obce.

Jste manažerkou MAS Kyjovské Slo-
vácko v pohybu, kterou jste založila.
Jak tato místní akční skupina začínala?

Jsme jednou z těch mála prvních míst-
ních akčních skupin. Já jsem měla zkuše-
nosti ze zahraničí, věděla jsem o programu
LEADER ještě dříve, než k nám dorazil. A ří-
kala jsem si už tehdy, že když může něco ta-
kového fungovat venku, bude to fungovat
i u nás. Bylo to v době, kdy naše ministerstvo
zemědělství spalo hlubokým spánkem, in-
formace o LEADERu jsme si stahovali z in-
ternetu a bylo to většinou všechno v anglič-
tině. Pomalu jsme se připravovali, chystal
se vstup do Evropské unie, takže jsme vě-
děli, že nás LEADER zřejmě nemine. V roce
2001–2 jsme dali dohromady partu lidí, kte-
ří mně připadali jako osvícení, a se kterými
jsme hlavně měli zkušenosti z minulosti.

Kde jste se dozvěděla o tom, jak fun-
guje LEADER ještě před tím, než k nám
tento program dorazil? Hovoříte o zku-
šenostech ze zahraničí… můžete být ví-
ce konkrétní?

Hlavním pojítkem v našem
kraji je víra, tradice a víno

Rozhovor s Annou Čarkovou,
manažerkou a zakladatelkou
MAS Kyjovské Slovácko v pohybu

Anna Čárková (53) je matkou tří synů, Martina (30), Jiřího (28) a Jana (25). S nimi byla
deset let před revolucí na mateřské dovolené, a jak sama říká, ty nejlepší manažerské
schopnosti získala právě tehdy. Po listopadu 89 byla dvě volební období starostkou Vlko-
še, poté pracovala krátce pro anglickou firmu a až do posledních voleb byla místosta-
rostkou Vlkoše, kde žije 1060 obyvatel. Založila MAS Kyjovské Slovácko v pohybu, jejíž
je dodnes manažerkou. Po gymnáziu se nedostala na Karlovu univerzitu, kde chtěla stu-
dovat španělštinu a angličtinu. „Mohla za to i moje povaha i moje rodinné zázemí, kte-
ré se nelíbilo tehdejšímu režimu. Sama jsem byla rebel. Byla jsem vychovávaná tak, že se
má za každou cenu říkat pravda. A toho jsem se držela,“ říká dnes se smíchem.



Už v době, kdy jsem byla starostkou Vlko-
še, jsem docela úzce spolupracovala s Nadací
Partnerství. Po dvou obdobích starostování
jsem si řekla, že už to stačilo. Člověk začíná
být raněn profesionální slepotou a žádná
funkce by neměla trvat až do důchodu. Chtě-
la jsem zkusit, jestli se dokážu uživit i něčím
jiným. Odešla jsem do komerční sféry a pra-
covala pro jednoho Angličana, jezdila jsem po
Evropě a získala nadhled. Ale neuspokojova-
lo mě to. Měla jsem peníze, ale nebyla to mo-
je parketa. Tak jsem si hledala cestu zpátky
k regionálnímu rozvoji, který mně daleko víc
přirostl k srdci. Šla jsem na nějaký seminář,
předesílám, že jsem ještě jako starostka za-
kládala sdružení Vinaři jsoucí z jižní Moravy.
Tehdy jsme začínali s myšlenkou uskutečnit
projekt Moravských vinařských stezek. A když
jsem se vrátila z té anglické firmy, setkala
jsem se na semináři s člověkem z Nadace
Partnerství, který mně nabídl, jestli nechci jít
dělat znovu vinařské stezky. Vrátila jsem se
a stala se první manažerkou Moravských vi-
nařských stezek. A potom jsem asi čtyři roky
pracovala u nadace, kde jsem měla možnost
poznat spoustu projektů a hodně cestovat.
Tehdy jsem, konkrétně v Anglii nebo Itálii,
mohla vidět, jak funguje program LEADER
v praxi. A i když ta situace byla jiná než u nás,
stejně jako naše představy byly jiné, protože
tam hodně funguje dobrovolnictví, lidé mají
víc času i peněz, pochopila jsem okamžitě pri-
ncip toho programu, jak funguje a co může
přinést. A velice mně to uchvátilo a oslovilo.
Takže když se u nás LEADER objevil, hned
jsem se do něj „vrhla“.

Měli lidé kolem vás, které jste zapoji-
la do této práce, důvěru k tomu všemu
novému? Jak jste je dokázala přesvědčit?
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V roce 1993 vznikl na Kyjovsku dobro-
volný svazek obcí Severovýchod. Byl založen
za účelem likvidace odpadů a vybudování
komunální skládky. Takže ty obce byly zvyk-
lé nějakým způsobem spolupracovat, ale nic
jiného se nedělo. Já jsem byla v té době sta-
rostkou Vlkoše a moc jsem chtěla, abychom
se zaměřili na další společné aktivity, jako je
například cestovní ruch apod. Pak přišel pro-
gram SAPARD a začaly se objevovat další
předvstupní programy. Tehdy jsem toho vy-
užila. To naše území bylo na SAPARD moc
velké, mělo přes šedesát tisíc obyvatel, tak
jsem navrhla starostům rozdělit toto území
do sedmi mikroregionů – podle toho, jak
k sobě měly které obce blízko etnograficky
i spádově. To se i podařilo. Pak jsme zpraco-
vali jednotlivým mikroregionům strategické
plány na SAPARD, které počítaly i s před-
vstupními programy. A protože jsem měla
zkušenosti z Nadace Partnerství s realizací
projektu zapojování veřejnosti a účastnila
jsem se prvních seminářů a školení, které ta-
dy na toto téma dělali Američani, dělali jsme
ty strategie už s vědomím, že je třeba zapo-
jovat nejen zástupce obecních úřadů, ale ta-
ké zemědělce, podnikatele a neziskovky.
Zpracovávali jsme tyto strategie na různých
místech celého území Kyjovska, takže jsme
navázali kontakty s místními samosprávami
a navíc se nám podařilo do toho všeho vtáh-
nout místní aktéry. A vždycky, když jsme
ukončovali nějakou strategii, říkali jsme,
jestli se vám to líbilo a jestli se chcete nad-
ále podílet na rozvoji regionu, protože se
nám tady rýsuje takový program LEADER,
tak nám do prezenční listiny udělejte ke své-
mu jménu červený puntík. Takže když jsme
zakládali MASku, oslovila jsem už lidi, které
jsem znala a k tomu ještě další lidi z celého

regionu, kteří tehdy projevili zájem. Od zá-
kladu MASky tak máme lidi zastoupené ve
všech sedmi mikroregionech a s devadesáti
procenty z nich od roku 2002 dodnes spo-
lupracujeme.

Tak jste to všechno asi dokázala li-
dem dobře vysvětlit a přesvědčit je…

To nevím (smích). Ale když dnes vzpomí-
nají členové naší MASky, konkrétně jedna
kolegyně, která si udělala tehdy červený
puntík, říká: „To bylo hrozné. My jsme o to
všem neměli ani páru a najednou nám něja-
ká Čárková, kterou nikdo neznal, začne po-
vídat něco o nějakém LEADERu. Ona nás tak
zblbla, že jsme tomu všichni uvěřili a šli do to-
ho…“ Dva roky jsme se scházeli dobrovolně,
ti lidi za to neměli ani korunu, nikdo pořád-
ně nevěděl, jak to dopadne a přesto do to-
ho šli. Nikdo jim nedal peníze na benzín ani
žádné záruky. Vytvářeli jsme strategie a nik-
do nevěděl, jestli z toho někdy něco bude.
Ale všichni se pro to tak nadchli, že jsme pro-
stě nějak věřili a pak, když jsme do LEADERu
pronikli, měli jsme obrovskou radost.

Takže jste kolem sebe vytvořila už
tehdy tým lidí, kteří měli chuť do této
práce? Soudím podle toho, že se vám
tady dobře daří…

O týmu se nedalo v té době ještě moc
mluvit. Já jsem využila toho, že jsem dělala
manažerku mikroregionu Nový Dvůr a tam
byla velice statečná starostka Milotic. První
setkání probíhala u ní na úřadě, poskytova-
la zázemí pro rozvoj MASky. Ona byla stej-
ně jako já nezávisle na obci nadšenec pro re-
gion, takže jsme do toho šly spíš soukromě.
Později, když se nám podařilo MASku něja-
kým způsobem rozběhnout, přesídlili jsme
na nezávislou platformu do Kyjova. A bylo to
dobře, protože už jsem začala i cítit tenden-
ce starostů v našem mikroregionu MASku si
„přivlastňovat“ a myslet si, že by to mohlo
něco přinést. Takže v roce 2004, kdy už jsme
šli do evropského programu, stali jsme se
nezávislou MAS se zázemím v Kyjově. A to i
za cenu finanční náročnosti a toho rizika, že
budeme bez peněz – jakože jsme bez peněz
i byli a nějakou dobu jsem provozovala v Ky-
jově infocentrum jako fyzická osoba. Tak
jsme to všechno provozovali v mé kancelá-
ři. A to se vyplatilo, protože kdybychom zůs-
tali v Mikroregionu Nový Dvůr, tak dnes ne-
máme důvěru a kredit, jaký máme a jaký
jsme si vybudovali v celém tom území.

Program LEADER jste měli jako jedni
z prvních. Tehdy se vám podařilo pod-
pořit spoustu různých drobných pro-
jektů. Jak na to dnes vzpomínáte?

To bylo velké dobrodružství. V rámci Pro-
gramu obnovy venkova se najednou objevil
LEADER. Napsala jsem projekt, kde si naše
MASka, která ještě neměla ten statut a ne-
byla institucionálně ukotvena, vyzkoušela ro-
li grantové agentury. A bylo úplně s podi-

To je jeden z našich malých projektů. Takový příklad, jak lze uskutečňovat sny a přání dru-
hých. Přišel k nám jeden starý pán a měl složku plnou rukopisů a strojopisů s tím, že jsou
to jeho vzpomínky a rád by je vydal knižně. Přečetli jsme si to, byly to jeho vzpomínky na
to, jak žil v Osvětimanech a spolu s kamarády se pokusili za války Němcům vzít zvony, kte-
ré zabavili v místním kostele. Za to se ti mladíci dostali do koncentračního tábora v Osvě-
timi. Papíry jsme přepsali do elektronické podoby, byla to krásná práce, vzpomínky toho
muže byly tak živé a čtivé. Týden před vydáním knihy ten pán zemřel, ale viděl náhledy
a měl obrovskou radost.
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vem, že ten projekt vyšel, protože jsme si
sáhli na peníze, které jsme pak rozdělovali ji-
ným subjektům. Což byly peníze státní a nik-
do nevěděl, jak to bude s administrativou.
Nám se to tehdy povedlo a podpořili jsme asi
osmnáct projektů – všechny to byly projekty
měkké, bezvadné, a v tom území to mělo
obrovský ohlas, protože místní aktéři, kteří
dřív nikdy žádné peníze na nic nedostali, cí-
tili najednou obrovskou výzvu, že se mohou
začít nějakým způsobem rozvíjet a že na to
dostanou i peníze. To bylo bezvadné.

Jaké projekty jste tehdy například
podpořili?

To ještě předcházelo LEADERu plus a jed-
nalo se zhruba o částku 360 tisíc. Všechno to
byly drobné projekty, většinou šly peníze na
podporu kulturních akcí, jako třeba vánoční,
hodové slavnosti, ale i na opravu vinného
sklepa, podporu řemesel a tradic, opravu so-
chy, jeden projekt se jmenoval například Ko-
lem po koleji ke kanálu – to bylo zajímavé,
dodnes tento projekt funguje. Když jsme
v rámci Mikroregionu Nový Dvůr dělali stra-
tegii, tak jsme tady hledali něco, co by se da-
lo využít pro turistický ruch. V Ratiškovicích je
nevyužitá Baťova vlečka, odkud Baťa vozil
uhlí z dolu, který mu tam patřil. Uhlí přepra-
voval na vlečce na Baťův kanál do Rohatce,
tam byl výklopník (dnes pěkně spravená
technická památka). Uhlí pak dovážel do
svých fabrik do Zlína a Otrokovic. My jsme si
tu vlečku pronajali – viděla jsem totiž ve Fran-
cii, jak fungují šlapací drezíny, přivezla jsem
plánek, a i když to bylo zpočátku hodně těž-
ké, vyrobila se první šlapací drezína a začalo
to fungovat jako první turistický produkt.
Dnes už tam máme i muzeum Baťova do-
pravního systému a přidávají se k tomu i dal-
ší podnikatelské aktivity. Ale první šlapadlo
bylo právě z tohoto projektu. Dnes už máme
tři šlapadla, depo a vysvětlení tohoto geniál-
ního přepravního systému, aby bylo vidět,
jak skvěle měl Baťa ve svém podnikání všech-
no promyšlené. Spousta lidí dnes tuto atrak-
ci vyhledává, přitom začátek byl jen malá ne-
patrná finanční částka… a řada těch všech
drobných projektů se udržuje dodnes, naba-
lují se k nim různé podnikatelské aktivity, ob-
ce, mikroregiony si to drží. Stejně tak i pro-
jekt Moravských vinařských stezek. Začali
jsme značkami u silnice, dnes už se zpevňu-
jí komunikace.

Co dnes považujete za největší pří-
nos z toho všeho?

To, že za našeho působení vzniklo asi de-
vět nových neziskovek, kterým jsme po-
mohli na nohy. Oni přišli s nápadem, my
jsme jim napsali stanovy, naučili jsme je – jak
my říkáme – chytat ryby, neboli psát projek-
ty. A naplněním pro mě bylo, nebo zados-
tiučiněním, že když jsme je začali učit psát
projekty, poslali nám smsku „My už jsme si
napsali sami první projekt a uspěli jsme“.
A pomohli jsme tak třeba i církvím, faráři se
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naučili psát projekty. Teď už je to asi 120
projektů, které jsme celkem podpořili. Ale
úplně vidím ty začátky, jak jsme seděli ještě
v kanceláři v Miloticích, vybírali projekty, uči-
li se to a připadali jsme si hrozně důležití
(smích). A nikdy od té doby se u nás nesta-
lo, že by někdo řekl, já jsem člen MASky, tak
bych měl dostat peníze. Nikdy se neprojevi-
la nevraživost nebo závist nebo nějaké tře-
nice. Výběrová komise nemá žádné záruky,
že projekty, které sami členové napsali, zís-
kají podporu. Například mně vypadl vloni
projekt, který jsem psala pro Vlkoš…

Připadali jste si úspěšní, oproti na-
příklad jiným MASkám, když jste si po-
prvé sáhli na peníze z LEADERu?

Jako úspěch jsme to nevnímali. Museli
jsme si to hodně zasloužit. Když už jsme mě-
li peníze na realizaci projektů, pořád jsme se
setkávali s nedůvěrou – Jaký rozvoj? Jaké že
jsou to peníze? Žadatele jsme museli takřka
hledat, zvali je na semináře, ale časem se
nám to osvědčilo. A co se týká financování,
měli jsme milion na administrativu, ale ne-
měli jsme na předfinancování projektů, pro-
tože neziskovce v roce 2005 nikdo nepůjčil.
Takže než jsem dokázala město Kyjov pře-
svědčit, aby se nám zaručil za kontokorent,
bylo to celkem unikátní. Spíš než úspěch
jsme cítili obrovský balvan, obrovskou zod-
povědnost, že musíme peníze sehnat do-
předu a ještě ty lidi pohlídat, aby to sami
dobře administrativně zvládli. Problém byl
v tom, že ministerstvo samo nemělo jasno
v těch pravidlech. Pravidla se měnila, nikdo
nic nevěděl, když jsme došli poprvé na SZIF,
tak tam těm projektům vůbec nerozuměli.
Byli zvyklí na traktory a na krávy a v těch na-
šich projektech si listovali jako v Ohníčku.
Nevěděli si s tím rady a neuměli to uchopit.
Oni byli možná krok před námi a někdy ta-
ky dva kroky za námi. A moc mě mrzí, že
když byl LEADER plus koncipován jako pi-

lotní projekt, tak si z toho nikdo nic nevzal.
Vůbec se ty naše zkušenosti nepřenesly do
velkého LEADERu. A pak mě mrzí také to, že
se z toho nedají podpořit měkké projekty.
Myslím si, že to je obrovská chyba. Všechno
se překlopilo jen a jen na investice.

V roce 2004 získalo LEADER+ deset
nejlepších MASek z celé republiky. Mezi
nimi ta vaše. Podobný úspěch jste moh-
li slavit letos, kdy patříte podle výsled-
ků hodnocení mezi deset nejlépe fun-
gující místních akčních skupin v České
republice. Jak vnímáte tento úspěch?

Vnímám to jako obrovský závazek. Proto-
že vím, že po každém vzletu přijde pád.
A udržet si tuhle laťku je hodně náročné a ani
o to nechci usilovat. Je to příjemné, je to za-
dostiučinění, ale vůbec bych to nebrala tak,
že jsme lepší než nějaká jiná MASka. Protože
to je nesrovnatelné. A mělo by to tak i být.
Každá místní akční skupina je něčím specific-
ká, je zaměřená na spoustu jiných věcí, které
zase my neumíme, na které zíráme a které
obdivujeme. Hodnocení je vždycky subjektiv-
ní a nelze vypíchnout, která MASka je nej-
lepší. Moc mě mrzí ta nevole těch MASek,
které chtějí do tohoto hodnocení zasahovat
– jak si může někdo troufnout tvrdit, že je ně-
kdo horší nebo lepší MASka než oni sami. My
jsme tak ponořeni do té své práce, že ani ne-
máme možnost to srovnávat. A nemáme ani
potřebu. Asi trpím nedostatkem nějaké cti-
žádosti, já to prostě nepotřebuji, mně stačí,
že děláme svou práci dobře. Vzpomínám ale,
že než jsme získali důvěru a kredit, bylo to
hodně těžké. Zpočátku si tady o nás mysleli,
že chceme fušovat do regionálního rozvoje.
Já jsem měla dobrou výchozí pozici, když
jsem byla místostarostkou (a před tím sta-
rostkou), ostatní starostové mně jakž takž
brali. Ale přesto, i když jsem se angažovala ve
svazku Severovýchod, říkali, „Co nám máte
co mluvit do nějakého rozvoje“. Trvalo hod-

„Rodiče mě vychovávali ve víře. A to je také důvod, proč nedělám věci pro kariéru a po-
zemské cíle. Cítím se jakoby nesená, protože moje priority jsou jinde. Nemám až takovou
potřebu honit se za vítězstvími tohoto světa.“
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ně dlouho, než nás začali brát vážně a někteří
starostové nás vážně neberou dodnes. Trva-
lo, než zjistili, že jim nefušujeme do regionál-
ního rozvoje, ale že čím více na to bude lidí,
tím více bude zdrojů pro podporu. A také by-
lo těžké naučit město Kyjov „myslet regio-
nálně“. To bylo „My jsme Kyjov, my tady
všechno už máme a nikoho nepotřebuje-
me.“ Teprve později si začali uvědomovat, že
budou mít nějakou cenu a hodnotu teprve
tehdy, až se začnou chovat regionálně a brát
obce za své partnery. A myslím si, že na tom
máme také nějakou zásluhu.

A nejste mezi nejlepšími MAS v re-
publice tak trochu i proto, že se vám
obecně dobře daří ve vašem kraji? Na-
příklad jsou oblasti, jako bývalé Sudety,
kde si o takovém rozvoji, tradicích a zá-
zemí mohou nechat jen zdát…

Je to na jedné straně obrovská výhoda,
tento region má obrovský potenciál. Dobře
se tady pracuje a i ta strategie byla poměrně
dobře uchopitelná. Na druhou stranu si tady
těžko získáte důvěru lidí. A to bylo to, o čem
už jsme mluvili. Dnes za námi chodí lidé s ná-
pady a my se je snažíme uskutečňovat a do-
táhnout je do konce. Máme jejich důvěru,
nejsme nikomu zavázaní, financujeme si
všechno sami, ale ta svoboda stojí za to.

Neziskovky jsou tady samostatné díky
tomu, že od nás dostaly možnost naučit se
psát projekty. Říkali jsme jim, když zvládne-
te LEADER, zvládnete pak už i jakékoliv jiné
projekty. Díky tomu, že dokázaly sehnat
prostředky na svou činnost, získaly nezávi-
slost. A nedokážu posoudit to, jestli je to zá-
sluhou regionu. V každém případě, když se
bavím s manažery jiných MASek, často sly-
ším, jak nemůžou dělat tohle a tohle, pro-
tože valná hromada je hlídá a jak se mezi

sebou perou. To jsme tady nikdy nezažili.
Občas někdo něco namítá. Ale jinak tady cí-
tíme obrovskou podporu od lidí. Oni nám
hlavně věří. Nás nikdo nepodezírá z toho, že
si tady „pytlíkujeme“ nějaké peníze pro se-
be. My ani nepíšeme projekty za peníze.
A máme seznam projektových manažerů,
a když chce někdo poradit, řekneme – tady
máte tři jména, vyberte si, zavolejte si tam
sami. Sami projekty nepíšeme, když tak po-
můžeme, naučíme. Takže nemáme ani tu
pověst, že bychom si tady dělali něco pro
sebe nebo podporovali své vlastní projekty.
A máme důvěru valné hromady. To je po-
tom taková radostná práce.

Václav Cílek v jedné své knize napsal,
že tak jako jsou různé geologické zákla-
dy v různých částech naší země, tak na
těch základech žije i různé obyvatelstvo.
Z vašeho povídání mám pocit, že tady
převládá jakási „dobrá vůle“. Vnímáte to
také tak? A je to to, co umožňuje rych-
lejší spád a rozvoj dopředu?

Určitě ano. Můžu to tak osobně cítit. Sa-
ma jsem vyšla z prostředí, kde se vždycky
všechno dělalo pro veřejnost. Tak například,
teď jsme vydali druhé pokračování knihy
Hrstka osudů, která je o osobnostech Ky-
jovska. Napsal ji jeden pan doktor, takový
místní kulturní nestor. V knize je jeden člá-
nek i o mém tatínkovi, který dělal loutky, re-
stauroval sochy… já jsem to měla odmalič-
ka také v sobě. Pocházím z věřící rodiny, i ta-
to tradice dělá hodně. Cítím se jakoby
nesená, že jsou pro mě i důležitější věci než
je třeba kariéra nebo dosažení nějakého
pozemského cíle. Nemám až takovou po-
třebu honit se za vítězstvími tohoto světa.
Ale určitě i celkově ta křesťanská tradice
v tomto území dělá svoje. A také místní
folklor, tradice, společný zpěv, který ty lidi
spojuje. A hlavním pojítkem v tomto kraji je
víno. My jsme kraj vína, které tady má tisíci-
letou tradici. A nejde o nápoj. Víno je život-

ní téma a lidé jsou s ním spojení od naroze-
ní až do smrti. Při každé příležitosti – jestli
je to svatba, křtiny, pohřeb, všude doprová-
zí člověka víno. Je spojeno s touto zemí.
Zrovna nedávno u nás byly Dny otevřených
sklepů, tak jsem si po dlouhé době pose-
děla se strýčkama ve sklepě. Víno je téma,
o kterém dokáží mluvit s láskou, je to sou-
část místní kultury. A tím je určitě ten náš
kraj poznamenaný.

Dnes, v předvečer jedenadvacátého
výročí sametové revoluce, je příhodné
se zeptat, jak vzpomínáte na listopado-
vé události? Co jste v té době dělala?

Na vysokou školu mě nevzali, chtěla jsem
studovat jazyky. Byla jsem na gymnáziu rebel,
protože rodiče mě vychovávali v tom, že je
třeba za každou cenu říkat pravdu. A tak
jsme měli s bratrem problémy. Mě nevzali na
vysokou školu, bratr byl dokonce zavřený za
to, že psal protistátní nápisy na ulice. Když při-
šel listopad 89, bydleli jsme právě poměrně
krátce na faře ve Vlkoši. Vzpomínám si, jak
jsem dala děti po obědě spát a šla na MNV
za předsedou a řekla, že přicházím svolat ve-
řejné shromáždění. Řekl, „No prosím“ a za-
pnul obecní rozhlas. Vůbec jsem neměla při-
pravenou řeč a tak jsem řekla něco v tom
smyslu, že v Praze už to začalo a jestli si tu
svobodu chceme taky zasloužit, musíme pro
to něco udělat. Před kostelem jsem ve smlu-
vený čas pak stála jen já, kostelník a asi po
čtvrt hodině jeden místní notorik s velkým
praporem. Potom ještě jeden pán, který se
mně zeptal, zda si má domů dojít pro samo-
pal… Naštěstí pak hospodská vyhnala lidi
z hospody s tím, že zavírá a jde do stávky.
Hned tam bylo víc lidí a později se nás schá-
zelo kolem tří set každý večer. Ve vesnici mě
pak zvolili starostkou (protože chlapi neměli
odvahu) a později až do těchto voleb jsem
dělala místostarostku.

Dvacet let jste tedy byla hlavní před-
stavitelkou obce, ve které žijete. Na mno-
ha místech došlo po letošních komunál-
ních volbách k velkým změnám. Co bys-
te poradila nově zvoleným starostům?

Pokoru. Práce ve vedení obce je přede-
vším služba. A člověk musí mít obrovskou
pokoru, aby mohl komunikovat s tím nej-
poslednějším člověkem ve vesnici stejně ja-
ko s lidmi, kteří sedí na ministerských úřa-
dech a nejrůznějších jiných místech. A také
skromnost a slušnost a snahu něco se naučit.
A když naopak novému starostovi už od po-
čátku začnou v obci házet klacky pod nohy
a vytvářejí mu opozici? To si musí prošlápnout
sám. Já jsem si tam na začátku taky hodně
často pobrečela. Když se člověk snaží dělat to
nejlepší, co umí podle svého vědomí a svědo-
mí a pak mu to někdo shazuje, je to bolesti-
vé, ale časem se musíte obrnit. Držet si stále
nějaký nadhled a malinko i odstup.

Rozhovor vedla Marie Šuláková

„Jedním z našich prvních projektů byl na-
příklad Trh místních produktů, který se ko-
ná každý rok. Nápad jsem „přivezla“ z Ně-
mecka. Pronajali jsme si nádvoří milotické-
ho zámku a sezvali všechny trhovce z obcí
mikroregionu Nový Dvůr, všechny, kdo ně-
co uměli. A tehdy nám ti lidé říkali: „Co tam
budeme ukazovat, vždyť nic neumíme…“
A nakonec se sešli a zírali i jeden na druhé-
ho, že ani nevěděli, jak mají šikovné souse-
dy ve vedlejší vesnici… Dnes je to tak popu-
lární akce, že se tam sjíždí asi tři tisíce lidí
každý rok. Podobné akce se už konají všu-
de možně, ale v roce 2004 to byla opravdu
rarita“, říká Anna Čárková.

Další z prvních projektů se nazýval Kolem po
Kolejích ke Kanálu. Je to dnes velmi vyhledá-
vaná turistická atrakce. Projedete se po části
staré Baťovy železniční dráhy na šlapací dre-
zíně. Trať sloužila v minulosti k přepravě uhlí
z dolů Tomáš a I. Máje 1 do výklopníku v Su-
doměřicích, odkud uhlí putovalo po Baťově
kanálu do Otrokovic. Trasa určená pro drezí-
ny je dlouhá 3 km a propojuje dvě vinařské
stezky Podluží a Moravskou vinnou. V blíz-
kosti trati (cca. 2 km) se nachází koňská far-
ma s restaurací Růdník.
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Spolek doporučil posunutí výzev, ale ne zúžení
nabídky opatření Programu rozvoje venkova

O přípravě Valné hromady SPOV ČR, problematice rodiny či ruše-
ní regionálních tratí jednalo vedení Spolku pro obnovu venkova ČR
na své poslední pravidelné schůzi, která se konala 2. listopadu v Se-
nátu v Praze. Zúčastnění projednali o změnu termínů výzev EAFRD
a seznámili se se zprávami o činnosti krajských organizací Spolku.

EAFRD – ZMĚNA TERMÍNŮ VÝZEV

Podle ředitele sekce rozvoje venkova ministerstva zemědělství
Pavla Sekáče zbývá v Programu rozvoje venkova rozdělit 700 až
800 milionů korun. Venkovská opatření měla od počátku málo
zdrojů a bylo nutné řešit, co na venkově chybí. „U nás chybí hori-
zontální provázanost opatření. V opatření tři jsme stanovili v hori-
zontální rovině váhy 60:40 pro kraje s tím, že by měly být vybírá-
ny takové projekty, které budou navazovat na regionální potřeby
krajů. Peníze měly být provázány. Bohužel kritéria nebyla úspěšná.
V reálném vyhlašování jednotlivých výzev bylo vždy před nějakými
volbami a tato skutečnost proces rozhodování ovlivňovala. Finanč-
ní prostředky jsou nyní omezeny a je obrovská škála možností na
co mohou obce žádat. Předpokládáme, že při vyhlášení výzvy na
jaře 2011 bude tato pojata jako poslední a dojde k obrovskému
převisu žádostí. Žně budou mít pouze poradenské firmy a obce
ztratí zbytečně velké finanční zdroje za projektovou dokumenta-
ci,“ uvedla Sekáč. Doporučuje rovněž zacílení financí na omezený
okruh. Tedy dohodnout se na zúžení obsahu tak, aby byly projek-
ty podávány efektivně. Nebo se dohodnout na snížení procenta
poskytnuté dotace a tím zvýšení spoluúčasti obce. Harmonogram
je nyní předmětem diskuzí.

Předseda SPOV ČR Eduard Kavala upozornil na nebezpečí, kdy
budou značné částky z obecních rozpočtů vynaloženy na přípravu
obrovských projektů, jejichž úspěšnost je mizivá. Druhý místo-
předseda Spolku Radan Večerka připomněl, že všechny materiály
z MZe ČR jsou umístěny na webu. Doporučil větší účelovost, aby
finance měly co největší přidanou hodnotu. Druhá možností je
směřování výzvy až na podzim 2011. Noví starostové tím budou
mít větší možnost se do tohoto zapojit.

Podle Sekáče je nutné rozdělení peněz do tří okruhů – infra-
struktura, občanská vybavenost a služby a kulturní dědictví. „V kul-
turním dědictví nebyly nikdy velké převisy. Nejhorší je situace v in-
frastruktuře, kde je nutno se domluvit na prioritách. Je nutno po-
soudit, zda je důležitější výstavba chodníků nebo kanalizací. Závazky

České republiky k řešení situace v likvidaci odpadních vod hovoří
o potřebě řešení kanalizací a ČOV. Je ale nutno zvážit a posoudit
u malých obcí stavby gigantických ČOV. Obzvláště v případě, kdy
spádovost okolních obcí není vůbec vyřešena. Projekt musí být peč-
livě zvážen. MZe ČR není odpovědné posuzovat práci stavebních
úřadů. Cílem je efektivní využití financí a také stabilizace nových
starostů ve svých funkcích,“ řekl Sekáč.

Stanislav Rampas ze SPOV Plzeňského kraje upozornil, že první
obce, které požádaly o dotaci, ji měly s DPH. Další již musely DPH
zaplatit a ty poslední budou mít dotaci bez DPH a ještě výrazně
dražší. Tento přístup se mu nelíbí. Nesouhlasí ani s argumentací
o nesmyslném plýtvání na venkově. Nesmyslné projekty v pod-
statně vyšších finančních rozpětích vidí spíše například v oblasti fo-
tovoltaiky a podobně. Respektuje i neuvolněné starosty, kteří jsou
schopni tyto projekty realizovat. Proto byla snaha udělat dotace co
nejširší. Návrh se mu moc nelíbí.

Tomáš Šulák ze střední Moravy navrhl možnost rozdělit III. osu
prostřednictvím IV. osy v regionech, kde fungují MAS. Tam, kde ne-
fungují by byl příjem přes SZIF. MAS podle něj mají funkční admi-
nistrativu a přehled, co je v regionu potřeba. Tamara Salcmanová
s tím nesouhlasila a nevidí důvod proč by měly MAS hrát v těchto
dotacích hlavní roli. Souhlasí s názorem Stanislava Rampase, že se
jedná o soutěž a musí se počítat s tím, že když se přihlásím do sou-
těže, nemusím uspět.

„Momentálně se nehledá dobré řešení, ale to nejlepší z těch
špatných. Jsem přesvědčen, že MAS jsou schopny efektivitu a úče-
lovost schopny zajistit,“ uvedl místopředseda Spolku Večerka.

Ředitel Sekáč připustil, že DPH opravdu není spravedlivé. Pro-
gram rozvoje venkova však nemůže uhradit všechny potřeby ven-
kova. Jsou zde i jiné zdroje. Příjem MAS nebude omezen. Rozdě-
lovat III. osu přes MAS ale vnímá jako problém, protože je nasta-
ven systém uznatelného příjemce.

Eduard Kavala navrhl změny termínu vyhlášení osy III. na říjen
2011 a zúžení na financování některých typů projektů. „Právě pro-
jekty ROP by měly podpořit zaměstnanost a u nás dnes realizova-
né sjezdovky, golfová hřiště hovoří za vše,“ dodal.

Stanislav Rampas požádal o citlivější přístup. „Jsou obce, které
mají připraveny projekty do všech okruhů, a my jim dnes řekneme,
že nebudou vůbec otevřeny. To se mi nelíbí. Jako dobré vnímám
sdělení – je tu tolik a tolik peněz a je tvé riziko, že utratíš zbytečně
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Ředitel sekce rozvoje venkova MZe Pavel Sekáč, ředitelka řídícího orgánu PRV Kateřina Bělinová, předseda SPOV Eduard Kavala a místo-
předseda SPOV Radan Večerka na listopadové schůzi SPOV v Senátu.



Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.153 • 11/2010

finance za přípravu projektu, který nebude pravděpodobně vy-
brán,“ řekl Rampas. Doporučil podat venkovu přesnou informaci,
kolik je financí a jaká je šance se svým projektem uspět. Je to je-
jich riziko a jednodušší cesta, než měnit pravidla za pochodu.

Ing. Bena ze středočeského SPOV, který se jednání na MZe zúčast-
nil za zemědělce, považuje za nejhorší situaci nedostatek financí
v ose I. Doporučil pro příští období rozdělení peněz vyváženějším
způsobem.

Podle Sekáče nyní probíhá střednědobé hodnocení PRV. Jsou
známy zůstatky a budou rozděleny v rámci jednotlivých os. Do bu-
doucnosti je důležité, co bude v Evropě dohodnuto zemědělskou
a kohezní politikou. Dnes není známo, zda například podpora ob-
cí nebude čistá koheze. Dne 17. listopadu zasedala evropská ko-
mise, kde náš komisař také podal návrh výhledu od roku 2014. Ná-
sledně se bude indikovat vývoj od roku 2014. Z tohoto dokumen-
tu bude následně možno vyvodit, kde bude venkov. Určitě zde
bude udržení zemědělského půdního fondu a jeho ochrana. Osa
dvě je hodně široká a bude se o ní diskutovat.

Podle Radana Večerky je nutné si uvědomit, že finance z EU by
neměly být základem. Ze zdrojů EU by ve větší míře měla být kryta
věda a výzkum. Zdroje pro obce by mělo řešit upravené rozpočto-
vé určení daní. Doporučil posunutí výzvy na podzim a odbornou dis-
kuzi k řešení odkanalizování obcí a čištění odpadních vod.

Na posunu vyhlášení na podzim se shodlo i jednání Spolku. „Dnes
jsme se měli dohodnout na tom, zda podporujeme širší stávající pro-
gramy nebo jen kanalizace a ČOV. Oba návrhy zde dnes byly před-
neseny a nedošli jsme k dohodě. Měli jsme se také dohodnout, co
budeme prosazovat u kulatého stolu na období od roku 2014. Pod-
statné pro obce je rozpočtové určení daní,“ uzavřel Kavala.

JEDNÁNÍ S MINISTREM ZEMĚDĚLSTVÍ

Předseda Spolku informoval o jednání s ministrem zemědělství
Ivanem Fuksou. Dne 7. října se zúčastnil panelové diskuze Evropa
a zemědělství a dále diskuze, jak bude vypadat zemědělství od ro-
ku 2014. Závěrem bylo, že problematika venkova by měla zřejmě
přejít pod ministerstvo místního rozvoje.

Dne 10. 9. 2010 požádal Kavala spolu s předsedou NS MAS
Františkem Wintrem o zahájení diskuze na tato témata:
– postavení venkova v rámci organizační struktury MZe ČR
– proces reálného snižování byrokracie
– těžba dříví a jeho využití místními zpracovateli (tendry Lesů ČR)

V otázkách postavení venkova se shodli na cíli rozšířit název mi-
nisterstva o venkov. Odbor venkova na MZe ČR bude rozšířen o 12
osob, které budou postupně nastupovat do roku 2013. Bylo dis-
kutováno také na téma ochrany zemědělského půdního fondu.

V otázkách byrokratizace vedení Spolku požádalo ministra, aby
začala být řešena zbytečná rozbujelá administrace kolem mzdové
agendy, zaměstnanecké agendy, internetových aktualizací, které
stojí desítky tisíc korun. Snížení platů o deset procent není pro
obce řešením. Je nutno poukázat na to, že jsou jinde možné
úspory.

KONČÍ MÍSTOPŘEDSEDA PRO SENÁT

Místopředseda Spolku Jiří Žák sdělil, že neprošel volbami a ne-
ní tedy již senátorem. Proto skládá funkci ve Spolku, jehož záze-
mím byl právě Senát. Je logické, aby byl místopředsedou Spolku
člen Stále komise Senátu pro rozvoj venkova ČR. Žák informoval
o jednáních s Lesy ČR o nastavených tendrech těžby dříví. Písem-
ně mu bylo odpovězeno, že Lesy ČR nevidí žádné problémy. Vní-
má nastavené tendry jako problematické a bude se touto proble-
matikou dále zabývat. Je nutná systémová změna a změna na-
stavených podmínek.

Předseda Kavala otevřel diskuzi, koho ze Senátu požádat o za-
stoupení pana Žáka. Bylo dohodnuto, že je nutno počkat na usta-
vující a volební schůzi Senátu. Předseda Spolku dostal mandát jed-
nat v Senátu o novém místopředsedovi. Kavala poděkoval panu
Žákovi a popřál mu hodně úspěchů.

RUŠENÍ ŽELEZNIČNÍCH TRATÍ

Radomír Hanačík ze středočeského Spolku hovořil o problema-
tice rušení železničních tratí v ČR. Dnes běží deset správních říze-
ní na zrušení tratí. Kraje se k této problematice postavily různě. Je
nutno k tomu dát jasné stanovisko. Podle Kavaly se pro zneefek-
tivnění trati může hodně udělat. Je ale pravdou, že dnes jezdí vla-
ky méně lidí. Doporučil vzít tuto záležitost na vědomí.

NABÍDKA ŠÍŘENÍ INFORMACÍ Z MÉDIÍ

Na jednání se uskutečnila prezentace Vltava-Labe-PRES, a.s. –
vydavatele 72 regionálních deníků a jejich on-line verzí. Vystoupil
šéfredaktor Miroslav Krčil a Mirko Raduševič, šéf internetových pro-
jektů. Přišli na jednání Spolku, protože hledají nové partnery. Ma-
jí zájem, aby partneři mohli do jejich systému vkládat například in-
formace o kulturních akcích v regionu, které budou k dispozici ši-
roké veřejnosti. Spolupráce se starosty obcí je možná i v případě
živelných pohrom. Prezentace je umístěna na webu SPOV a je sou-
částí tohoto zápisu.

Raduševič prohlásil, že mají zájem stát se platformou komuni-
kace v regionech. Finančně nemají žádné nároky.

Někteří zástupci Spolku uvedli, že v současné době je malý pro-
stor pro informace o dění v obci v těchto denících. Podle Raduševi-
če média musí dopět ke stanovisku, že nemohou v on line zpravo-
dajství uvádět jen své články. Čtenář v Deníku je schopen pochopit,
že je složen z části redakční, servisní a názorové. Chtějí v části ná-
zorové zřídit „Blok starostů a hejtmanů“, které budou bez cenzu-
ry názorů.

Ze zápisu z jednání SPOV vybrala a zpracovala maš

K K r á t c e d a l š í b od y j e d n á n í S P OV
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PŘÍPRAVA VALNÉ HROMADY

Předseda SPOV ČR Eduard Kavala přítomné seznámil s návrhem
programu Valné hromady SPOV ČR, která se letos bude konat dne
7. prosince na ministerstvu zemědělství v zasedací místnosti ve 4. po-
schodí od 9 hodin. Na programu bude mimo jiné zpráva o plnění roz-
počtu či schválení rozpočtu na příští rok. Počítá se i s přednesením
zprávy předsednictva o činnosti SPOV ČR za rok 2010, včetně zprá-
vy o plnění usnesení přijatých na předchozí valné hromadě.

ZPRÁVY O ČINNOSTI KRAJSKÝCH ORGANIZACÍ

Zprávy všech krajských organizací byly zaslány a jsou součástí
výroční zprávy SPOV ČR, která bude rozeslána celé členské zá-
kladně do 6. prosince 2010.

DISKUZE K PROBLEMATICE RODINY

Ing. Kovář přednesl shrnutí práce za posledního půl roku. Pro-
gramy dnes nastavené pro společnost vnímá jako systém volného
pádu. Podle něj je osvěta v této věci nezbytná, je nutno pracovat
již na obcích. Navrhl obcím zapojení do projektu „Obec přátelská
rodině“. Doporučil krajským předsedům a lídrům Spolku, aby oslo-
vili své členy a ti se zapojili do diskuze na našem webu.

Podle Kavaly je vnímání pojmu rodina v dnešní době rozdílné
a problematické. „Je smutnou skutečností, že v naší zemi mají vět-
ší zastání týraná zvířata než týraní členové rodiny. Sám si často kla-
du otázku, jak tomu pomoci. Společnost má nastaveny pseudo-
hodnoty. Zdeněk Peša z jihomoravského SPOV vyzval například
k podpoře mateřských center.

KOMUNÁLNÍ VOLBY

Předseda SPOV Kavala poděkoval za provedenou práci staros-
tům a blahopřál všem, kteří obhájili funkci. Doporučil krajským or-
ganizacím oslovit nové starosty a informovat je o práci Spolku. Po-
žádal je, aby oslovili všechny nové starosty v jejich oblasti.
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V penzionu Ráztoka na Rusavě jednali ve dnech 4. a 5. listopa-
du zástupci vedení SPOV Olomouckého a Zlínského kraje, kteří si
pod záštitou Celostátní sítě pro venkov (CSV) Zlínského kraje po-
zvali další hosty z vedení obou krajů, regionální rady i řady mikro-
regionů a MAS z celé střední Moravy.

Na úvod zhodnotili činnosti a zapojení partnerů Celostátní sítě
pro venkov v obou krajích zástupci Krajské agentury pro zeměděl-
ství a venkov Zlín Stanislav Skála a Libor Plachý a KAZV Olomouc
Karel Stojan.

Programy pro podporu venkova v OK a ZK, jejich výsledky a pra-
vidla na další rok, zejména pak na rok 2011 prezentovali krajská
radní Zlínského kraje Milena Kovaříková a Josef Londa z odboru
strategického rozvoje KÚOK. O uplynulém POV MMR a jeho vý-
hledu a pravidlech v příštím roce hovořila Jana Římská z pracoviš-
tě MMR v Olomouci. Všechny prezentace byly pro účastníky zají-
mavou vzájemnou inspirací a v následné diskusi doporučovali přít-
omní účastníci, aby se o jednotlivé zajímavé prvky ze sousedního
kraje obohatily krajská POV.

Po společné večeři pokračovala debata panelovou diskusí k vi-
zi podpory venkova z různých zdrojů. Místopředseda MAS Pod-
hostýnska a zároveň předseda Svazu provozovatelů lanovek a vle-
ků ČR Jakub Juračka informoval o připravovaném zákonu o ces-
tovním ruchu, který by definoval turistické destinace a MAS by
měly tuto příležitost využít. Přítomní účastníci byli rovněž infor-
mováni o výstupech projektu spolupráce LEADER „Kraj pod Hos-

týnem ožívá“, který realizuje MAS Podhostýnska se sousední MAS
– Partnerství Moštěnka (www.hostynsko.cz).

Druhý den akce pokračovala prezentací k vyhodnocení ROP Střed-
ní Morava, oblasti podpory 2.3. rozvoj venkova. Vedoucí odboru ří-
zení projektů Regionálního operačního programu Střední Morava
Hana Mikulová informovala o stavu financování ROPu, a uvedla, že
pro venkov je v podstatě vyčerpán. Statečně a zasvěceně pak čelila
následujícím dotazům, například proč se podporují megalomanské
projekty nových sjezdovek, golfových hřišť a luxusních hotelů.

V závěrečné prezentaci Možnosti podpory venkova prostřednic-
tvím metody LEADER a IV. osy PRV představil dosavadní kroky k for-
mulování Vize venkova 2014–2020, hodnocení MAS v roce 2010 a fi-
nancování MAS a venkova po roce 2013 předseda Národní sítě MAS
František Winter, který je zároveň členem předsednictva Spolku v OK.

I když nebyla přímá prezentace III. osy PRV, neustále se vracela
debata o ní v každé dílčí diskusi. Účastníci společného setkání na
závěr formulovali společné staniovisko – „Rusavskou výzvu“ – je-
jíž body byly zaznamenávány na flipchart a do počítače vždy v prů-
běhu diskuse po jednotlivých prezentačních blocích.

Zaznamenal Tomáš Šulák

Zástupci vedení SPOV Olomouckého a Zlínského kraje
jednali na Rusavě o politice venkova na úrovni krajů

Místopředseda MAS Podhostýnska Jakub Juračka prezentuje mož-
nosti řízení cestovního ruchu prostřednictvím destinací v regionech

Vedoucí odboru řízení projektů ÚRR Střední Morava Hana Miku-
lová hovoří o stavu čerpání ROPu

Starosta Rusavy Bohumil Škarpich zahajuje druhý den jednání Spol-
ků Olomouckého a Zlínského kraje

Zlínská krajská radní Milena Kovaříková po prezentaci POV propa-
guje soutěž Vesnice roku
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Závěry společného jednání SPOV OK a SPOV ZK s před-
staviteli institucí venkova v rámci CSV, Rusava, 4. a 5. listo-
padu 2010

Stanovisko SPOV OK a SPOV ZK:

1) K Celostátní síti pro venkov v roce 2011
– Podpora průřezových akcí pro venkov, nejen PRV
– Podpora průřezových akcí, nejen školících seminářů
– Podpora akcí vzájemné spolupráce CSV, krajských úřadů a SPOV
– Podpora zemědělských škol
– Podpora akcí v souladu se strategiemi rozvoje venkova Olo-
mouckého a Zlínského kraje

2) K programům obnovy venkova na léta 2011 a 2012
Zlínský kraj:

– Prosazení navýšení alokace POV na úroveň roku 2009
– Doporučení pro MAS: usilovat o zavedení oblasti podpory PPOV

ZK, případně z nového programu pro MAS ZK.
Olomoucký kraj:

– Skutečné prosazení podpory 60 milionů v POV 2011
– Podpora oblastí podpory z úrovně roku 2009
– Podpora „měkkých akcí“ v DT 2 (mikroregiony a MAS)
– Zajištění příspěvku pro vítěze Soutěže Vesnice roku na úrovni

Zlínského kraje
– Podpora většího finančního zvýhodnění obcí do 500 obyvatel

3) K Programu rozvoje venkova
– Podpora vyhlášení PRV III. osy na podzim 2011
– Ponechat program v dosavadních pravidlech celé šíře opatření

PRV
– Prosazování podpory více menších projektů v tzv. regionálních

kritériích PRV
(Preference: Výše horního limitu; čím nižší dotace, tím více bodů;
výše spoluúčasti)

4) K Regionálnímu operačnímu programu
– Vzhledem k tomu, že je pro venkov prakticky vyčerpán, není co

doporučovat.

K případnému budoucímu regionálnímu operačnímu pro-
gramu:

– Podpora více menších projektů
– Podpora trvalé udržitelnosti projektů
– MAS jako hlavní nástroj rozdělování alokace pro venkov pro-

střednictvím metody LEADER

5) K politice venkova
– Včasné připomínkování nových zákonů, které se týkají venkova

(např. zákon o cestovním ruchu)
– Využití již vytvořených struktur v regionech (MAS) pro destinační

management cestovního ruchu v regionech

6) K programu LEADER
– Podpora MAS z nového programu a krajského rozpočtu
– Prosazování rozhodování o všech dotačních programech na nej-

nižší úrovni metodou LEADER
– Podpora programu Krajský LEADER po roce 2013
– Podpora prosazování integrovaného rozvoje napříč dotačními

programy
– Podpora integrace různých subjektů v regionu do MAS pro po-

sílení vlivu „partnerství zdola“
– Příprava nového LEADERu po roce 2013, podpora integrovaných

strategií s přesahem do dalších programů s podporou krajů

Jiřina Kostková:
Do knihovny by měli lidé chodit pro
radu i „duševní potravu“

Anketa hodnotících komisařů
v krajském kole soutěže
Vesnice roku (10. díl)

Jiřina Kostková je vedoucí Měst-
ské knihovny v Kaplici v Jihočeském
kraji. Ve funkci hodnoticího komisa-
ře působí již od roku 2002, tedy se-
dm let. Po tuto dobu sleduje vývoj
soutěže Vesnice roku v Jihočeském
kraji a dnes zkušeně říká: „Soutěž
pomáhá rozvoji venkova a záleží na
osvícenosti starosty a zastupitelstva,
jak dovedou zúročit poznatky a oce-
nit práci svých spoluobčanů.“

1. Můj vztah k venkovu?
Narodila jsem se na venkově a prožila jsem tam dětství. Po střed-

ní škole jsem se přestěhovala do malého města, ale i nadále jsem
pravidelně trávila víkendy u své babičky, která tam žila celý svůj ži-
vot. Venkov je mi proto blízký.

2. Jak má (podle mého názoru a mých zkušeností) vypadat
„správná venkovská knihovna“ – co tam nesmí chybět?
Mělo by to být místo, kam lidé rádi chodí pro radu i pro „duševní

potravu“. V příjemném prostředí se rádi setkávají. Knihovna tvoří
zázemí pro různé aktivity v obci. Je „hnacím motorem“ společen-
ských událostí. Vždycky záleží na lidech a jejich ochotě udělat ně-
co pro druhé.

3. Mé zkušenosti se soutěží Vesnice roku – co se mí líbí, co
mne inspiruje a co mi naopak vadí či dokonce chybí?
Soutěž sleduji v Jihočeském kraji již sedm let. Myslím, že po-

máhá rozvoji venkova a je zajímavé sledovat její vývoj po technic-
ké stránce – v obci a především v knihovnách. Záleží na osvícenosti
starosty a zastupitelstva, jak dovedou zúročit poznatky a ocenit
práci svých spoluobčanů. Těší mne proměna knihoven a zlepšení
vztahů obcí k nim. Spolupráce je přínosem pro obě strany. Poně-
kud mne mrzí, že tomu není tak všude a někde je velmi těžké změ-
ny prosadit. V každém případě jsou poznatky ze soutěže velmi po-
zitivní a inspirující.

Anketu připravuje Daniela Wimmerová

S S e r i á l

Další doporučení a náměty:
– Přizvat zástupce krajů k hodnocení MAS v roce 2011 s hlasem

poradním
– Stanovit minimální standard, co musí MAS splnit a vše ostatní

zhodnotit navíc
– Prezentace nejlepších MAS na „semináři“ pro ostatní MAS
– Zřízení opravného odvolacího nástroje – např. rozhodčí soud

NS MAS + ŘO PRV + SZIF
– Založit motivační soutěž pro přihlášené MAS po vzoru Vesnice

roku
– Cena nejlepším MAS s podporou kraje

Spolek OK a Spolek ZK by měl tyto podněty projednat indivi-
duálně se zástupci svých krajů.

R R u s a v s k á v ý z v a
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Netradiční oslavu státního svátku 28. říj-
na připravily místní akční skupiny a křesťan-
ské církve sdružené v Ekumenické radě církví
(ERC). Pod bájnou horou Říp v obci Krabčice
uspořádaly církve čtvrtý ročník ekumenické
pouti Modlitba za domov. K akci se již po-
druhé připojily také místní akční skupiny z ce-
lé republiky. Odborná i laická veřejnost se tak
mohla dozvědět o práci MAS z České repu-
bliky, ale také Finska a Německa a o rozvo-
jových plánech pro venkov na konferenci po-
řádané MAS Říčansko v partnerství s MAS
Vladař a MAS Aktivios. Na venkovním pódiu
v Krabčicích proběhly rozhovory o venkovu
a spolupráci, MAS a církevní organizace se
prezentovaly stánky s regionálními výrobky
a občerstvením, a nechyběl ani program pro
děti.

MODLITBA ZA DOMOV
Odpoledne patřilo komponovanému po-

řadu Modlitba za domov, který živě vysílala
ČT2. Na akci, na které se přípravou podílelo
14 místních akčních skupin, přišlo na 300 ro-
din ze všech koutů ČR. Účastnící se místní
akční skupiny (Říčansko, Vladař, Aktivios, Re-
gion Pošembeří, Labské skály, Vyhlídky, Stra-
konicko, Podlipansko, Přemyslovské střední
Čechy, Lípa pro venkov, Karlštejnsko, Pošu-
maví, České středohoří a Zálabí, a zahranič-
ní LAG Aktiivinen Pohjois-Satakunta ry, Fin-
sko a LAG Verein zur Entwicklung der Vo-
rerzgebirgsregion, Augustuburger Land a. V.,
Německo) svou prací a ukázkami realizova-
ných projektů představily široké veřejnosti

i církevním organizacím dopad jejich práce
a pomohly tak k jasnějšímu vnímání potřeb
venkova a úlohy MAS v jeho rozvoji.

KONFERENCE O BUDOUCNOSTI
Pod taktovkou MAS Říčansko byla uspořá-

dána konference o venkovu a jeho budouc-
nosti. Zde vystoupil mimo jiné přední socio-
log Jan Hartl a vrchní ředitel ministerstva pro
místní rozvoj Jiří Vačkář, v rámci diskuze pak
děkanka fakulty Regionálního rozvoje Men-
delovy univerzity v Brně Iva Živělová a Lia Val-
ková, synodní kurátorka ČCE. Ze zahranič-
ních hostů to byla Krista Antila z finské MAS
a Ralf Börner ze saské MAS.

VENKOV 2010
– MÍSTO PRO NADĚJI A VÍRU

V doprovodném programu se uskutečni-
la výstava velkoformátových fotografií „Ven-
kov 2010 – místo pro naději a víru“ s obráz-
ky oprav a revitalizací sakrálních staveb, kte-
ré se podařily díky místním akčním skupinám
v letech 2007–2010. Výstavu s podporou
Národní sítě MAS ČR připravila MAS Vladař.
MAS Podlipansko pak přispěla výstavou fo-
tografií a příběhy lidí a obcí zničených při zá-
plavách v roce 2010.

Během programu byli vyhlášeni výherci
dětské výtvarné soutěže „Můj domov“ –
společné akce MAS a ERC. Obrázků se sešlo
na 400 ze všech krajů ČR. Ocenění – volné
rodinné vstupenky do hradů, zámků a muzeí
Čech a Moravy, které darovaly MAS a jejich
partneři – získalo přes 100 dětí. V literární

soutěži pro dospělé pak bylo uděleno 17 če-
stných uznání. Všechny práce je možné si
prohlédnout na www.modlitbazadomov.cz.

Při komponovaném pořadu Modlitba za
domov pak společně zástupci MAS a církví
představovali své projekty a plánovali spolu-
práci. A proč právě spojení církve a MAS?
„Církevní sbory vědí, že působí na územní,
kde fungují obecně prospěšné místní orga-
nizace – MASky, a společně mohou být do-
st významným fenoménem v rozvoji občan-
ské společnosti,“ řekl v přenosu synodní se-
nior ČCE a předseda ERC Joel Ruml. Projekty
spolupráce s dosahem na celou republiku –
ať se jedná o mapování drobných sakrálních
památek, nebo o duchovní cesty, které bu-
dou připomínat návštěvníkům historické ko-
řeny naší vlasti, se rozbíhají již nyní. Stejně
jako další ročník Modlitby za domov.

MAS Říčansko o.p.s.
Olivova 224, Říčany, tel.: 774 780 039

koordinator@ricansko.eu
www.mas.ricansko.eu

MAS a církve podruhé společně na Řípu
oslavovaly spolupráci pro rozvoj venkova

Diskusní panelAuditorium

Vítězný obrázek dětské výtvarné soutěže
„Bezpečné město“Tržiště možností Zástupci MAS na Řípu

www.mas.ricansko.eu
mailto:koordinator@ricansko.eu
www.modlitbazadomov.cz
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Co najdeme za humny?
Nový seznam sakrálních staveb

Posázaví a Rakovnicko mají novou databázi drobných sakrálních
staveb. Sloužit bude nejen obcím, městům, odborníkům památ-
kové péče, pedagogům, kronikářům nebo knihovníkům, ale i ši-
roké veřejnosti. Je totiž volně přístupná na webových stránkách
www.posazavi.com a www.mas-rakovnicko.cz. Informace z ní se
také stanou součástí cyklistických a turistických tras.

Projekt nazvaný Kulturní dědictví Posázaví a Rakovnicka vznikl
ve spolupráci dvou stejnojmenných místních akčních skupin a zís-
kal podporu z Programu rozvoje venkova. Součástí uceleného se-
znamu je také zaměření polohy jednotlivých památek, popis jejich
stavu a stručná historie.

Jen v Posázaví je na seznamu kolem 1 700 křížků, kapliček, božích
muk, zvoniček, mlýnů a kamenných mostů, které se dají označit za
památkové. Na Rakovnicku do soupisu přibylo přes 600 objektů.

Ředitelka obecně prospěšné společnosti Posázaví Bohunka Ze-
manová uvedla, že podklady pro seznam poskytly obce a památ-
káři, čerpalo se i z knihy Příběh kapliček, kterou vydal ZO ČSOP Vla-
šim. Majitel agentury, která vyhrála výběrové řízení, pak objížděl
obec po obci, mapoval, popisoval a fotil památky. Svou troškou do
mlýna přispěli také obecní kronikáři, kteří poskytli pověsti a le-
gendy vztahující se k jednotlivým památkám.

„Je to rok práce, ale ještě není hotovo,“ uvedla Zemanová. Po-
čítá se s tím, že se seznam na webových stránkách bude postup-
ně aktualizovat. Pomoci s tím mohou i obyvatelé, kteří mohou pro-
vozovateli databáze posílat fotografie, videa a další informace tý-
kající se uvedených památek.

Jedním z výsledků projektu jsou také suvenýry v podobě dřevě-
ných známek s obrázky 10 vybraných sakrálních objektů. K dostání
jsou v informačních centrech v regionu Posázaví. Historické infor-
mace se Posázaví snaží předat i dětem, a to prostřednictvím Posá-

Seminář v projektu olomouckých
MAS přilákal do Moravské cesty
na Bouzov zájemce o památky

V pořadí již třetí seminář Krajského sdružení Národní sítě MAS
v Olomouckém kraji pod názvem „Nové expozice a kulturní dě-
dictví“ přilákal 18. listopadu do Radničního sálu na Bouzov čtyři
desítky zájemců o památky, kteří se rekrutovali nejen z partner-
ských MAS vzdělávacího projektu PRV III.3.1, ale také ze zástupců
obcí a spolků z regionu pořadatelské MAS Moravská cesta.

V dopolední části prezentovala manažerka MAS Julie Zendul-
ková činnost MAS a realizaci Strategického plánu LEADER, porad-
ce Tomáš Šulák seznámil přítomné s vývojem MAS, jeho zapojení
do PRV a dalšími plány do budoucna, manažeři projektů spolu-
práce Marek Zábranský a Vendula Pírková prezentovali výstupy
z projektů spolupráce Moravská brána do Evropy (MBE1-3), které
se týkají opatření III. osy PRV a seznámili s třemi projekty podpo-
řenými z fiche „Budoucnost regionu je v našich tradicích“ zamě-
řené na kulturní dědictví (PRV III.2.2.). Pozvali si k tomu odborní-
ky – Josefa Švece z Hanáckého skanzenu Příkazy, který informoval
o památkách na Hané a Jána Kadlece z Muzea olomoucké pev-
nosti, který právě mapuje technické památky v celém regionu
v rámci projektu spolupráce „MBE2 – mapování technicko-histo-
rických památek partnerských regionů“.

Odpoledne následovala prohlídka nově zřízeného Muzea tradic
Bouzovska díky opatření III.2.2. v projektu spolupráce „MBE1 – no-
vé venkovské expozice a muzea“ (MAS Moravská cesta společně
s MAS Moravský kras a MAS Regionu Poodří), exkurze po západ-

zavského kukátka aneb Na cestě krajinou – barevného časopisu
s básničkami, pověstmi, kvízy a omalovánkami.

Projektový manažer obecně prospěšné společnosti Rakovnicko
Radomír Dvořák uvedl, že díky spolupráci s Posázavím dokončili
dokumentaci místního kulturního dědictví. „Máme hodně společ-
ného, vyměňujeme si zkušenosti a nápady. Připravujeme další spo-
lečné projekty,“ řekl. Spolupracují například na projektu Vlídná ná-
draží, který má za cíl zlepšit podobu železničních zastávek. Spo-
lečně budou mapovat i osudy lidí, kteří byli v minulosti z regionu
nuceně vystěhováni. Kontakt pro další informace:

Jaroslava Tůmová, e-mail: tumova@posazavi.com
Bohuslava Zemanová, e-mail: zemanova@posazavi.com

mailto:zemanova@posazavi.com
mailto:tumova@posazavi.com
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ní části regionu Moravské cesty (Bílá Lhota, Haňovice, Slavětín, Lu-
ká), kde účastníci přímo v terénu viděli zejména projekty zaměře-
né na památky, které získaly podporu v PRV.

Vzdělávací seminář byl součástí projektu realizovaného Krajským
sdružením Národní sítě MAS ČR v Olomouckém kraji „Propojová-
ní místních akcí rozvoje venkova Olomouckého kraje – vzdělávání
a informace pro III. osu“. Sestává se ze série 7 seminářů, které pro-
běhnou na území zapojených MAS, a které představí nejzajímavěj-
ší zrealizované projekty napříč opatřeními III. osy Programu rozvo-
je venkova. Aktuální pozvánky na semináře naleznete v krajské pod-
sekci webu NS MAS. Další seminář se uskuteční 9. prosince v MAS
Záhoří-Bečva.

Výbor Národní sítě MAS v listopadu
jednal před konferencí o hodnocení
nevybraných i volební valné hromadě

V předvečer národní konference Venkov 2010 se v Lázních Bělo-
hrad uskutečnilo 18. jednání výboru NS MAS. Část programu byla vě-
nována přípravě nadcházející konference, ale prostor byl i na další té-
mata týkající se projednávání nových pravidel IV. osy PRV, projektů spo-
lupráce a alokací pro MAS. Řada příspěvků v bloku o propagaci a vizi
MAS po roce 2013 se týkala pokrytí území ČR metodou LEADER (bí-
lých míst i regionů s nepodpořenými MAS), což je důležitý předpo-
klad pro to, aby se mohly MAS stát univerzální organizační jednotkou
pro venkov napříč různými dotačními programy s integrovaným přís-
tupem k dalšímu rozvoji svých území. Právě k hodnocení MAS nevy-
braných v PRV byla ustavena nová komise NS MAS, která by měla pro-
vést hodnocení jejich funkčnosti podobně jako se tak stalo v letošním
hodnocení 112 vybraných MAS. Financování této činnosti by se mě-
lo dít prostřednictvím podpory z Celostátní sítě pro venkov, stejně ja-
ko druhé kolo hodnocení 112 MAS.

Výbor NS MAS také zhodnotil úspěšnou akci Modlitba za domov,
kterou zaštítil, projevil zájem uspořádat druhý ročník LEADERFESTu
na přelomu května a června 2011 v Moravskoslezském kraji a sta-
novil termín volební valné hromady – uskuteční se 17. března na zá-
mku v Křtinách v MAS Moravský kras. Všechny MAS jsou takto vy-
zvány, aby prostřednictvím svých krajských sítí nominovaly na svých
jednáních 1 zástupce a 1 náhradníka do celostátního výboru, 1 zá-
stupce do Pracovní skupiny Leader a případně i zástupce do kon-
trolní komise.

Oldřich Čepelka seznámil v závěrečném bloku přítomné se střed-
nědobým hodnocením Programu rozvoje venkova a možnými dů-
sledky pro IV. osu, které shrnul do deseti oblastí. Společným výstu-
pem by mělo být zajištění podmínek fungování metody LEADER na
celém území státu, aby bylo možné využít v následujícím období (ať
už v rámci Společné zemědělské politiky nebo kohezní politiky)
plošně vícezdrojové financování rozvojových záměrů v regionech.
V následné diskusi pak bylo vícekrát řečeno, že současný stav de-
zintegrace izolovaných zdrojů (ROPy, PRV) je potřeba nahradit inte-
grovaným přístupem tak, aby byly regiony, ve kterých fungují MAS,
přednostní a ostatní programy se těmto základním jednotkám při-
způsobily. „Kdo jiný umí nejlépe rozdělit peníze na venkově?“ zně-
la řečnická otázka. Jsou to MAS, které si venkovské subjekty vytvo-
řily samy a tudíž znají nejlépe místní potřeby. TSu

Jednání výboru Národní sítě MAS v Lázních Bělohrad

Fotogalerii ze semináře a následné exkurze si můžete prohléd-
nout zde: http://www.moravska-cesta.cz/fotogalerie-
2010.do;jsessionid=ED34DED27D44E3870178BBD3246135BA

a zde: http://www.nsmascr.cz/index.php?id=fotogaler-
ie_zobraz.php&cislogalerie=934

TSu

Účastníci semináře k předávání zkušeností s oživením kulturního dě-
dictví v Radničním sále na Bouzově

Ján Kadlec prezentuje stav mapování technických památek v re-
gionu MAS Moravská cesta

Společné foto některých účastníků semináře v kulturním domě v Ha-
ňovicích

http://www.nsmascr.cz/index.php?id=fotogalerie_zobraz.php&cislogalerie=934
http://www.nsmascr.cz/index.php?id=fotogalerie_zobraz.php&cislogalerie=934
http://www.moravska-cesta.cz/fotogalerie-2010.do;jsessionid=ED34DED27D44E3870178BBD3246135BA
http://www.moravska-cesta.cz/fotogalerie-2010.do;jsessionid=ED34DED27D44E3870178BBD3246135BA
http://www.moravska-cesta.cz/fotogalerie-2010.do;jsessionid=ED34DED27D44E3870178BBD3246135BA
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Evropská komise zveřejnila 18. Listopadu sdělení „Společná ze-
mědělská politika do roku 2020 – řešení budoucích problémů v ob-
lasti potravin, přírodních zdrojů a územního plánování“. Díky před-
stavené reformě by evropské zemědělství mělo být dynamičtější a
konkurenceschopnější a mělo by účinněji naplňovat strategii Evro-
pa 2020, jejíž vizí je stimulovat udržitelný a inteligentní růst pod-
porující začlenění. Dokument nastiňuje tři varianty budoucí refor-
my. Po jejich projednání předloží Komise v polovině roku 2011 for-
mální legislativní návrhy.

Po představení tohoto sdělení podtrhl komisař Dacian Cioloş
odpovědný za zemědělství a rozvoj venkova význam toho, aby se
společná zemědělská politika (SZP) stala „ekologičtější, spravedli-
vější, efektivnější a účinnější“. Dále uvedl: „SZP neslouží jen ze-
mědělcům, je tu pro všechny občany EU jako spotřebitele a daňo-
vé poplatníky. Musíme ji proto koncipovat tak, aby byla pro veřej-
nost srozumitelnější a aby bylo jasné, jaké veřejné přínosy mají

zemědělci pro společnost jako celek. Evropské zemědělství musí
být konkurenceschopné nejen z hlediska ekonomického, ale i z hle-
diska životního prostředí.“

Začátkem roku Komise uspořádala veřejnou diskuzi a význam-
nou konferenci o budoucnosti SZP. Velká většina příspěvků se shod-
la na třech hlavních cílech SZP:
• efektivní produkce potravin (zajišťováním dostatečného množství
zdravotně nezávadných potravin na pozadí rostoucí celosvětové po-
ptávky, hospodářské krize a mnohem větší proměnlivosti podmínek
na trhu přispívají zemědělci k zabezpečení dostatku potravin);
• udržitelné řízení přírodních zdrojů a boj proti změně klimatu
(zemědělci musí brát často větší ohled na životní prostředí než na
ekonomické aspekty, avšak související náklady jim trh nevrátí);
• zachování územní rovnováhy a rozmanitosti venkovských oblastí
(zemědělství zůstává ve venkovských oblastech hlavní hospodářskou
a sociální hybnou silou a důležitým faktorem zachování živé krajiny).

Evropská komise představila plán pro perspektivní
společnou zemědělskou politiku po roce 2013
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Sdělení Komise se zabývá budoucími nástroji, které by se moh-
ly nejlépe hodit k dosažení vytčených cílů. Pokud jde o přímé plat-
by, sdělení vyzdvihuje význam přerozdělení, úpravy a lepšího cíle-
ní podpory na základě objektivních a spravedlivých kritérií a s ohle-
dem na srozumitelnost pro daňového poplatníka. Tato kritéria by
měla mít jak aspekty ekonomické (s poukazem na to, že přímé
platby mají mj. povahu „podpory příjmů“), tak aspekty environ-
mentální (zohlednění veřejných statků, které zemědělci zajišťují)
a podpora by měla být lépe zacílená na aktivní zemědělce. Spra-
vedlivější rozdělování prostředků by mělo být zabezpečeno hos-
podářsky a politicky průchodným způsobem a s přechodovou fá-
zí, aby se zabránilo závažnějším negativním dopadům.

Jednou z možností by mohlo být poskytování základní platby na
podporu příjmů (která může být jednotná pro celý region, nikoli
však paušální pro celou EU, na základě nových kritérií a s určitým
horním limitem) ve spojení s povinnou (roční) environmentální plat-
bou za doplňkové akce, které jdou nad rámec základních pravidel
podmíněnosti (například pokryv zelení, střídání plodin, stálé pastvi-
ny nebo vynětí půdy z produkce z ekologických důvodů) plus plat-
ba za zvláštní přírodní omezení (definovaná na úrovni EU), která do-
plňuje platby na základě opatření pro rozvoj venkova, a limitovaná
platba vázaná na produkci pro zvláště citlivé zemědělské obory (ob-
doba současné varianty zavedené na základě [článku 68] kontroly
stavu SZP). Konkurenceschopnost malých zemědělských podniků
by měl posílit jednoduchý režim zvláštní podpory, který by zároveň
omezil byrokracii a přispěl k životaschopnosti venkovských oblastí.

Pokud jde o tržní opatření, jako jsou veřejné intervence a podpo-
ra soukromého skladování, existoval by prostor pro jejich zefektivně-
ní a zjednodušení a případně pro zavedení nových prvků za účelem
lepšího fungování potravinového řetězce. Ačkoli tyto mechanismy
byly tradičními nástroji SZP, reformami byla postupně posílena tržní
orientace zemědělství v EU a dané mechanismy byly omezeny na opa-
tření záchranné sítě, a to natolik, že veřejné zásoby již v podstatě ne-
existují. Zatímco v roce 1991 představovala tržní opatření 92 % ná-
kladů na SZP, v roce 2009 se na ně z rozpočtu SZP vydalo jen 7 %.

Politika rozvoje venkova přispěla k posílení hospodářské, environ-
mentální a sociální udržitelnosti sektoru zemědělství a venkovských
oblastí, avšak ozývají se silné hlasy volající po plném začlenění aspek-

tů životního prostředí, změny klimatu a inovací horizontálně do všech
programů. Pozornost se věnuje významu přímého prodeje a místních
trhů a zvláštním potřebám mladých a začínajících zemědělců. Bude
pokračovat integrace přístupu podle programu LEADER. Ke zvýšení
efektivnosti se propaguje přechod k přístupu více založenému na vý-
sledcích, eventuálně s kvantifikací cílů. Novým prvkem budoucí po-
litiky rozvoje venkova by měl být soubor nástrojů pro řízení rizik, kte-
rý by umožnil lépe se vypořádat s nejistými podmínkami na trhu a ne-
stálostí příjmů. Členské státy by měly mít možnost různými způsoby
ošetřit rizika spojená s produkcí a příjmy, počínaje novým nástrojem
stabilizace příjmů, který je v souladu s pravidly WTO, až po zvýšenou
podporu pro pojistné nástroje a vzájemné fondy. Jako u přímých pla-
teb by i zde měly být prostředky rozdělovány nově podle objektiv-
ních kritérií a současně by měly být omezeny významnější negativní
důsledky oproti současnému systému.

Sdělení Komise představuje tyto tři varianty budoucího směřo-
vání SZP, které mají řešit uvedené hlavní výzvy:
1) náprava nejnaléhavějších nedostatků SZP postupně zaváděný-

mi změnami,
2) posun k ekologičtější, spravedlivější, efektivnější a účinnější SZP
3) odklon od podpory příjmů a tržních opatření a naopak větší orien-

tace na cíle v oblasti živ. prostředí a boje proti změně klimatu.
Ve všech třech případech Komise předpokládá zachování sou-

časného dvoupilířového systému, v němž prvním pilířem jsou pří-
mé platby a tržní opatření s pravidly jasně definovanými na úrovni
EU a druhým pilířem víceletá opatření pro rozvoj venkova, kde rá-
mec pro možné režimy je stanoven na úrovni EU, avšak konečná
volba režimů je ponechána členským státům nebo regionům pod
společnou správou. Dalším společným prvkem všech tří variant je
myšlenka, že budoucí systém přímých plateb nemůže být založen
na historických referenčních obdobích, nýbrž na objektivních kri-
tériích. „V současném systému existují různá pravidla pro státy
EU-15 a EU-12, což po roce 2013 nemůže pokračovat,“ rozhod-
ně prohlásil komisař Cioloş. Objektivnější kritéria jsou nutná i pro
přidělování prostředků na rozvoj venkova.

Zdroj: Evropská komise dle www.asz.cz
Další informace: http://ec.europa.eu/agriculture/cap-post-

2013/communication/index_en.htm
MEMO/10/587

Přímé platby Tržní opatření Rozvoj venkova

Varianta 1 Zavést spravedlivější rozdělení přímých plateb mezi členský-
mi státy (avšak neměnit současný systém přímých plateb)

Posílit nástroje řízení rizik
Zefektivnit a zjednodušit současné
tržní nástroje, kde je to vhodné

Pokračovat v orientaci vyplývající z kontroly sta-
vu SZP a spočívající ve zvýšeném financování
řešení otázek týkajících se změny klimatu, vo-
dy, biologické rozmanitosti, energie z obnovi-
telných zdrojů a inovací

Varianta 2 Zavést spravedlivější rozdělení přímých plateb mezi člen-
skými státy a podstatně změnit nastavení tohoto nástroje
Přímé platby by zahrnovaly:
• základní sazbu jakožto podporu příjmů,
• povinnou dodatečnou podporu za konkrétní ekologické

veřejné statky plynoucí z jednoduchých, zobecněných,
ročních a nesmluvních agroenvironmentálních akcí na
základě dodatečných nákladů na provedení těchto akcí,

• doplňkovou platbu kompenzující zvláštní přírodní omezení,
• dobrovolnou podporu vázanou na produkci pro konkrét-

ní odvětví a regiony1
Zavést nový režim pro malé zemědělské podniky
Zavést horní limit pro základní sazbu a současně zvážit pří-
spěvek velkých zemědělských podniků k zaměstnanosti na
venkově

Zlepšit a zjednodušit současné
tržní nástroje, kde je to vhodné

Přizpůsobit a doplnit současné nástroje, aby by-
ly lépe sladěny s prioritami EU, orientovat pod-
poru na životní prostředí, boj proti změně kli-
matu a/nebo restrukturalizaci a inovace a posí-
lit regionální a místní iniciativy
Posílit současné nástroje řízení rizik a zavést vo-
litelný nástroj stabilizace příjmů slučitelný s kri-
térii „green box“ WTO, který by kompenzoval
podstatné snížení příjmů
Lze uvažovat o určitém přerozdělení prostřed-
ků mezi členskými státy na základě objektiv-
ních kritérií

Varianta 3 Postupně zrušit přímé platby v jejich současné podobě
Místo přímých plateb poskytovat omezené platby za envi-
ronmentální veřejné statky a doplňkové platby za zvláštní
přírodní omezení

Zrušit všechna tržní opatření s mo-
žnou výjimkou doložky o naruše-
ní, kterou by bylo možno uplatnit
v případě závažných krizí

Opatření by se zaměřovala hlavně na boj pro-
ti změně klimatu a otázky životního prostředí

POPIS TŘÍ ZÁKLADNÍCH VARIANT POLITIKY

1 : Jednalo by se o obdobu dnešní vázané podpory vyplácené podle článku 68 a jiných vázaných podpor.

http://ec.europa.eu/agriculture/cap-post-2013/communication/index_en.htm
http://ec.europa.eu/agriculture/cap-post-2013/communication/index_en.htm
www.asz.cz
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Ministerstvo zemědělství:
Zastropování plateb vyváženější
zemědělskou politiku nepřinese

Dlouho očekávaný návrh Evropské komise, který by měl detail-
něji naznačit, jakými směry by se měla ubírat budoucí podoba Spo-
lečné zemědělské politiky, zatím jen obecně nastiňuje možné smě-
řování. S principem „vyváženější, cílenější a udržitelnější podpora“,
který má zřejmě největší naději na to, stát se oficiálním směrem,
lze jedině souhlasit. To ČR ale nemůže prohlásit o představách Ev-
ropské komise ohledně návrhu stropů plateb, proti jejichž zavede-
ní bude ministr zemědělství Ivan Fuksa v rámci nadcházejících dis-
kusí razantně vystupovat.

Evropská komise zveřejnila dlouho očekávanou oficiální verzi
Sdělení k budoucí podobě Společné zemědělské politiky. Materiál
je obecným předvojem konkrétních legislativních návrhů Evropské
komise, které budou následovat v průběhu roku 2011. Předsta-
vení materiálu předcházela veřejná konzultace zahájená letos
v dubnu, která měla Evropské komisi nastínit, jaké možnosti dal-
šího směřování Společné zemědělské politiky očekává zemědělská
veřejnost.

„Dobrý základ pro diskuzi,“ tak charakterizoval materiál ná-
městek ministra zemědělství Juraj Chmiel. O základních rysech
návrhu se ostatně diskutuje už několik týdnů, naposledy minulý
týden na jednání zemí rozšířené V4, jehož oficiálním výstupem se
stala deklarace z níž jednoznačně vyplývá, že budoucí Společná
zemědělská politika by měla být jednoduchá, spravedlivá, tržně
orientovaná, udržitelná, transparentní a obhajitelná v očích ve-
řejnosti.

„V zájmu dosažení co možná nejspravedlivějších podmínek pro
všechny farmáře v rámci EU vedeme aktivní diskuse napříč všemi
členskými sáty EU. Záměrem je navázat užitečná spojenectví k pro-
sazování našich prioritních zájmů,“ doplňuje náměstek Chmiel.

O zachování dvoupilířové struktury SZP, zdá se, není sporu.
V otázce dotací materiál konkrétní systém výpočtu nenapovídá.
„Jednotná sazba má na sebe navazovat nadstavbové platby, kte-
ré se budou odvíjet například od tržní síly a produktivity jednotli-
vých členských států, ale také od klimatických podmínek nebo kva-
lity půdy,“ vysvětluje náměstek Chmiel.

Materiál pro nadcházející diskusi nastiňuje tři možné varianty
dalšího směřování Společné zemědělské politiky. A to zaprvé po-
zvolné prosazování změn za předpokladu zajištění kontinuity se
stávajícím stavem; zadruhé vyváženější, cílenější a udržitelnější
podpora; zatřetí zrušení podpory trhu a příjmů. Evropská komi-
se se podle dosavadních signálů přiklání spíše k variantě č. II, tj.
vyváženější, cílenější a udržitelnější podpora, která se obecně blí-
ží prvotním úvahám diskutovaným na půdě ministerstva země-
dělství.

Zásadní nesouhlas ČR s představami Evropské komise vyvolává
ale návrh stropů plateb, proti jejichž zavedení bude ministr Ivan
Fuksa v nadcházejících diskusích razantně vystupovat. Ostatně vy-
stupoval tak už několikrát a požadoval, aby zacházení se všemi
podniky v EU bylo stejné. Vzhledem k historickým souvislostem
jsou totiž naše zemědělské podniky výrazně větší, než farmy ve vět-
šině členských států. „Budeme se stavět razantně proti jakýmkoli
návrhům přímých plateb, které by omezovaly svobodné rozhodo-
vání zemědělců při koncentraci produkce nebo dokonce vedly
k umělému štěpení podniků. Systém přímých plateb potřebuje zá-
sadní reformu, ale takovou, která povede k zajištění spravedlivého
zacházení se zemědělci v rámci celé EU.“

Doplňující informace:
• Ministr zemědělství Ivan Fuksa k otázce budoucnosti Společné
zemědělské politiky pravidelně organizuje setkání formou kulaté-
ho stolu, a to jak za přítomnosti zástupců nevládních organizací,
tak zástupců vybraných resortů a akademické sféry a úzce tak s tě-

mito partnery spolupracuje při přípravě pozice ČR pro strategická
jednání na půdě Rady EU.
• Výsledkem této úzké spolupráce je mimo jiné i dokument schvá-
lený vládou počátkem listopadu, který v základních rysech nazna-
čuje, jakou pozici bude Česká republika v rámci jednání o budou-
cí podobě SZP zastávat. Tento materiál bude i nadále aktualizován
v návaznosti na konkrétní návrhy předložené ze strany Evropské
komise. Koncem měsíce listopadu se uskuteční již čtvrté setkání,
které bude zaměřeno právě na prodiskutování dlouho očekávané-
ho oficiálního Sdělení Evropské komise.

Tereza M. Dvořáčková, tisková mluvčí MZe

Sdružení samospráv vítá, že ministr
Kalousek obnovil práce na přípravě
nového zákona o financování obcí

V roce 2007 ministr Miroslav Kalousek slíbil zástupcům Smlou-
vy obcí a měst proti daňové diskriminaci, tedy předchůdkyni Sdru-
žení místních samospráv ČR (SMS ČR), že připraví nový zákon o fi-
nancování obcí. Představitelé „smlouvy“ na oplátku stáhli žalobu
na diskriminaci svých obcí při dělení peněz ze státního rozpočtu. Od
té doby se podařilo částečně příjmy malých obcí posílit a také do-
končit analýzu financování samospráv jako rozhodující podklad pro
tvorbu nového zákona. Dnes byla po přestávce způsobené volba-
mi práce komise pro přípravu nového zákona o rozpočtovém urče-
ní daní (RUD) opětovně obnovena. „K uspokojení ale máme velmi
daleko,“ říká předseda SMS ČR ing. Josef Bartoněk, „na přípravě
nového zákona pracujeme s dalšími organizacemi zastupujícími sa-
mosprávu a ministerstvem už tři roky, ale obce a města do 100 tis.
obyvatel jsou stále bezdůvodně znevýhodňována a řada obcí se do-
konce potýká s existenčními problémy. Věřím, že nově zvolení
představitelé větších měst se nesmíří s nerovnoprávným postavením
svých občanů a rozhodně podpoří naše požadavky na zavedení sy-
stému do financování samospráv.“

Místopředsedkyně SMS ČR Věra Kovářová k tomu dodává:
„Vláda dnes posuzuje účelnost každé koruny vynakládané ze stát-
ního rozpočtu. A zatím se prostřednictvím rozpočtového určení da-
ní rozděluje 130 mld. ročně obcím bez jakéhokoliv systému.“ Svá
slova dokládá výsledky Analýzy financování samospráv zpracova-
né odborníky z českých vysokých škol: „Obcím je přidělován na zá-
kladě rovnosti pouze 3% podíl z RUD. Analýza ale prokázala, že
obce mají na občana stejné výdaje až ve 40% nákladových polo-
žek. Velká města argumentují tím, že mají na občana větší nákla-
dy v oblasti bezpečnosti nebo kultury. Je ale třeba si uvědomit, že
je mnoho položek, kde je tomu naopak. Např. při výstavbě a pro-
vozování základní infrastruktury, jejíž zajištění je základní povin-
ností každé obce“.

Člen pracovní komise Ladislav Števanka, starosta Domašova
nad Bystřicí spoléhá především na shodu s partnerskými organi-
zacemi: „Pokud se nám podaří dosáhnout jednotného stanovis-
ka se Spolkem pro obnovu venkova ČR (SPOV) a Svazem měst
a obcí ČR (SMO) věřím, že oprávněné požadavky samospráv pro-
sadíme. Začleněním objemu financí získaných zrušením někte-
rých problematických národních dotačních titulů do RUD a vy-
užitím výsledků analýzy financování obcí můžeme odstranit stá-
vající diskriminaci.“

Konkrétní představy SMS ČR o výsledku práce komise nastínil
předseda SMS ČR Bartoněk: „Naším cílem především je, aby nový
zákon přinesl systémové a odůvodněné rozdělování peněz samo-
správám. Výsledek by se měl blížit stavu, který dnes panuje ve srov-
natelných evropských státech a zvýšit příjmy obcí a měst do 100
tis. obyvatel. V nich činí podíl ve financování největších a nejmen-
ších sídel polovinu podílu, který je nyní v České republice.“

Zdroj: www.smscr.cz
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Konference Asociace regionálních
značek v Poděbradech:
zdroje zajímavých nápadů

Setkání zástupců regionálních značek z celé České republiky
a několika evropských zemí na mezinárodní konferenci, kterou
uspořádala Asociace regionálních značek koncem září v Poděbra-
dech, ukázalo, že zahraniční značky pro nás mohou být stále zdro-
jem zajímavých nápadů, v evropském měřítku se však rozhodně
neztratíme.

Když před pěti lety vznikaly naše první regionální značky pro
místní výrobky, čerpali jejich tvůrci inspiraci z projektů realizovaných
v Irsku, ve Velké Británii a dalších evropských zemích, kde měly po-
dobné iniciativy v té době už více než desetiletou tradici.

I když jsou regionální značky postaveny na principu jedineč-
nosti, jejich obecná východiska a cíle jsou si velmi podobné. Pro-
to je dobře o sobě vědět a v budoucnu třeba i přímo spolupraco-
vat. Na konferenci v rámci projektu podpořeného z Evropského
sociálního fondu vystoupili vedle našich regionálních koordináto-
rů hosté z celkem šesti zemí. Názorně ukázali různorodost přís-
tupů k regionálnímu značení od tradičně pojatých značek pro ze-
mědělské produkty z Nizozemska, přes značku usilující o zacho-
vání transylvánských lidových tradic až po ikonu regionálního
značení, značku Fuchsia, která v posledních patnácti letech pro-
měnila Západní Cork v Irsku.

Představena byla i v mnoha ohledech specifická iniciativa reali-
zovaná podél Hadriánova valu, který kdysi vymezoval severní hra-
nici římského impéria. Dnes se jedná o vyhledávanou turistickou
atrakci, která přitahuje turisty do jinak nepříliš pohostinného kou-
tu severní Anglie. Zbytky valu a četné vykopávky římských staveb
v jeho blízkosti jsou pro řadu nadšenců důvodem, proč zde strávit
několik dní, popřípadě i celou trasu valu z jednoho anglického po-
břeží na druhé projít pěšky či projet na kole. A právě na myšlence,

rycze doporučuje“ koordinuje Místní akční skupina Partnerství
pro údolí Barycze. Značka je udělována od roku 2008 a jejím cí-
lem je propagovat jedinečnou nabídku turisticky atraktivních tra-
dičních produktů a služeb, které jsou v souladu s ochranou pří-
rody (v oblasti je rozsáhlá rezervace kolem Miliczských rybníků).
Vzhledem k tomu, že v Polsku na rozdíl od Česka neexistuje žá-
dná organizace, která by zastřešovala regionální značení, vzni-
kala značka z údolí Barycze do značené míry podle vzoru neda-
lekých Krkonoš. Přitom ale vsadila na kvalitně zpracovaný mar-
keting a výsledkem je ucelený program propagace včetně řady
tiskovin a mediálních výstupů. Z oblasti, jež byla před pěti lety
známá hlavně mezi ornitology a rybáři, se stal vyhledávaný turis-
tický region nabízející řadu možností aktivní relaxace v přírodě,
kterou doprovází kulinářské zážitky při konzumaci místních spe-
cialit (především kaprovitých ryb, ale také ovoce, pečiva a mléč-
ných výrobků) a setkání s místními řemeslníky pokračujícími v tra-
dicích svých předků.

K tomu, co mají regionální značky všude v Evropě společné, pa-
tří i motivace, proč je zavádět. Bylo by naivní popírat, že tou hlav-
ní je snaha zvýšit ekonomickou úspěšnost výrobců. Tam, kde zna-
čení funguje, lze ale nezpochybnitelně pozorovat i vedlejší efekty
– zejména podporu místních společenství a vytváření nových va-
zeb mezi lidmi, které spojuje právě to, že jsou „odněkud“. Nic na
tom nemění ani přirozená konkurence mezi jednotlivými produ-
centy. Naopak, zdravá soutěživost ve spojení se zárukou původu
může kvalitě značky jenom pomoci. A i když regionální značky ne-
mohou konkurovat anonymnímu zboží z globalizovaných vel-
koobchodů, ty úspěšné nabízejí alternativu pro stále širší okruh
spotřebitelů, kteří sami mohou být odkudkoliv. Vědí ale, že na pro-
dukty „odněkud“, se prostě mohou spolehnout.

Zdroj: www.regionalni-znacky.cz
Foto: TSu

že je třeba přitáhnout pozornost turistů i k tomu, co je „za zdí“
a udržet je v regionu co nejdéle, staví i místní regionální značení.
Jsou do něj zapojeni výrobci působící v okruhu do 10 mil od valu
(případně do 50 mil, pokud se jedná o produkty s přímou souvi-
slostí s valem). Vedle standardizovaných obchodů se suvenýry
a občerstvením se tak návštěvníkům nabízí i alternativa produktů
od místních řemeslníků, místní potraviny a nápoje servírované v ka-
várničkách přímo na farmách či hospůdkách v rodinných pivova-
rech, kombinace ubytování na farmách a nabídky tradičních pro-
duktů, ale třeba i zcela nové výrobky, jako jsou svíčky z ekologic-
kého sojového vosku.

Geograficky i pojetím značení je těm našim naopak hodně
blízká značka z údolí řeky Barycze, kterou pod názvem „Údolí Ba-
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Celkem 35 vín z Čech a Moravy
se dostalo mezi elitu

Celkem 35 vín z Čech a Moravy se dostalo do prestižní francouz-
ské publikace 1000 Vins du Monde pro rok 2011. Publikace podle
ředitele Národního vinařského centra Pavla Kršky sdružuje nejlepší ví-
na světa. Její význam je srovnatelný s michelinským průvodcem, ve
kterém hledají inspiraci obdivovatelé nejlepší světové gastronomie.

Podle Kršky moravská a česká vína promlouvají do předních pří-
ček světových soutěží se stále rostoucí intenzitou. „Trochu jsme
očekávali, že se dříve či později objeví i v 1000 Vins du Monde. Ale
že to bude hned s pětatřiceti víny, v to snad nedoufal nikdo z nás,“
uvedl Krška.

Komisaře vybírající špičková vína nejvíce zaujala vinařství Krist se
šesti víny, Baloun (5 vín), Moravské vinařské závody (4 vína) a Ví-
no Mikulov a Bohemia Sekt shodně po třech vínech.

Čeští vinaři nebodovali jen kategorii bílých suchých vín, ale do-
kázali zaujmout i u výběrů z bobulí, ledových a slámových vín a ta-
ké v kategorii sektů. „Ukázalo se tak, že i výrobu speciálních vín
mají zvládnutou na nejvyšší světové úrovni,“ dodal Krška.

Zdroj: www.agris.cz

Česko má novou koncepci
protipovodňové ochrany

Pokračování kroků protipovodňové ochrany po roce 2013 má
zajistit koncepce, kterou v listopadu projednala česká vláda. Ma-
teriál počítá s využitím technických i přírodě blízkých opatření a za-
bývá se strategií jejich financování, důraz klade na posílení schop-
nosti krajiny zadržet vodu a na správné hospodaření s vodou v kra-
jině. Pro realizaci III. etapy protipovodňových opatření do roku
2020 by bylo optimálně zapotřebí ročně asi 4,2 miliard korun, při-
čemž se předpokládá přibližně polovinu použít na technická a po-
lovinu na přírodě blízká.

„K zajištění další etapy výstavby preventivních protipovodňo-
vých opatření Koncepce formuluje hlavní principy a soubor úkolů,
které musí jednotlivé subjekty vyřešit. Nejvýznamnějším je zajistit
diverzifikované finanční zdroje, protože do budoucna není možné
počítat s výrazným financováním ze státního rozpočtu. Také je tře-
ba najít vhodnou formu spoluúčasti ohrožených subjektů a systé-
mu pojištění,“ přibližuje obsah materiálu ministr Ivan Fuksa.

Českou republiku i další evropské země od začátku 90. let mi-
nulého století sužuje zvýšený výskyt extrémních povodní, které ne-
měly v předcházejících 50 až 100 letech obdoby. Reakcí prakticky
všech států bylo zpracování strategií prevence před povodněmi
s cílem omezit především ztráty na životech a materiální škody, kte-
ré silně zasáhly do hospodaření řady postižených regionů a zemí.
Evropská unie přijala v roce 2007 směrnici k vyhodnocování a zvlá-
dání povodňových rizik a do roku 2015 musí členské státy zpraco-
vat mapy povodňového nebezpečí a povodňových rizik a plány pro
zvládání povodňových rizik.

Koncepce řešení problematiky ochrany před povodněmi v Čes-
ké republice s využitím technických a přírodě blízkých opatření, kte-
rou zpracovalo Ministerstvo zemědělství ve spolupráci s Minister-
stvem životního prostředí, má pomoci zajistit pokračování preven-
tivních kroků na ochranu před povodněmi po roce 2013 a jejich
finančního zabezpečení. Kvantifikace potřebného objemu finanč-
ních prostředků na technická protipovodňová opatření vychází
z přijatých Plánů oblastí povodí, přibližně stejný objem se předpo-
kládá rovněž na přírodě blízká opatření na základě konzultace s Mi-
nisterstvem životního prostředí.

S protipovodňovou ochranou úzce souvisí pozemkové úpravy.
K 9. listopadu 2010 byly ukončeny pozemkové úpravy na téměř
16 procentech zemědělského půdního fondu a na dalších přibliž-

ně deseti procentech rozpracovány. Jen v letošním roce se podaři-
lo dokončit 81 jednoduchých a 91 komplexních pozemkových
úprav na celkové výměře přesahující 58 800 hektarů. Proinvesto-
vány na pozemkové úpravy byly letos bezmála dvě miliardy korun.

Zdroj: MZe

Ministr Fuksa vyzývá zemědělce ke
společnému postupu proti byrokracii

Ministr zemědělství Ivan Fuksa požádal zemědělskou veřejnost,
aby se zapojila do omezování přebujelé byrokracie a vyzval ji ke
spolupráci při sběru podnětů upozorňujících na byrokracii v resor-
tu. Ministerstvo zemědělství zřídilo 4. listopadu na svých webových
stránkách www.eagri.cz jednoduchý dotazník, který zemědělcům
usnadní předání podnětů přímo Antibyrokratické komisi. Samotná
výzva se k zemědělcům dostane prostřednictvím zemědělských
a profesních organizací, které jim jeho výzvu předávají.

Právě zemědělci jsou totiž v každodenním styku s úřady, a pro-
to jejich kritické připomínky mohou výrazně pomoci k odstranění
zbytečné byrokracie a vybudování efektivní státní administrativy se
vstřícnou tváří, která jejich záležitosti bude řešit bez zbytečného
prodlení pružně a rychle.

„Jednoduchým a nebyrokratickým způsobem je možné pomo-
cí dotazníku upozornit na neduhy a přebujelou administrativu ze-
mědělských úřadů. Dotazník také umožňuje navrhnout řešení
problémů, na které podnět upozorňuje. Podněty se bude průběž-
ně zabývat k tomu určená Antibyrokratická komise pod mým
osobním vedením, která je vyhodnotí a bude iniciovat okamžitou
nápravu,“ sdělil ministr Fuksa.

Při omezování zbytečné a obtěžující byrokracie, jenž kompliku-
je zemědělcům a občanům komunikaci s úřady, se ministerstvo ze-
mědělství rozhodlo k několika debyrokratizačním krokům a určité
kroky už také podniklo. V nedávné době MZe požádalo pozemko-
vé úřady, aby byly k veřejnosti vstřícné a vyřizovaly podání a žádos-
ti v co možná nejrychlejším čase. Samostatnou kapitolou je ome-
zení počtu zemědělských úřadů. Na základě podrobných analýz
MZe dospělo k názoru, že je nanejvýš účelné spojit kontrolní a dal-
ší organizace v rámci resortu. Zemědělské úřady se v budoucnu sou-
středí do dvou zastřešujících organizací, jedním bude Národní úřad
pro bezpečnost potravin a druhým Národní pozemkový úřad. Smy-
slem spojení zemědělských úřadů jsou jednak úsporná opatření, ale
také zpřehlednění a racionalizace kontrolních postupů tak, aby ze-
mědělské podnikatele neobtěžovaly víc, než je nutné. Další kroky
na cestě k vytvoření vstřícné státní správy budou následovat.

„Tématu odstraňování byrokracie se hodlám dál koncepčně vě-
novat, je to ostatně jedna z vládních priorit. Jsem přesvědčen, že
představený systémový boj proti obtěžující byrokracii už začíná při-
nášet, ale především přinese pozitivní výsledky,“ uzavřel ministr ze-
mědělství. Zdroj: MZe

Česko opět hledá svůj EDEN

V polovině listopadu odstartoval již pátý ročník prestižní soutě-
že o titul evropské excelentní destinace EDEN. Pro letošek vybrali
organizátoři jako téma obnovu hmotného dědictví ve spojitosti
s cestovním ruchem. Česká republika se do renomovaného sou-
těžního klání zapojuje už potřetí. Odborným garantem celého pro-
jektu v Česku je opět agentura CzechTourism.

Evropským rájem se v sezóně 2010/2011 mohou stát regiony
a mikroregiony mající ve svém katastru staré továrny přebudova-
né na muzea, koncertní síně či galerie, staré železniční tratě nebo
jiná dopravní zařízení přetvořená na turistické a naučné stezky. Do
kategorie obnoveného hmotného dědictví budou podle pravidel
EDENU patřit i bývalá vězení nyní otevřená veřejnosti s návštěv-
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nickými centry, či staré pivovary nabízející prohlídkové okruhy. Oce-
něné mohou být i regiony, které pro turisty zpřístupnily vojenské
prostory, kde pořádají pravidelné rekonstrukce bitev a jiné akce.
Objekty na jejich území musí ovšem fungovat jako turistická atrak-
tivita nejméně dva roky.

„Soutěžit mohou všechny destinace, které obnovily lokalitu či
objekt patřící k místnímu dědictví a přetvořily je na turistickou
atraktivitu. Tato proměna pomohla nastartovat širší obnovu úze-
mí,“ uvedl ředitel agentury CzechTourism Rostislav Vondruška.

Úkolem destinace je podle pravidel EDENU řídit nabídku turis-
tických atraktivit a cílů na jejím území takovým způsobem, aby re-
spektovala ochranu životního prostředí a potřeby místních obyva-
tel i návštěvníků. V projektech by mělo fungovat partnerství mezi
soukromým a neziskovým sektorem i státní správou.

Co se bude hodnotit?
Aby byla daná oblast zvolena excelentní evropskou destinací,

musí splnit několik základních požadavků. Odborná porota bude
například hodnotit, zda je v daném regionu dostatek ubytovacích
i stravovacích zařízení, dopravní infrastruktura i propracovaný in-
formační systém. Posuzovat se bude i přístupnost a kvalita nabíd-
ky. Plusové body získá destinace také v případě, že bude zdejší tu-
ristický ruch pozitivně ovlivňovat život místní komunity a životní pro-
středí. „Projekty, se kterými budou destinace soutěžit, by měly mít
vzdělávací a osvětový charakter a měly by nějakým způsobem zvy-
šovat hodnotu celé lokality,“ upřesňuje Markéta Vogelová z agen-
tury CzechTourism a koordinátorka projektu EDEN v ČR.

Co získá vítěz?
Do soutěže je zapojeno celkem 25 evropských zemí. Vítěz za

Českou republiku bude slavnostně vyhlášen v květnu příštího ro-
ku. Bude moci používat prestižní logo EDEN a získá další marke-
tingovou podporu. Evropská komise natočí o vítězné destinaci re-
klamní spot, který pak daná oblast může používat ke své propa-
gaci. Destinace se bude moci prezentovat na festivalu TOURFILM
v Karlových Varech a také během „Týdne vítězné destinace“ v in-
formačním centru CzechTourism na Staroměstském náměstí. Její
zástupci budou moci představit region na libovolně zvoleném ve-
letrhu cestovního ruchu ve společné expozici České republiky. Des-
tinace rovněž získá prostor na stránkách www.edenineurope.eu
i na webech agentury CzechTourism (www.eden-czechtourism.cz,

www.czechtourism.cz a www.czechtourism.com). Projekt je spo-
lufinancován Evropskou komisí.

Více informací: Alice Dvořáková, CzechTourism,
dvorakova.alice@czechtourism.cz

EDEN tým: eden@czechtourism.cz
www.eden-czechtourism.cz

www.czechtourism.cz
www.czechtourism.com

Lesy ČR: chtějí předejít
krádežím vánočních stromků

S příchodem předvánočního času se zvyšuje riziko krádeže strom-
ků v našich lesích. Právě proto lesníci Lesů ČR budou až do Vánoc
činit různá preventivní opatření, aby ohrožené porosty ochránili. Les-
níci se v předvánočním čase ve zvýšené míře pohybují v místech, kte-
rá by zloděje mohla nejvíce lákat, v případě potřeby spolupracují
s policií. Tento dohled probíhá v nepravidelnou denní i noční dobu,
v pracovních dnech i o víkendech.

V rámci prevence LČR někdy přistupují u mladých lesních kul-
tur k postřiku chemickým roztokem, který na stromcích není vidět
a za chladu většinou ani cítit. Tato látka však při pokojové teplotě
silně zapáchá. Občas lesníci odstraňují některé boční větve nebo
nastříkávají větve a kmínek stromu barevným sprejem. Význam
obou těchto opatření je ve snížení estetické atraktivnosti stromku.

V posledních letech je naprostá většina vánočních stromků na
trhu pěstována na plantážích mimo les, kde je možné dosáhnout vý-
znamně lepšího estetického vzhledu než u stromků v lese. Vzhledem
ke všem opatřením, která mají zabránit krádežím stromků v lese, je
nesmyslné riskovat postih, který může dosáhnout až 15 000 korun.

Lesy ČR mají k dispozici velmi omezený počet tzv. vánočních
stromků z nutných prořezávek prováděných při běžné péči o mla-
dé lesní porosty (například stromky, které musejí ustoupit růstu
kvalitnějších stromů). Při prořezávce se odstraňují především stro-
my netvárné a stromy, které by vadily růstu perspektivních jedin-
ců. Tím se zvyšuje budoucí kvalita i stabilita lesa. Prořezávky vy-
braných smrkových, případně borových porostů, Lesy ČR proto po-
nechávají na dobu před Vánocemi.

Zdroj: Zbyněk Boublík, tiskový mluvčí Lesů ČR
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V Hostětíně
se diskutovalo o energii

O fotovoltaice, pasivních domech, cho-
vání spotřebitelů energie a užívání krajiny
diskutovalo přes 80 účastníků vzdělávacích
akcí v Hostětíně. Ve dnech 11.–12.11. 2010
se uskutečnil 2. ročník konference Udrži-
telná energie a krajina, na níž o víkendu
13. – 14. 11. navázala oslava Mezinárodní-
ho dne pasivních domů v podobě dvou-
denního vzdělávacího programu.

Konference Udržitelná energie a krajina
je unikátní svou mezioborovostí – poznatky
a zkušenosti s hospodařením s energií si vy-
měňují krajináři, energetici, architekti i soci-
ální vědci z celé České republiky. Konferen-
ce byla původně určená studentům zejmé-
na doktorandského studia vysokých škol,
přijeli však také zástupci veřejné správy a ne-
ziskových organizací, takže se z ní stala kon-
ference mezisektorová.

Několik příspěvků se z řady úhlů pohle-
du věnovalo fotovoltaice v krajině i na stře-
chách – z pohledu krajinného rázu, ener-
getické nezávislosti i integrace do návrhu ar-
chitekta. Velmi zaujal příspěvek zaměřený
na srovnání produkce skleníkových plynů
českých a německých domácností či práce
zkoumající možnosti využití srážkové vody i
k pitným účelům.

„Studenti rovněž velmi diskutovali o pří-
spěvku Moderní Česko s chytrou energií.
Ten představil návrh nevládních organizací,
jak do roku 2050 proměnit českou energe-
tiku směrem k energetické nezávislosti, bez-
pečnosti, rozvoji efektivních technologií a ra-
zantnímu snížení produkce skleníkových
plynů,“ uvedla ředitelka Ekologického insti-
tutu Veronica Yvonna Gaillyová.

Mezinárodní den pasivních domů byl
v Hostětíně tradičně oslaven sdílením infor-
mací a zkušeností.

„Účastníci ocenili zejména přítomnost
řady odborníků z oblasti pasivních domů –
stavebního fyzika, mladých architektů, kte-
ří již mají vlastní realizace pasivních domů,
odborníka na ekonomiku pasivních domů či
stavaře využívající obnovitelné materiály při
stavbě pasivních domů,“ zhodnotila semi-
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nář jeho organizátorka Hana Machů z Eko-
logického institutu Veronica.

„Víkendová akce poskytuje dostatek ča-
su nejen k vyslechnutí přednášek, ale i k po-
drobné diskusi a individuálním konzultacím
s experty. Skvělá je možnost vyzkoušet si byd-
lení v pasivním domě Centra Veronica Hostě-
tín na vlastní kůži,“ doplnil účastník seminá-
ře Filip Schiffauer.¨ Více informací:

Hana Machů, tel. 572 630 670
hana.machu@veronica.cz

Unikátní projekt
podporující řemesla
uspěl v soutěži
Dobrá rada nad zlato

První cenu v prestižní celostátní soutěži
Dobrá rada nad zlato 2010 získal ojedinělý
projekt podporující výuku řemeslných a tech-
nických oborů v Olomouckém kraji. Projekt
spolufinancovaný z prostředků EU zvítězil

MAS Moravská cesta

spolu s Mikroregionem Litovelsko,
Mûstsk˘m klubem Litovel
a MAS Region Haná

Vás srdeãnû zve do Bílé Lhoty na

ADVENTNÍ SLAVNOSTADVENTNÍ SLAVNOST
v pátek 3. prosince 2010 od 17 hodin

na prostranství pfied Arboretem v Bílé Lhotû.

Ve spolupráci s obcí Bílá Lhota jsme pfiipravili:
Vystoupení dûtí Základní ‰koly

Vánoãní jarmark
Koncert pûveckého souboru Palora z Litovle

(od 18 hodin v kostele sv. Katefiiny Alexandrijské)

Tû‰it se mÛÏete na bohaté obãerstvení pro dûti i dospûlé.

Pfiíjemn˘ adventní ãas pfiejí pofiadatelé!

v hlasování veřejnosti a v konkurenci celkem
32 aktivit z celé České republiky obdržel i jed-
nu z cen odborné poroty.

Hlavním cílem projektu nazvaného Ak-
tivní motivace žáků = jistota pro výuku ře-
mesel je propagace vybraných oborů a zej-
ména zmírnění předsudků o manuálních
činnostech. „Snažili jsme se reagovat na
dlouhodobý paradox na trhu práce. Na jed-
né straně sice existovala u firem velká po-
ptávka po absolventech řemeslných a tech-
nických oborů, na straně druhé o takové obo-
ry neměli žáci zájem. Naším cílem je tento
trend zvrátit,“ popsala koordinátorka pro-
jektu Hana Houšťová.

Mezi nejdůležitější aktivity projektu patří
podle Houšťové kromě vydání metodické
příručky pro výchovné poradce a katalogu
řemesel pro žáky a rodiče zejména exkurze
školáků ze 7. až 9. tříd ZŠ do výrobních pro-
vozů továren a firem. Přímo v praxi tak mo-
hou na vlastní oči vidět řemeslníky při prá-
ci. Dosud se uskutečnilo ve všech okresech
v Olomouckém kraji více než 145 exkurzí
a besed s odborníky.

„Ukazuje se, že největší vliv na rozhodo-
vání o konečném výběru povolání má přímá
komunikace žáků s odborníky z praxe a zku-
šenými řemeslníky. Mnoho z nich se pak na-
vzdory představě rodičů studovat ekonomii
či práva rozhoduje pro učební obor dle své-
ho přání. Uvědomují si, že pokud budou své
řemeslo ovládat na výbornou, mohou si vel-
mi slušně vydělat nebo začít podnikat,“
uvedla Marie Mifková, ředitelka ZŠ Trávník
v Přerově, zapojené do projektu. Exkurzí a be-
sed s odborníky se dosud zúčastnilo takřka
2600 žáků a stovka rodičů.

V minulém a letošním roce se podle Houš-
ťové zvýšil zájem o studium technických ře-
mesel o více než sedm procent. „Předpoklá-
dáme, že po ukončení projektu a v době je-
ho udržitelnosti, tedy v letech 2011–2015
vzroste zájem o řemeslné obory v porovnání
s výchozím stavem o 30 až 40 procent“ –
upřesnila.

Soutěž Dobrá rada nad zlato se od svého
vzniku snaží zviditelnit existenci a činnost kraj-
ských rad pro rozvoj lidských zdrojů a v ne-
poslední řadě projekty samé. Rady se podíle-
jí na koncepčním řešení problémů spojených
se zaměstnaností, vzděláváním a všestran-
ným působením na rozvoj lidského potenciá-
lu v jednotlivých regionech. Soutěž každo-
ročně vyhlašuje Národní vzdělávací fond, le-
tos proběhl již šestý ročník klání.

Na vybrané učňovské obory jako napří-
klad klempíře, zedníky nebo tesaře navíc
prostřednictvím stipendií přispívá od letoš-
ního školního roku Olomoucký kraj. maš

Seminář v Hvozdné
o dotacích propagoval
soutěž Vesnice roku

Představení krajských, národních a evrop-
ských dotačních zdrojů či předání aktuálních
informací vztahujících se k Programu rozvoje
venkova jsou jedněmi z cílů krajského setkání
Celostátní sítě pro venkov, které se uskuteč-
nilo 12. 11. v obci Hvozdná na Zlínsku. Akce
byla určena především představitelům obcí ze
Zlínského kraje. „Smyslem setkání je kromě
představení aktuálních informací o dotačních
titulech a Programu rozvoje venkova, také při-
blížení činnosti Celostátní sítě pro venkov
a prezentace a s ní spojená popularizace sou-
těže Vesnice roku. Je proto symbolické, že se
setkáváme právě ve Hvozdné, která letos ve
Zlínském kraji v této soutěží zvítězila. Zlínský
kraj soutěž dlouhodobě podporuje, a proto
věřím, že akce přispěje k tomu, aby se do ní
v budoucnu zapojovalo co nejvíce obcí z na-
šeho regionu,“ přiblížila Milena Kovaříková,
krajská radní pro oblast zemědělství, životní-
ho prostředí a rozvoj venkova. Krajské setká-
ní Celostátní sítě pro venkov společně zorga-
nizovaly Zlínský kraj, Ministerstvo zemědělství
ČR, obec Hvozdná a Krajská agentura pro ze-
mědělství a venkov Zlínského kraje.

Milan Plesar, KÚZK

mailto:hana.machu@veronica.cz
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Z důvodu společného zájmu na zjednodušení Pravidel, admini-
strace a snížení byrokracie v rámci Programu rozvoje venkova pro-
bíhají v současné době partnerská jednání na úrovni tematické pra-
covní skupiny Leader k aktualizaci Pravidel opatření osy 4. Projed-
návané změny s sebou přinesou řadu pozitivních dopadů, které
rozšíří možné podporované aktivity v rámci horizontální osy 4 a zvý-
ší flexibilitu při naplňování strategických plánů Leader. V této zprá-
vě bychom vás rádi informovali o nejdůležitějších změnách, které
jsou navrženy pro rok 2011.

Pokud dojde ke všeobecné shodě, začnou některé změny (zej-
ména v Pravidlech IV.1.1) platit již od 1. 1. 2011. Další změny se bu-
dou týkat administrace projektů konečných žadatelů registrovaných
na RO SZIF od 13. kola příjmu Žádostí o dotaci (tedy od června 2011).

V průběhu prvního pololetí roku 2011 bude tedy nezbytné za-
jistit řádnou a včasnou implementaci těchto změn i na úrovni jed-
notlivých MAS tak, aby bylo zavedení nových, efektivnějších po-
stupů bezproblémové.

Shrnutí nejdůležitějších změn v Pravidlech IV.1.1., které budou
platit od 1. 1. 2011:

1) Podstatné zjednodušení Žádosti o roční alokaci
Informace o výši roční alokace na MAS nebude od roku 2011

již zasílána dopisem z RO SZIF na MAS, ale bude pouze zveřejňo-
vána na www.szif.cz bezprostředně poté, co SZIF obdrží stanove-
né alokace z MZe. MAS také již nebudou podávat Žádost o roční
alokaci, pouze budou vyzvány k podpisu Dodatku k Dohodě, ve
kterém bude stanovena maximální částka k čerpání z opatření
IV.1.1 ve výši 20 % z roční alokace. V případě, že bude MAS chtít
čerpat na režijní výdaje méně, resp. alokovat více než 80 % na pro-
jekty konečných žadatelů, oznámí tuto skutečnost standardním

postupem, jehož výsledkem již nebude Dodatek k Dohodě, ale
pouze Vyrozumění o schválení změn.

Konkrétní výši výdajů a jejich zařazení do kódů způsobilých vý-
dajů MAS zaznamená až do Žádosti o proplacení. Zároveň bude
zrušeno i stanovení konkrétního termínu předložení Žádosti o pro-
placení, které bude ale i nadále možno předložit v průběhu měsí-
ce května, září a ledna. Tato úprava přinese podstatné zjednodu-
šení administrace IV.1.1, především z hlediska povinnosti předklá-
dat a administrovat Hlášení o změnách.

2) Snížení počtu kódů v opatření IV.1.1
Ze současných 13 kódů dojde k redukci na 5 kódů způsobilých

výdajů (Studie; Vzdělávání zaměstnanců a členů orgánů MAS; In-
formační opatření a propagační akce; Provoz MAS; Osobní a ces-
tovní náhrady). Nové kódy zahrnují veškeré typy výdajů, jako před-
chozí číselník, navíc oproti stávajícímu rozsahu opatření budou
podporované aktivity rozšířeny např. o přípravu, organizaci a za-
jištění kulturních, sportovních, společenských a prezentačních ak-
cí pořádaných nebo spolupořádaných MAS v souvislosti s projek-
ty realizovanými v opatření IV.1.2.

Se změnou kódů je spjata také změna limitů. Uvolnění limitů
jednotlivých kódů a výdajů ovšem nic nemění na skutečnosti, že
ke všem výdajům, na které je požadována dotace, je třeba vždy
přistupovat zodpovědně a v souladu s evropskými nařízeními, kte-
rá mimo jiné předepisují zásadu řádného finančního řízení – hos-
podárnost, účinnost a efektivitu.

3) Převod nevyčerpaných prostředků
Převod nevyčerpaných prostředků z opatření IV.1.1 i IV.1.2 bu-

de, na rozdíl od stávajícího ustanovení Pravidel IV.1.1, umožněn au-

ZPRAVODAJSTVÍ Z IV. OSY PROGRAMU ROZVOJE VENKOVA

Informace SZIF o připravovaných změnách v IV. ose pro rok 2011
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tomaticky do dalšího, resp. aktuálního roku, tj. bude možné jednou
smluvně závazkované, ale nevyužité prostředky závazkovat znovu.

Převáděny nebudou pouze ty nevyčerpané částky, které byly
uvedeny na žádosti o proplacení, ale nebyly proplaceny z důvodu
korekcí a sankcí. Tento převod bude probíhat průběžně a místní
akční skupiny ho budou moci využít výhradě pro projekty IV.1.2
(z důvodu dodržení limitu na provozní výdaje MAS). Navíc bude
možné zjistit aktuální výši závazkování prostřednictvím Portálu Far-
máře. Do alokací pro rok 2011 tedy již nebyly zahrnuty nevyčer-
pané části roční alokace IV.1.1 a IV.1.2 z prvního roku realizace SPL,
neboť budou uvedeny počátkem roku 2011 na Portálu Farmáře.

Příklad výpočtu převodů uvádíme na konci této zprávy.
http://www.szif.cz/irj/portal/anonymous/CmDocument?rid=%

2Fapa_anon%2Fcs%2Fzpravy%2Feafrd%2Fosa4%2F12904417
99856.pdf

4) Snížení byrokracie, větší důraz na reálné provádění strategií
Z výše uvedených návrhů změn je zřejmé, že sledování činnos-

ti MAS platební agenturou bylo doposud zaměřeno spíše na kon-
trolu náležitostí dokumentů, správného zařazení výdajů do kódů
apod. Na základě zkušeností s realizacemi strategií a provedeného
hodnocení všech místních akčních skupin hodnotitelskými komi-
semi bude od příštího roku naopak snížena byrokracie a větší po-
zornost začne být věnována samotné činnosti MAS.

Z toho důvodu jsou do Pravidel opatření IV.1.1 nově navrženy
povinnosti a podmínky, které MAS musí vykonávat a zajišťovat při
realizaci místní rozvojové strategie, tj. takové, které zajišťují imple-
mentaci Leaderu pomocí jeho 7 základních principů. Dodržování
těchto povinností bude zajištěno pomocí sankčního systému vzta-
hujícího se k režijním výdajům MAS. Pro místní akční skupiny, kte-
ré dle těchto principů již strategie realizují, nebudou „nově zave-
dené“ podmínky překvapením a nemusí z nich mít žádné obavy.

Změny, které se budou vztahovat na administraci projektů regi-
strovaných na RO SZIF od 13. kola příjmu Žádostí o dotaci (tedy od
června 2011):

1) Změna ve schvalování výzev
Od 13. kola budou nově výzvy schvalovány prostřednictvím Po-

rtálu Farmáře. MAS vyberou Fiche vyhlašované v dané výzvě, ter-
mín příjmu Žádostí na MAS a kolo PRV, ve kterém hodlají žádosti
registrovat na RO SZIF. Formulář bude následně odeslán přes Portál
Farmáře ke schválení na CP SZIF a stejně tak i potvrzení o schvále-
ní bude zasláno prostřednictvím Portálu Farmáře. Lhůty pro schva-
lování a sdělování výsledku schválení se tak výrazně zkrátí. MAS bu-
dou již nadále samy zodpovídat za správnost, úplnost a transpa-
rentnost svých výzev, které budou zveřejňovat minimálně na svých
internetových stránkách.

2) Úpravy ve formuláři Fiche
Formulář Fiche projde rozsáhlou úpravou a to nejen ve vzta-

hu k úpravě podmínek jednotlivých opatření obsažených v tzv.
„Příloze 9“.

Další navrhovanou změnou je omezení možných kombinací
hlavních a vedlejších opatření. Dojde tak k výraznému snížení poč-
tu chyb, které v minulosti mohly vzniknout nesprávnou kombina-
cí různých vzájemně „nekompatibilních“ opatření.

Třetí změnou je rozšíření Fiche o možnost výběru režimu podpory,
ve kterém bude projekt realizován. Nově budou některá opatření po-
skytována v režimech „nezakládající veřejnou podporu“, dle „obec-
ného nařízení o blokových výjimkách“ (dříve „veřejná podpora“), v re-
žimu „de minimis“ a v režimu „ostatní“ (zejména projekty zeměděl-
ců). Možné režimy podpory budou uvedeny v manuálu pro tvorbu
Fiche a MAS bude moci vybrat i více režimů v jedné Fichi.

Konečný režim, ve kterém bude podpora poskytnuta, si určí ža-
datel v Žádosti o dotaci dle podmínek stanovených Fichí a dle to-
ho, co pro něj bude nejvýhodnější. Od možnosti výběru režimu pod-

pory očekáváme větší flexibilitu při posuzování projektů, u kterých
je obtížné jednoznačně posoudit naplnění znaků veřejné podpory.
Dále bude zejména v režimu „de minimis“ umožněno čerpat na ně-
které výdaje, které dosud nemohly být uplatňovány, a změkčení
podmínek pro uplatňování výdajů obecně.

Aktualizaci formulářů Fichí na základě upravených a zjednodu-
šených Pravidel předpokládáme přibližně v březnu 2011. Místním
akčním skupinám tedy doporučujeme, aby si případnou evaluaci
SPL nebo projednávání úprav oblastí podpory naplánovaly tak, aby
v březnu 2011 mohly provést aktualizaci Fichí dle nových pravidel.

3) Formulář Žádosti o dotaci IV.1.2
Od 13. kola příjmu žádostí budou žadatelé používat, stejně ja-

ko u ostatních projektových opatření PRV, elektronický formulář
Žádosti o dotaci obsahující i samotný projekt.

Elektronický formulář bude unikátní pro každou MAS a pro kaž-
dou její výzvu. Vygenerován bude vždy při schválení výzvy a bude
obsahovat konkrétní nezbytné údaje z aktuálně platných Fichí, čímž
se opět docílí výrazného snížení chybovosti ze strany žadatelů.

Žadatel ale nebude, na rozdíl od standardních projektových opa-
tření, Žádost o dotaci nahrávat přes Portál Farmáře, ale vyplněný for-
mulář přinese na CD nebo jiném datovém nosiči na místní akční sku-
pinu, která provede standardní kontrolu a další administrativní kroky
a již bezchybnou Žádost o dotaci doručí k zaregistrování na RO SZIF.

4) Aktualizace Samostatné přílohy 9 (nový název „Metodika pro
tvorbu Fichí a specifické podmínky opatření IV.1.2“)
MZe ve spolupráci se SZIF a TPS LEADER při NS MAS připravilo

rozsáhlé úpravy v Samostatné příloze 9, které budou platné pro Žá-
dosti o dotaci od 13. kola příjmu Žádostí o dotaci.

Nově bude Metodika pro tvorbu Fichí a specifické podmínky
opatření IV.1.2 obsahovat Manuál pro tvorbu Fiche, dále budou
shrnuty společné podmínky platné pro všechna opatření a přehled
příloh společných pro všechna opatření. Dále budou řazena jed-
notlivá opatření s uvedením specifických podmínek a výčtem vý-
dajů, na které je možné čerpat dotaci.

Téměř ve všech opatřeních realizovaných přes osu 4 došlo k vý-
znamnému rozšíření výčtu způsobilých výdajů. V řadě případů by-
ly také sloučeny kódy způsobilých výdajů, což znamená především
odstranění nadměrné byrokracie při rozpočítávání výdajů na více
kódů a eliminaci chyb a krácení dotace způsobených nesprávným
zařazením výdajů do kódů. V některých opatřeních byla také no-
vě zavedena možnost výběru režimu podpory.

Aktualizovaná Metodika pro tvorbu Fichí a specifické podmín-
ky opatření IV.1.2 by měla být schválena a zveřejněna nejpozději
v lednu 2011, předběžnou informaci o způsobilých výdajích, kte-
ré již byly schváleny Monitorovacím výborem PRV, uvádíme v sa-
mostatném dokumentu.

Opatření IV.2.1 Realizace projektů spolupráce
Desáté kolo PRV přineslo u opatření IV.2.1 Realizace projektů

spolupráce několikanásobný převis požadované částky dotace nad
částkou alokovanou. Zároveň jsme měli všichni možnost zazna-
menat nedostatky Pravidel, zejména skutečnost, že po formální
stránce bezchybný projekt nemusí zcela respektovat základní pod-
mínku – naplnění spolupráce. Větší pozornost bude tedy třeba
soustředit na obsah projektů a to i v preferenčních kritériích.

V současné době se začínají plánovat termíny jednání a před-
kládání návrhů na aktualizaci podmínek Opatření IV.2.1 tak, aby
byla nová Pravidla, platná pro další kolo příjmu, schválena a zve-
řejněna s dostatečným předstihem vzhledem k náročnosti přípra-
vy projektů spolupráce.

Dle harmonogramu schváleného monitorovacím výborem PRV
se v příštím roce uskuteční příjem žádostí na opatření IV.2.1 pouze
jednou, a to ve 13. kole (cca červen 2011).

Místní akční skupiny mohou pro vznášení svých připomínek ke
stávajícímu znění Pravidel či námětů k jejich aktualizaci využít Pra-

http://www.szif.cz/irj/portal/anonymous/CmDocument?rid=%2Fapa_anon%2Fcs%2Fzpravy%2Feafrd%2Fosa4%2F1290441799856.pdf
http://www.szif.cz/irj/portal/anonymous/CmDocument?rid=%2Fapa_anon%2Fcs%2Fzpravy%2Feafrd%2Fosa4%2F1290441799856.pdf
http://www.szif.cz/irj/portal/anonymous/CmDocument?rid=%2Fapa_anon%2Fcs%2Fzpravy%2Feafrd%2Fosa4%2F1290441799856.pdf
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covní skupiny LEADER, zřízené při Národní síti MAS ČR (kontakty
viz www.nsmascr.cz).

Společná školení
Na základě dobré zkušenosti a kladného ohlasu na školení us-

kutečněná v letošním roce proběhnou na úrovni jednotlivých RO
SZIF obdobná společná školení pracovníků RO SZIF a MAS i na za-
čátku příštího roku (cca únor 2011). Obsahem budou zejména vý-
še zmíněné změny v Pravidlech IV.1.1 a IV.1.2, v „Příloze 9“, v po-
stupech administrace atd. a navíc i proškolení k hodnocení (eva-
luaci) SPL v polovině období jeho realizace, které přislíbilo zajistit
ministerstvo zemědělství.

Věříme, že navrhované změny dále přispějí k dobré praxi a k na-
plňování principů metody LEADER a těšíme se na další partnerskou
spolupráci. Zdroj: Oddělení metodiky osy 4 PRV

Možnosti vývoje v Ose IV. LEADER
– navrhované změny pravidel
od roku 2011

(Výtah z prezentace Jana Floriana, předsedy Pracovní skupiny Lea-
der a místopředsedy NAS MAS ČR na konferenci VENKOV 2010)

Pracovní skupina LEADER
• Pracovní skupinu LEADER zřídil počátkem roku 2009 Výbor NS

MAS ČR
• Členy mohlo jmenovat každé krajské zastoupení MAS, bez pod-

mínky jejich členství v NS MAS ČR
• Za každý kraj může být jmenováno více členů, pouze jeden s

právem hlasovacím
• Náplň činnosti (výběr):

• metodická pomoc orgánům veřejné správy při přípravě a rea-
lizaci programů typu LEADER,

• soustavné shromažďování námětů a připomínek ke zlepšení
realizace Osy IV. LEADER PRV a jejich projednávání s MZe a SZIF.

• Jednání svolává a řídí místopředseda NS MAS ČR, který zodpo-
vídá za přenos informací mezi Výborem a PS.

• Statut PS LEADER byl schválen 13. 2. 2009 Výborem NS MAS ČR
v Telči.

IV.1.1. Místní akční skupina

Hodnocení MAS
• Cíle

• Získat přehled o fungování MAS
• Rozlišit MAS do kategorií dle kvality a rozsahu prováděných

aktivit
• Vodítko pro finanční řízení - na základě vyhodnocených ka-

tegorií příslušná částka bonusu
• Získat zpětnou vazbu pro případné přehodnocení podmínek

podpory MAS
• Aktéři

• Řídicí orgán PRV – Ministerstvo zemědělství (MZe)
• Celostátní síť pro venkov (CSV) – Agentury pro zemědělství

a venkov (AZV)
• Platební agentura – Státní zemědělský intervenční fond (SZIF)
• Národní síť Místních akčních skupin ČR, o.s. (NS MAS ČR)
• 112 MAS vybraných k realizaci SPL v rámci opatření IV.1.1. PRV

Dopad hodnocení do Pravidel IV.1.1.
• v Pravidlech IV.1.1. budou blíže specifikovány některé povin-

nosti a procesní kroky, které musí MAS dodržovat – např.:
• minimální požadavky na www stránky (povinná publicita, ak-

tuální kontakty, SPL, zveřejnění výzvy, seznamu přijatých a do-
poručených projektů apod.)
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• označení a přístupnost kanceláře
• zákaz duplicity členů v kontrolních a rozhodovacích orgánech

• na tyto povinnosti budou navázány sankce, aby bylo možné
efektivně zajistit jejich plnění

Roční alokace na IV.1.1.

Stanovování alokací, bonusy

• ZÁKLAD – 50% alokace rozděleno rovným dílem mezi všech-
ny MAS v dané skupině (48, 32, 32+)

• BONUSY – rozděleno dle počtu obyvatel v dané MAS
• ve skupině MAS 48 byl počet obyvatel vážen koeficientem

dle výsledku hodnocení MAS (míra plnění SPL):
• koef. 1,3 pro skupinu A – nejlépe fungující MAS

(dobrá praxe)
• koef. 1,2 pro skupinu B – dobře fungující MAS
• koef. 1,1 pro skupinu C – průměrné MAS
• koef. 1,0 pro skupinu D – MAS, které by měly svůj přístup

přehodnotit
• koeficienty byly schváleny Monitorovacím výborem PRV

• „drobné“ meziroční rozdíly v ročních alokacích
• přepočty kurzů Kč/EUR
• změny počtu obyvatel MAS

Nový číselník Způsobilých výdajů IV.1.1.

1) Studie (dodavatelsky)
• zpracování a aktualizace studií, koncepčních dokumentů, ana-

lýz, dotazníkových šetření apod.
• evaluace a aktualizace SPL a ISÚ

2) Vzdělávání zaměstnanců a členů orgánů MAS
(dodavatelsky)

• účast na vzdělávacích akcích, odborných konferencích a exkur-
zích v ČR i zahraničí, akcích výměny zkušeností, akcích vyhle-
dávání možností a navazování spolupráce (účastnický poplatek,
ubytování, doprava),

• pořádání vzdělávacích akcí, odborných konferencí, exkurzí, ak-
cí výměny zkušeností, akcí vyhledávání možností a navazování
spolupráce (pronájem prostor, zařízení, techniky a vybavení;
služby lektorů, přednášejících, tlumočníků a překladatelů, ob-
čerstvení, doprava, ubytování) určených zaměstnancům a čle-
nům orgánů MAS k rozvoji jejich kapacit,

• nákup literatury, publikací (vč. elektronických) a výukového soft-
waru,

• výdaje na kurzy cizího jazyka (kromě slovenštiny).
• Nový číselník ZV IV.1.1.

MAS 48 MAS 32 MAS 32+

2007 - - -

2008 2008 - -

2009
2009

+ ½ 2007
2009

+ ½ 2007
2009+

2010
2010

+ ½ 2007
2010

+ ½ 2007
2010+

2011 2011
2011

+ ½ 2008
2011+

2012 2012
2012

+ ½ 2008
2012+

2013 2013 2013 2013+

CELKEM 7 alokací 7 alokací
5

dodate ných
alokací

www.nsmascr.cz
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3) Informační opatření a propagační akce (dodavatelsky)
• informační a propagační předměty, materiály a tiskoviny vzta-

hující se k činnosti MAS v rámci SPL/ISÚ nebo území působnosti
MAS

• tvorba, provoz, správa a aktualizace internetové prezentace,
• další výdaje spojené s propagací činnosti MAS (inzerce, plaká-

tování apod.),
• příprava, organizace a zajištění:

• informačních a propagačních akcí MAS – např. seminářů,
workshopů, školení pořádaných MAS pro své potenciál-
ní žadatele nebo pro příjemce dotací, dnů MAS, repre-
zentačních akcí apod.,

• kulturních, sportovních, společenských a prezentačních
akcí spolupořádaných MAS v souvislosti s projekty reali-
zovanými v opatření IV.1.2.,

• představující výdaje na:
• pronájem prostor, poplatky za zábor veřejného prostran-

ství, pronájem zařízení, vybavení a techniky,
• občerstvení, doprava a ubytování pro účastníky akce,
• služby lektorů, přednášejících a účinkujících.

• Nový číselník ZV IV.1.1.

4) Provoz MAS (dodavatelsky)
• nájem kancelářských a souvisejících prostor a prostranství, ná-

klady na spotřebu elektřiny, vody, plynu, svoz odpadu, úklidové
služby,

• dodávky úklidových, čistících a hygienických prostředků a potřeb,
• zřízení telefonického a internetového připojení, poštovní a te-

lekomunikační služby (ČR i zahraničí) vč. připojení k internetu
a datových služeb, nákup poštovních cenin,

• kancelářský nábytek, vybavení a technické zařízení včetně do-
pravy, montáže, instalace, servisu a oprav,

• nákup a aktualizace software,
• kancelářské potřeby,
• služby kopírování, laminace, vazby dokumentů apod.
• poplatky za ověřování dokumentů a podpisů, koncesionářské

poplatky,
• poradenské služby nezbytné pro provoz MAS včetně provede-

ní účetního auditu,
• Nový číselník ZV IV.1.1.
• občerstvení při jednání orgánů MAS,
• pohoštění při poskytování konzultací (max. 5.000 Kč / rok / MAS).
• výdaje související s provozem osobního automobilu ve vlastnic-

tví MAS (pojištění odpovědnosti z provozu vozidla, havarijní po-
jištění, povinná technická prohlídka a kontrola emisí, záruční
a pozáruční prohlídky a servisní úkony včetně materiálu dle zá-
znamů v servisní knížce, výměna pneumatik a disků, nákup dál-
niční známky),

• nákup pneumatik a disků k automobilu ve vlastnictví MAS,
• členský příspěvek do Národní sítě Místních akčních skupin ČR, o.s.,
• pojištění majetku MAS,
• Nový číselník ZV IV.1.1.

5) Osobní a cestovní náklady (limit max. 90 % ZV/rok na kód)
• mzdy na základě pracovní smlouvy, odměny z dohod o provede-

ní práce nebo dohod o pracovní činnosti za konkrétní vykonanou
práci vč. zákonného sociálního a zdravotního pojištění a pojiště-
ní odpovědnosti zaměstnavatele a jiných povinných odvodů,

• cestovní náhrady zaměstnanců MAS,
• cestovní náhrady členům správní a dozorčí rady u o.p.s.,
• spotřeba pohonných hmot.

Veškeré osobní a cestovní náklady musí souviset s prováděním SPL,
tj.: realizace kódů 001–004, – vyhlášení výzvy k podání žádosti, po-
skytování konzultací, příjem žádostí, administrativní kontrola žádos-
tí a příloh, kontrola přijatelnosti, hodnocení projektů podle prefe-
renčních kritérií, jejich uspořádání do pořadí, výběr projektů k finan-
cování a schválení výběru, kontrola realizace projektů, vedení složek

projektů a uchovávání dokladů o administrativní činnosti, jednání or-
gánů MAS, dokladování činnosti, poskytování požadovaných infor-
mací a součinnosti SZIF, MZe a dalším subjektům pověřeným MZe.

IV.1.2. Realizace SPL

Změny v Příloze 9
• rozšíření výčtu způsobilých výdajů
• sloučení kódů způsobilých výdajů
• rozšíření definice vhodných žadatelů
• možnost výběru režimu podpory
• shrnutí společných podmínek, platných pro všechna opatření

na začátek dokumentu
• sjednocení všech příloh – zveřejnění ke stažení ve verzi DOC

Dále popsané změny se týkají výhradně projektů, realizovaných
prostřednictvím Osy IV. LEADER, samotných opatření Os I. – III. se
tyto změny pravděpodobně nedotknou

Změny v Příloze 9
I.1.1.1. Modernizace zemědělských podniků

• spojení záměrů na rostlinnou a živočišnou produkci
• nově budou podporovány i mobilní technologie, vč. zeměděl-

ské techniky, dále pak prodejní technologie zemědělské pro-
dukce bez jejího dalšího zpracování (např. automaty na mléko)

• bude možné podpořit i chov včel nebo pěstování hub.

III.1.1.Diverzifikace činností nezemědělské povahy +
III.1.2. Podpora zakládání podniků a jejich rozvoje

• v režimu „de minimis“ bude podporovat rozvoj podnikání v řadě
jiných oblastí než doposud (další oblasti dle CZ-NACE)

• zařazení výdajů na propagaci, marketing a prezentační a pro-
dejní prostory.

• nově bude možné financovat pořízení mobilních technologií

III.1.3. Podpora cestovního ruchu
• rozděleno na podopatření III.1.3.1. a III.1.3.2. namísto stávají-

cích záměrů a) a b)
• nebude omezena maximální délka historie žadatelů
• podopatření III.1.3.1. bude rozšířeno o budování a opravy roz-

hleden
• podopatření III.1.3.2. přibyla podpora základního wellness
• podopatření III.1.3.2. stravovací a sportovní zařízení již nově ne-

budou muset být vázána na budování ubytovacích kapacit, ale
postačí, když budou součástí jednoho komplexu

III.2.1.1. Obnova a rozvoj vesnic
• rozšíření o bezdrátový rozhlas, tak i monitorovacími systémy ne-

bo informativními měřiči rychlosti na silnicích.
• rozšířen výčet podporovaného mobiliáře a vybavení veřejných

prostranství v obcích (např. altánky, vodní a herní prvky, …),
• do obnovy budou moci být zahrnuty také návesní rybníčky
• pořízení techniky na údržbu veřejných prostranství a to i nezel-

ných ploch a v zimním období – s ohledem na to byl rozšířen
i číselník této techniky

III.2.1.2. Občanské vybavení a služby
• možnost pořízení mikrobusu pro obce a svazky obcí
• rozšířen výčet podporovaných sociálních a církevních aktivit

III.2.2. Ochrana a rozvoj kulturního dědictví venkova
• rozšířil seznam možných žadatelů o podnikatelské subjekty
• kromě nemovitých památek bude možné také financovat restau-

rování movitých památek, např. obrazů, zvonů, varhan apod. za
podmínky jejich veřejného zpřístupnění

• v případě budování muzeí a expozic již není podmínkou umís-
tění projektu do objektu, který je kulturním dědictvím.
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III.3.1. Vzdělávání a informace
• zrušení podmínky realizace přes „vzdělávací subjekt“

III.4.1 Získávání dovedností, oživení a provádění
• k tomuto opatření očekáváme stanovisko Evropské komise
• podpora informačních a propagačních akcí připravených ve spo-

lupráci místních subjektů na základě společné strategie

Metodika tvorby Fichí
• Redukce počtu možných kombinací Hlavních a 2 Vedlejších opa-

tření pouze na kombinace těch opatření/podopatření, která
jsou vzájemně kompatibilní (min. 35, max. cca 85 dvojic)

• Možnost výběru režimu podpory u většiny opatření:
• veřejná podpora dle regionální mapy
• de-minimis
• projekty mimo veřejnou podporu

• Aktualizace Fichí dle nové „Přílohy 9“ a metodiky v 1. čtvrtletí
2011 – formuláře pro nové Fiche budou zveřejněny cca v bře-
znu 2011

Schvalování výzev, elektronická žádost, příjem projektů
• schvalování prostřednictvím Portálu Farmáře:

• v Pravidlech budou jasně specifikovány minimální požadavky
na obsah dokumentu Výzvy

• MAS nahlásí datum zahájení a ukončení výzvy a vyhlášené
Fiche

• CP SZIF potvrdí (schválí) tyto údaje prostřednictvím Portálu
Farmáře a vygeneruje MAS elektronickou žádost v obdobné
podobě, jako je tomu v „klasických“ opatřeních (již nebude
zasílán dopis z CP SZIF s vytištěnou výzvou a Fichemi)

• CP SZIF následně ověří na internetových stránkách MAS zve-
řejnění výzvy a dodržení minimálních požadavků

• MAS bude přijímat projekty v elektronické podobě a prove-
de kontrolu

• žadatel bude mít možnost doplnit některé přílohy před regi-
strací na SZIF

• v jednom kole příjmu žádostí bude možné vyhlásit max. 1 výzvu
na MAS; výzvu nebude možné měnit v průběhu; projekty bude
nutné zaregistrovat v nejbližším kole příjmu (výzvu tedy nebude
možné vyhlásit před ukončením příjmu v předchozím kole)

IV.2.1. Projekty spolupráce

Příjem žádostí a aktualizace
• příjem žádostí v opatření IV.2.1. bude probíhat v roce 2011 pro-

bíhat pouze v červnovém kole
• TPS LEADER bude projednávat návrhy na úpravy Pravidel v led-

nu – březnu 2011
• Využijte možnosti posílat náměty na úpravy Pravidel členům

PS LEADER!
• v průběhu bude PS LEADER informovat MAS o hlavních pláno-

vaných změnách, aby mohly MAS kvalitně připravovat projekty
• předpokládaný termín zveřejnění konečné verze Pravidel IV.2.1.

je počátkem dubna 2011
• následně předpokládá CP SZIF uspořádání školení (na 2 různých

místech) pro MAS

Reflexe preferenčních kritérií
• hodnocení projektů hodnotící komisí v rámci veřejné prezentace
• sběr příkladů preferečních kritérií ze zahraničí
• omezení kritérií hodnotících „vlastnosti“ MAS a nikoliv kvalitu pro-

jektu, posílení kvalitativních kritérií hodnocených komisí – např.:
• projekty zapojující celý region s dopadem na celou MAS, ne

jen jednotlivé obce,
• projekty, které tematicky navazují na dřívější aktivity MAS,

doložily svoji potřebnost, mají vizi fungování do budoucna
a využití výstupů (nikoliv jednorázové akce bez kontextu),

• zvýhodnit dlouhodobější spolupráci MAS a hodnotit také
udržitelnost spolupráce, klást důraz na společnou práci za-
pojených MAS na výstupu projektu,

• projekty řešící společný nebo dlouhodobý problém v daných
regionech,

• přímo nezvýhodňovat projekty mezinárodní spolupráce.

Elektronická žádost, další úpravy
• Spojení Žádosti o dotaci a Osnovy projektu do Elektronické žá-

dosti
• zestručnění celé dokumentace
• odstranění duplicitně se opakujících dat
• přidání SWOT analýzy nebo logického rámce – přehledné

shrnutí hlavních informací o projektu
• Kritéria přijatelnosti

• jedna MAS se bude moci v jednom kole příjmu žádostí úča-
stnit max. 1 projektu národní a 1 projektu mezinárodní spo-
lupráce – primární posouzení přínosu projektu na MAS

• Způsobilé výdaje
• sloučení obsahově podobných kódů
• odstranění limitů vázajících se na % jiných výdajů
• výdaje opatření Osy I. – III. budou upraveny dle nové Přílohy 9
• zařazení opatření IV.2.1. do režimu „de minimis“ nebo mož-

nost výběru režimu podpory
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V 10. kole PRV získalo podporu
pouze 14 projektů spolupráce
ze 72 žádostí

Státní zemědělský intervenční fond dne 19. 11. 2010 obdržel
celkovou částku závazkování opatření IV.2.1. Realizace projektů
spolupráce na 10. kolo příjmu žádostí PRV, na základě které schvá-

Název projektu MAS Kraj Rozpo!et

"emeslo má zlaté dno
MAS #eský les Plze$ský 1 629 839
MAS Krajina srdce Jiho!eský 1 485 469
MAS Sokolovsko Karlovarský 1 518 978
LAG Tirschenreuth e.V. N%mecko &

St'edo!eská ovocná stezka MAS Podlipansko St'edo!eský 2 078 711
Region Pošembe'í St'edo!eský 1 367 740

Našim nejmenším MAS Sdružení pro rozvoj Poli!ska Pardubický 1 231 797
MAS Boskovicko PLUS Jihomoravský 419 976
MAS Partnerství venkova Jihomoravský 905 243

Regionem renesance nejen po stopách
historie

MAS Mikroregionu Tel!sko Vyso!ina 1 810 040
MAS T'eš(sko Vyso!ina 1 752 730
MAS Jemnicko Vyso!ina 430 080

Oživlý sv%t technických památek MAS Opavsko Moravskoslezský 1 103 437
MAS Nízký Jeseník Moravskoslezský 1 030 486

Moravské a slezské ovocné stezky MAS Nízký Jeseník Moravskoslezský 649 883
MAS & Partnerství Mošt%nka Olomoucký 477 209
MAS Regionu Pood'í Moravskoslezský 609 158
MAS Bojkovska Zlínský 552 295
MAS Hor$ácko a Ostrožsko Zlínský 535 997
RÝMA"OVSKO Moravskoslezský 465 383
Rozvojové partnerství Regionu Hranicko Olomoucký 562 583

Oživujeme venkovská stavení na Morav%
a Myjav%

MAS Hor$ácko a Ostrožsko Zlínský 3 679 999
MAS Strážnicko Jihomoravský 584 000
Kopani!iarsky región Slovensko &

Cesty zámeckých pán) MAS Náš region Karlovarský 4 490 000
MAS 21 Karlovarský 470 000

P'i utkání soupe'i, p'átelé po zbytek
roku

MAS Prost%jov venkov Olomoucký 1 306 611
MAS Na cest% k prosperit% Olomoucký 2 071 494

Projekty MAS pro podporu venkovské
identity p'inášejí novou kvalitu života do
venkovských oblastí

Podhorácko Vyso!ina 676 000
Stowarzyszeniem "Partnerstvo dla Krajny i
Paluk"

Polsko &

Najdi poklad ve svém regionu MAS Spole!ná cesta Jihomoravský 963 600
MAS Na cest% k prosperit% Olomoucký 1 286 000

Venkov za sportem Místní ak!ní skupina Šipka Vyso!ina 1 979 600
Otev'ené zahrady Ji!ínska Královéhradecký 2 590 382

Po formanských cestách stezkách &
k'ížem krážem Mošt%nkou a H'íb%cími
horami

MAS H'íb%cí hory Zlínský 3 635 140
MAS & Partnerství Mošt%nka Olomoucký 955 720

Pohádky a pov%sti Buchlovských hor a
Hornolide!ska

MAS Mikroregionu Buchlov Zlínský 1 285 000
MAS Hornolide!ska Zlínský 1 054 000

lil 14 Žádostí o dotaci v celkové výši podpory 47.644.580,– Kč. Hra-
nice pro schválení Žádosti o dotaci byla na 23 bodech.

V následující tabulce uvádíme specifikaci schválených žádostí
v rámci záměru a) a b). Žádosti jsou seřazeny dle registračního čís-
la žádosti, pod každou koordinační místní akční skupinou „KMAS“
jsou řazeny všechny partnerské místní akční skupiny „PMAS“ da-
ného projektu, vždy s uvedením místa realizace projektu (NUTS 3)
resp. státu a výše požadované podpory na svou část projektu.

Zdroj: SZIF

Alokace pro schválené místní
akční skupiny na rok 2011

Státní zemědělský intervenční fond obdržel dne 19. 11. 2010
od ministerstva zemědělství informaci o alokaci pro místní akční
skupiny podpořené v Programu rozvoje venkova ČR na rok 2011.

Na základě závěrů jednání sloučené pracovní skupiny Monito-
rovacího výboru PRV Osy IV a tematické pracovní skupiny LEADER
v rámci Celostátní sítě pro venkov ze dne 19. 10. 2010 uvádíme
níže alokace dle jednotlivých místních akčních skupin.
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Vzhledem k plánovanému zjednodušení Pravidel pro opatření
IV.1.1, a s tím souvisejícím zjednodušením administrace a snižo-
váním byrokratické zátěže, místní akční skupiny pro příští rok již
nebudou předkládat Žádost o roční alokaci, ale na základě při-
dělených alokací příslušné RO SZIF v lednu 2011 rovnou vyzvou
MAS k podpisu Dodatku k Dohodě o poskytnutí dotace. Zároveň
bude umožněno průběžně rozdělovat nevyčerpané alokace
z předchozích let.

Podrobný způsob výpočtu alokací bude zveřejněn tiskovou zprá-
vou ministerstva zemědělství.

Zdroj: SZIF



Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.153 • 11/2010

MAS 48
Název MAS Alokace 2011
Posázaví o.p.s. 14 469 302
Přemyslovské střední Čechy, z.s.p.o. 11 782 354
Lípa pro venkov o.s. 6 973 408
MAS Říčansko o.p.s. 8 767 454
Vyhlídky, o.s. 6 904 331
MAS KRAJINA SRDCE 5 795 225
CHANCE IN NATURE – LOCAL ACTION GROUP 6 702 622
Místní akční skupina Třeboňsko o.p.s. 8 011 838
Místní akční skupina Sdružení Růže, o.s. 6 670 316
Místní akční skupina Blanský les – Netolicko o.p.s. 5 930 749
MAS Lužnice, o.s. 4 737 899
MAS VLTAVA, o.s. 4 915 507
Místní akční skupina Hlubocko – Lišovskoo.p.s. 5 384 297
Občanské sdružení Aktivios 9 369 951
Místní akční skupina Pošumaví, z.s.p.o. 10 949 637
MAS Český les, o. s. 10 027 537
Český Západ - Místní partnerství, o.s. 6 809 762
Místní akční skupina svatého Jana z Nepomuku 5 020 343
MAS Vladař o.p.s. 10 761 248
Místní akční skupina Mikroregionu Frýdlantsko 6 448 870
MAS „Přiďte pobejt!“o.s. 6 098 399
LAG Podralsko o. s. 9 431 745
Místní akční skupina Podještědí o.s. 7 131 226
Sdružení SPLAV, o.s. 7 136 693
Společná CIDLINA, o.s. 6 380 887
Místní akční skupina POHODA venkova 6 798 818
Místní akční skupina Jemnicko, o.p.s. 4 799 078
Místní akční skupina Třešťsko 4 648 526
Podhůří Železných hor o.p.s. 4 675 817
Havlíčkův kraj o.p.s. 5 040 449
MAS Boskovicko PLUS 7 227 268
„Strážnicko“ Místní Akční Skupina 5 317 624
Živé pomezí Krumlovsko – Jevišovicko 5 994 838
Znojemské vinařství, o.s. 6 550 760
Kyjovské Slovácko v pohybu 10 573 862
Místní akční skupina Mikulovsko o.p.s. 5 351 765
Moravská cesta (Litovelsko-Pomoraví), o.s. 6 690 522
BYSTŘIČKA, o.p.s. 5 201 593
Rozvojové partnerství Regionu Hranicko 7 589 343
Region HANÁ, o.s. 6 468 842
Uničovsko, o.p.s. 4 484 690
Místní akční skupina Horňácko a Ostrožsko 6 105 574
Místní akční skupina Hornolidečska o.s. 4 842 653
Místní akční skupina Podhostýnska, o.s. 5 726 501
Místní akční skupina Regionu Poodří, o.s. 7 633 162
RÝMAŘOVSKO, o.p.s. 5 147 987
Místní akční skupina Pobeskydí – z.s.p.o. 13 137 838
Místní akční skupina Nízký Jeseník, o.s. 4 582 558

MAS 32
Název MAS Alokace 2011
Místní akční skupina SVATOJIŘSKÝ LES, o.s. 7 985 339
MAS Podlipansko, o.p.s. 12 838 506
Region Pošembeří o.p.s. 11 483 306
Místní akční skupina Pomalší o.p.s. 8 879 315
Rozkvět zahrady jižních Čech - místní akční skupina 7 546 382
Místní akční skupina LAG STRAKONICKO, o.s. 12 733 193
MAS Sokolovsko o. p. s. 22 065 000

MAS Labské skály 7 668 122
MAS Sdružení Západní Krušnohoří 14 797 113
„Místní akční skupina České středohoří“ 12 558 523
Obecně prospěšná společnost pro Český ráj 9 299 472
Místní akční skupina Broumovsko+ 8 305 111
Království – Jestřebí hory, o.p.s. 9 608 659
Místní akční skupina ORLICKO 12 029 584
MAS Sdružení pro rozvoj Poličska o.s. 8 874 022
Královská stezka o.p.s. 7 412 596
Podhorácko, o.p.s. 7 823 080
Via rustica o.s. 11 025 185
MAS Moravský kras o.s. 13 030 333
Místní akční skupina Společná cesta, o.s. 9 850 496
MAS Partnerství venkova 8 435 065
MAS – Partnerství Moštěnka, o.s. 12 218 674
MAS Horní Pomoraví o.p.s. 14 396 119
Prostějov venkov o.p.s. 8 485 075
MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINA ZÁHOŘÍ-BEČVA,o.s. 7 496 920
Na cestě k prosperitě, o.s. 8 110 912
Místní akční skupina Mikroregionu Buchlov 7 511 886
MAS Kelečsko - Lešensko - Starojicko, o.s. 7 287 936
Místní akční skupina Valašsko – Horní Vsacko, o.s. 8 172 968
Luhačovské Zálesí, o.p.s. 9 185 763
MAS Východní Slovácko 11 063 696
Místní akční skupina Opavsko 13 880 870

MAS 32+
Název MAS Alokace 2011
Rakovnicko o. p. s. 5 671 189
MAS Sedlčansko, o.p.s. 3 502 114
MAS Karlštejnsko, o.s. 5 701 098
Místní akční skupina Svazku obcí Blatenska, o.p.s. 3 121 943
Ekoregion Úhlava, o.s. 2 812 115
MAS Světovina o.p.s. 4 093 384
MAS Zlatá cesta, o.p.s. 2 989 288
MAS 21, o.p.s. 5 530 433
MAS Šluknovsko 5 822 606
MAS Brána do Českého ráje, o.s. 4 293 198
Místní akční skupina Mezi Úpou a Metují 3 923 758
Podchlumí o.s. 3 492 214
Hradecký venkov o.p.s. 3 716 952
NAD ORLICÍ, o.p.s. 5 021 277
Otevřené zahrady Jičínska 4 030 726
Místní akční skupina Krkonoše, o.s. 4 745 789
MAS Železnohorský region, o.s. 4 766 629
Místní akční skupina Svitava 4 151 611
MAS Litomyšlsko o.p.s. 4 065 621
MAS Holicko, o.p.s. 3 158 776
MAS Moravskotřebovsko a Jevíčsko o.p.s. 3 877 232
International Education and Consultation Centre 3 078 671
Místní akční skupina Mikroregionu Telčsko, o. s. 3 055 408
Střední Haná, o.p.s. 3 111 004
Místní akční skupina Šumperský venkov 3 612 683
Místní akční skupina Ploština 3 122 982
Místní akční skupina Vizovicko a Slušovicko, o.s. 3 253 283
Místní akční skupina Dolní Poolšaví, o.s. 2 957 994
Místní akční skupina Rožnovsko 3 442 434
Místní akční skupina Hlučínsko 6 572 841
Místní akční skupina Hrubý Jeseník 4 003 032
Rozvoj Krnovska o.p.s. 3 194 363
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Komentář ministerstva zemědělství
k alokaci MAS na rok 2011

Dne 16. 11. 2010 schválil ministr zemědělství alokace pro míst-
ní akční skupiny vybrané k podpoře z Programu rozvoje venkova
ČR na rok 2011.

Roční alokace na místní akční skupinu se skládá z pevného zá-
kladu a bonusu. Základ je částka, která je pro každou MAS v da-
né výběrové skupině stejná a je vypočtena jako poměr poloviny alo-
kace k počtu MAS. Bonus představuje druhou polovinu celkové
roční alokace na danou skupinu MAS a skládá se z počtu obyva-
tel dané MAS a po třech letech realizace Strategického plánu Lea-
der (SPL) se do tohoto bonusu započítává také míra plnění reali-
zace SPL příslušnou MAS.

Od počátku byla Monitorovacím výborem PRV schválena zása-
da oddělených rozpočtů jednotlivých skupin MAS v poměru 60 %
alokace pro 48 MAS a 40 % alokace pro 32 MAS. Financování MAS
32+ bylo zajištěno přesunem finančních prostředků z opatření I.1.4
Pozemkové úpravy.

Bonus pro MAS schválené v roce 2009 (64 MAS) je v alokaci na
rok 2011 naposledy tvořen pouze bonusem za počet obyvatel. Bo-
nus pro MAS schválené v roce 2008 (48 MAS) je tvořen jak poč-
tem obyvatel, tak mírou plnění realizace SPL.

Bonus za míru realizace SPL se v letošním roce nastavoval po-
prvé. MAS byly zařazeny do čtyř kategorií na základě výsledků hod-
nocení, které proběhlo ve spolupráci s Národní sítí Místních akč-
ních skupin ČR a SZIF a dalších kvantitativních ukazatelů. Mezi
kvantitativními ukazateli byla administrativní chybovost MAS,
množství kvalitních projektů nepodpořených z důvodu nedostat-
ku finančních prostředků (převis projektů) a včasnost zaslání pod-
kladů pro hodnocení. Kvantitativní i kvalitativní ukazatele měly pro
zařazení do kategorií stejnou váhu. Každé kategorii byl přidělen
koeficient. Vzhledem k tomu, že hodnocení probíhalo v letošním
roce poprvé a vzhledem k víceméně rovnoměrnému rozvrstvení vý-
sledků MAS byly pro výpočet bonusu zvoleny nízké koeficienty.

Způsob výpočtu alokace na rok 2011:
1. Místní akční skupiny vybrané v roce 2008 (48 MAS)

Pro 48 MAS se v roce 2011 rozděluje finanční balíček, který tvo-
ří 60 % alokace roku 2011.

Výpočet bonusu:
Na základě zařazení MAS do jedné ze čtyř kategorií je počet

obyvatel příslušné MAS přepočten bonusovým koeficientem. Bo-
nus je vypočten roznásobením částky za obyvatele přepočteným
počtem obyvatel.

Kategorie Koeficient
Nejlépe fungující MAS 1,3
Dobře fungující MAS 1,2
Průměrné MAS 1,1
Nejníže hodnocené MAS 1,0

2. Místní akční skupiny vybrané v roce 2009 (32 MAS)
Pro 32 MAS se v roce 2011 rozděluje finanční balíček, který je

tvořen 40 % alokace roku 2011 a polovinou ze 40 % alokace roku
2009.

Výpočet bonusu: Bonus bude v roce 2011 naposledy tvořen
pouze bonusem dle počtu obyvatel.

3. Místní akční skupiny dodatečně vybrané v roce 2009
(MAS 32+)
Roční alokace pro MAS 32+ činí 5 205 236 EUR. Jedná se o část-

ku přesunutou do opatření IV.1.1 dodatečně a vyhrazenou ke schvá-
lení dalších 32 MAS.

Výpočet bonusu: Bonus bude v roce 2011 naposledy tvořen
pouze bonusem dle počtu obyvatel.

Finanční objem alokace pro jednotlivé skupiny MAS (mil. Kč):

Do roku 2010 dočerpávaly místní akční skupiny alokace z roku
2007, výše alokace tedy činila 1,5 roční alokace pro danou skupinu
MAS. 32 MAS vybraných v roce 2009 bude v letech 2011 a 2012
dočerpávat alokaci z roku 2008, 48 MAS však již bude čerpat pouze
jednu roční alokaci příslušnou danému roku. Pro MAS 32+ je výše
roční alokace konstantní na všechny roky realizace až do roku 2013.
Alokace je přepočítána říjnovým kurzem dle DG Budget 24,57
Kč/EUR (což je o 0,61 Kč/EUR méně než v loňském roce).

Rozvrstvení alokace MAS v letech 2008–2011, výhled na
roky 2012 a 2013 (mil. Kč)

Dle ustanovení Pravidel IV.1.1 Místní akční skupina mají MAS
v roce 2011 možnost dočerpat ušetřené alokace z prvního roku
realizace (rok 2008 pro 48 MAS, rok 2009 pro 32 MAS a MAS 32+)
na projekty konečných žadatelů. Konkrétní částky alokací pro jed-
notlivé MAS naleznete v přílohách k této zprávě. Nevyčerpané pro-
středky z prvního roku realizace jsou tvořeny veškerými ušetřený-
mi prostředky opatření IV.1.2 kromě částek, které nebyly vyplace-
ny z důvodu korekcí a sankcí.

V příštím roce se chystá aktualizace Pravidel IV.1.1. Převod ne-
vyčerpaných prostředků bude již probíhat automaticky z roku na
rok příslušné MAS. Konkrétní výši alokace, kterou MAS může zá-
vazkovat na projekty konečných žadatelů budou uvedeny na Po-
rtálu Farmáře.

V roce 2011 má většina místních akčních skupin schválenu niž-
ší částku alokace než v roce předchozím. Tento rozdíl je způsoben
zejména kurzovými rozdíly, změnou počtu obyvatel jednotlivých
místních akčních skupin a u 48 MAS je snížení způsobeno zejmé-
na tím, že MAS čerpají pouze jednu roční alokaci příslušnou da-
nému roku. Alokace z roku 2007, která se rozdělila pro tyto MAS
v letech 2009 a 2010 je již přerozdělena.

Zdroj: MZe

http://eagri.cz/public/web/mze/dotace/program-rozvoje-
venkova-na-obdobi-2007/opatreni-osy-iv/mistni-akcni-
skupina/alokace-mistnich-akcnich-skupin-na-rok.html
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Kontakty na předsednictvo SPOV
platné od 4. 12. 2008, aktuální k 4. 1. 2009

•
předseda

Mgr. Eduard Kavala
OÚ Bělotín, 753 64 Bělotín 151
tel. 581 612 100, 602 514 347
veškerou poštu, týkající se SPOV,

posílejte výhradně na spov@belotin.cz
•

místopředseda
Jiří Žák

senátor PČR
Valdštejnské náměstí 17/4, 118 01 Praha 1

tel. 602 703 950
zakj@senat.cz

•
místopředseda

JUDr. Radan Večerka
SPOV Karlovarského kraje

nám. Dr. Milady Horákové č. 2,
360 01 Karlovy Vary

tel.+fax 353 223 611
radan.vecerka@seznam.cz

•
Ing. arch. Jan Florian

Štěpánkova 106, 537 01 Chrudim
tel. 733 607 513

ing.florian@gmail.com
•

Pavel Hroch
398 55 Kovářov 63
tel. 382 594 218

hroch20@quick.cz
•

Miroslav Kovařík
OÚ Modrá, 687 06 Modrá

tel. 572 571 180, 603 251 539
modra@uh.cz

•
Mgr. Petr Kulíšek

KO SPOV Královéhradeckého kraje
517 41 Kostelecké Horky 25

tel. 775 044 201
petr@krajiny.cz

•
Stanislav Rampas
337 01 Ejpovice 61
tel. 724 022 313

strampas@quick.cz
•

František Winter
Na Holbě 491, 788 33 Hanušovice

tel. 602 533 707
f.winter@atlas.cz

•
Členové předsednictva volení orgány kraj-
ských organizací SPOV (§ 8 stanov SPOV):

Ing. Luboš Peterka
Maltézské nám.82, 378 31 Radomyšl

tel. 383 392 255
radomysl@email.cz

•
Jihomoravský kraj

PaedDr. Zdeněk Peša
nám. Míru 20, 979 74 0lešnice
tel. 516463296, 603 816 152

starosta@olesnice.cz
•

Královéhradecký kraj
Martina Berdychová
508 01 Holovousy 39

tel. 493 691 538, 724 164 674
ou@holovousy.cz

VÝBOR NS MAS ČR
•

PŘEDSEDA
Bc. František Winter

Olomoucký kraj
MAS Horní Pomoraví
f.winter@nsmascr.cz
+420 602 533 707

•
MÍSTOPŘEDSEDOVÉ

PhDr. Jitka Doubnerová
Liberecký kraj
MAS Frýdlantsko

j.doubnerova@nsmascr.cz
+420 774 678 033

•
Jan Florian

Plzeňský kraj
MAS Český západ – místní partnerství

j.florian@nsmascr.cz
+420 777 870 202

•
ČLENOVÉ VÝBORU
Bc. Jiřina Karasová

Jihočeský kraj
MAS Strakonicko

lag.strakonicko@seznam.cz
+420 606 349 724

•
Vladimír Haš

Středočeský kraj
MAS Říčansko

manager@ricansko.eu
+420 774 097 757

•
PhDr. Petr Sušanka
Karlovarský kraj

MAS Vladař
petr.susanka@valec.cz

+420 608 231 314
•

Mgr. Petr Liška
Ústecký kraj

MAS České středohoří
starosta@malezernoseky.cz

+420 724 155 360
•

Mgr. Petr Kulíšek
Královéhradecký kraj

MAS NAD ORLICÍ
petr.kulisek@nadorlici.cz

+420 604 201 113
•

Mgr. Ladislav Effenberk
Pardubický kraj

MAS Holicko
effenberk@mestoholice.cz

+420 606 660 204
•

Ing. Jozef Jančo
Jihomoravský kraj
MAS Moravský kras
masmk@seznam.cz
+420 603 268 562

•
Jana Bujáková

Zlínský kraj
MAS Horňácko-Ostrožsko
mikroregion@ostrozsko.cz

+420 724 503 950
•

Jakub Černý
Vysočina
MAS Šipka

kuba.cerny@seznam.cz
+420 775 343 580

Ing. Jiří Krist
Moravskoslezský kraj

MAS Opavsko
jiri.krist@ekotoxa.cz
+420 724 790 088

•
NÁHRADNÍCI VÝBORU
RNDr. Zuzana Guthová

MAS Sdružení Růže
guthova@cb.gin.cz, +420 724 643 050

Radomír Dvořák
MAS Rakovnicko

mas@rakovnicko.info, +420 606 668 974
Mgr. Jan Martínek

MAS Ekoregionu Uhlava
jan.martinek@cpkp.cz, +420 777 793 728

František Neuwirth
MAS Krušné Hory

mas_khz@volny.cz, +420 737 511 164
Ing Jan Bittner

MAS Serviso
serviso@tiscali.cz, +420 606 348 462

Ing. Jiří Sameš
MAS Podještědí

agro-bila@volny.cz, +420 724 264 242
Aleš Lahoda

MAS Hornolidečska
lahoda@mashornolidecska.cz

+420 604 628 026
Jana Bitnerová

MAS Společná Cidlina
janab@spolecnacidlina.cz

+420 739 065 778
Anna Čárková

MAS Kyj. Slov v pohybu
annacarkova@centrum.cz

+420 774 664 698
Jaroslava Hájková
MAS Havlíčkův kraj

hajkova@havlickuvkraj.cz
+420 774 420 913

Mgr. Dominika Doláková
MAS Obč. pro r. venkova

info@arsra.cz, +420 774 415 157
Ing. Pavel Kolář
MAS Nízký Jeseník

masnj@seznam.cz, +420 775 295 599
Pavel Vrátil

MAS Region Kunětické hory
pavel.vratil@zeas.cz, +420 606 660 229

•
KONTROLNÍ KOMISE

PŘEDSEDA
Jindřich Tollinger

MAS Střední Povltaví
tollinger@tollmi.cz
+420 731 603 603

•
ČLENOVÉ

Mgr. Galina Čermáková
MAS Vyhlídky

agconsult@seznam.cz
+420 724 068 686

•
Ing. Petr Brandl

MAS Aktivios
pbrandl@volny.cz

+420 721 747 966
•

Ing. Vít Hrdoušek
MAS Strážnicko

hrdousek@c-box.cz
+420 724 162 265

•
Julie Zendulková

MAS Moravská cesta
julie.zendulkova@moravska-cesta.cz

+420 724 111 510
•

Tajemnice NS MAS ČR
Ing. Eva Hamplová

MAS Šluknovsko
e.hamplova@seznam.cz
tel.: +420 602 490 840

•
www.nsmascr.cz

Liberecký kraj
Jindřich Kvapil

468 22 Koberovy 140
tel. 483 389 346, 603 980 970

starosta@koberovy.cz
•

Moravskoslezský kraj
Bc. Jan Tomiczek

739 93 Třanovice 250
tel: 558 496 929; 602 857 528

tranovice@iol.cz
•

Olomoucký kraj
Otakar Hlaváč

Masarykova náves 213, 783 73 Grygov
tel. 773 912 121

spovok@seznam.cz
•

Pardubický kraj
Ing. Jiří Kosel

533 75 Horní Ředice 101
tel. 466 681 966

obec@horniredice.cz
•

Plzeňský kraj
MUDr. Tamara Salcmanová

332 11 Hradec 133
tel. 377 423 630

salcmanova@volny.cz
•

Středočeský kraj
Radomír Hanačík

Horní 74, 267 12 Loděnice-Jánská
tel. 723 787 653

spov.sk@gmail.com
•

Ústecký kraj
Václav Tyl

Na průhonu 270, 413 01 Vědomice
tel. 602 483 423

starosta@vedomice.cz
•

Vysočina
Zdena Švaříčková

Nová 473, 588 22 Luka nad Jihlavou
tel. 731 165 239, 567 219 601
svarickovazdenka@seznam.cz

•
Zlínský kraj

Bohumil Škarpich
768 61 Rusava 248

tel. 573 917 626, 777 219 021
obec@rusava.cz

•
Revizní komise:

Jaroslav Knap
OÚ Mořice, 798 28 Mořice 68

tel. 774 431 136
obec@morice.cz

•
Ing. Ludmila Krušková

Větrovcova 7, 140 00 Praha 4
tel. 603 233 003

kruskova@volny.cz
•

Jana Vaníčková
790 84 Hradec-Nová Ves 111

602 512 544
vanickova.47@seznam.cz

•
Redaktor:
Tomáš Šulák

751 25 Veselíčko 196
tel. 775 949 142

tomas.sulak@smarv.cz
•

Tajemnice:
Ing. Marcela Harnová

Slaměníkova 37, 751 11 Radslavice
tel. 737 520 886

harnova.marcela@tiscali.cz
•

www.spov.org
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